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PRIMORSKI DNEVNIK
AbT^P^a v gotovini

* Postale I gruppo Cena 90 lir Leto XXIX. Št. 82 (8184) TRST, sobota, 7. aprila 1973
PRIMORSKI DNEVNIK je začel izhajati v Trstu 13. maja 1945, njegov predhodnik PARTIZANSKI DNEVNIK pa 26. novembra 1943 v vasi Zakriž nad Cerknim, razmnožen na ciklostil. Od 5. do 17. septembra 1944 se je tiskal v tiskarni «Doberdob» 

^ vcu pri Gorenji Trebuši, od 18. septembra 1944 do 1. maja 1945 v tiskarni «Slovenija» pod Vojskim pri Idriji, do 8. maja 1945 pa v osvobojenem Trstu, kjer je izšla zadnja številka. Bil je edini tiskani partizanski DNEVNIK v zasužnjeni Evropi.

?jjg!NJfl POVZROČA DELAVCEM VEDNO VEČJE SKRBI

Velika podražitev živil 
v začetku letošnjega leta
^skujejo, da se bo draginjska doklada prihodnjega maja re- 

rdno povečala zaradi nadaljnje podražitve potrošnega blaga
„ RIM s

, debel • ~~ Osrednji statistični zavod je objavil podatke o cenah 
v febr 'n. na drobn° v mesecu februarja in jih vzporedil s cena- 

. 197o ^ lan$l<ega leta. Indeks cen se nanaša na osnovo 100 
Pr'r0erjavi * pret®klem februarju so se cene na debelo povišale, v 
's,em ^ 1 z ianuarjem, za 1,7 odstotka. Cene v potrošnji pa so se v 
^,otka ecu' v primerjavi s prejšnjim mesecem, povišale za 1,2 
Zlne po' "^em ko so potrošne cene za delavske in uradniške dru- 
. °.ci'e za 0,9 odstotka vedno v primerjavi z januarjem,

fla ni urad nadalje sporoča.
Povi«V. niesecu februarju naj 

"dkov c.a e cer>e kmetijskih pri
joka v 1 s? narasle za 3,4 od- 
h n®kmetii«L,rneriavi z januarjem
Ha. Od ,ke9a b'a9a za 1.4 od

ri najbol; kmet'iskih pridelkov se 
Za o ,Pov'šala cena vina (več 

, lri6 *a ' odstotka), nato povrt- 
so so ■ • ^ odstotka, medtem

h°lik° Pocw?- 'n goveie meso ne- 
Sriu nln"'-. Znatno so se v te- 

°di j- pdfažili železarski proiz- 
V pri Star° železo.

1^5riavi z februarjem lan- 
S?ga v cene. potrošnega
a . za a a ostyern februarju povi
li?1^ So ’ V istem ob-

^ °<fetotkae Z1vda podražila za

S'11®' ki a^110. zaskrbljujoče šte
jte nara^azuiei°’ s kakšno na-
S Predvfi^ ?ne~ .P°troš“ga« , kra Pa živil, medtem
>° zgrihi®^4 plazeže inflacije, 

? Ja na vrednosti in se 
^MožafTVskih Plač zmanjšuje. 
C^ažitvJ spravil Italijo na čelo 
k jiem JJfcofaega blaga v le- 
^t'°evro^Uar.ju med vsemi za
li * Sgjf1 V Italiji
k* M«*r t J ,le^nIem Januar'
ju’’ Podrai-u z lanskim januar- 
skfv. toliko v \ za 8-i odstotka, 
swlrltl Meliki v Nizozetn-
8*: v Bel^taniji za 7*7 
Cc,ji si11 6'9 odstotka-a, yr, “’8. Norveški 6,4, od- 

-Ah°dni Nemčiji 5>e) v
Jo ‘a a*7 

£ česanjih
SuN. a. ^bruarju že toliko po- 

s° bile že dosežene

-'-dani ndstotka.
'jstie v ugotovitvah pa so

se j^asinjske doklade, če-
’re^nila - . draginjska doklada 

Je Prihodnjega maja.

iMn.Ja, so . Ves,eb statističnega 
krNfla le»6 C6ne v začetku le- 
Itj ?VsaiT1 . 3 znatno povišale, 
ie °'ik° brLS®..P0dražila živilrt> 
*li,ol5*n® šb 1116,1110 de,avske P1*-

rra- •*
v‘

Hj6 Zve^:
dQ ■ ki s s Pismenim vpraša
ji povili P.f na ilalijansko vla- 
‘l»n>"isti* - k in nekateri dru- 
11 o*ki zborni poslanci- so v po- 
So.- Perečih včerai razpravlja- 
Sj^stva QhVaniih tržaškega 
” . p°dtaiM;i bs|mo poročilo ie

se bo tudi dr»- 
ac*a rekordno pove-

°rašun Bln‘.k na ministrstvu
Bfor.
dja '«n Ba.k-

t;1>0drobn *'.k' l‘e ta vpraša-
SB ie°b,avnaval- '

-‘•S ki!*;;« S ,.t
STs? i»«»° “

-r°.Vaniih 242 sekcij iz 
dežele. S ti

S? '6 uI.jm 0,1 deželni značai
KPl 
“trdila

tem

V blV deželi.0 enotnost komu-

zbo^TTUI."‘ na predkon-
i* Jn®0a podrn"1'11.242 sekcii 
ih ^bila Kpf °c,a dežele. S t
<

°bs®žnem i 
Čl,., Poročil., ' ?koro tri ure dol- 
bt.laro oh'u' te deželni tainik 

p°litičnikVal Jirok spekter
So $kih VD»,’ S°Cialnih in S°- 
kcirif0 deželBP Sani' mednarodno

rBrice in V vldlku evropskeDom:.:._ja fer kon._
zastavil cilj 
'ega preo-

'ijh| p°sebnB^ 
y®nsk°brevnavmanP09lavip je Wl«
1» ll* narod a ° Vpra«nje slo- 
v0jaP!’aSanje dem"t maniiine, ki
C ‘n ki ie atiČnesa rax’
krati; d.arskirn : 6Sno. P°vezano t 
vifu .n"n načrt n soc'alnim dema- 

Cuf ^niem. v tem ok-C’ C rUdi govoril ph.qvicR Slovencev —

kP,p5nISpekt'ivePT0iriienia krei je Zdai,
Bta demokratičnega

Va. S So|„V-.-"«v za SVOJe 
<>s,i «|'°fn|m bojem in - 
*'av 'b nas;r'kaC'le": nato pa e

SVOje

hk C^|-Qi . P°90jev. 
visokS,na 16 blla v Trstu velika 
Nv^^v inn'£Staciia tržaških 

1 Šolski dliakov proti Scal- 
?®lir,.ZaVrla protireformi, ki bi 
^k^izacne86 prizadevanja za
t6f6ke9a m napredek itali- 
Nh S° se ,Manifestacija, ka- 
ao|, s|°''ensk'k eŽI!'..tud' diiak' 
f0vaB? ie zakl'lk--i Vlži'b srednjiK 
ia "lBm na TUCI 3 z iavnim zbo- 
Hk.^aloV'90 Garibaldi. Vse 
>a. brez najmanjšega in-

Ni ,ažko dri
kasar° UradnTk0 pravdnišfvo je
Nje'l1keaa sodUčaedd° .ra“odben« n . SeS0V,. . ca- da le za so-
N Po'S,°ino bža-k °ČinCem Riiar‘ 
5e . roce» h Zasko porotno sodi-

,0No°rkdaVj.Tr*,U' ^ "
Pa^* bo

je seveda posledica trdovratne po
litike delodajalcev, ki niso hoteli 
pravočasno sprejeti delavskih zah
tev ter so nalašč zavlačevali po
gajanja in s tem povzorčili veliko 
škodo ne samo delavcem, ki so 
zgubili toliko delovnih ur, temveč 
vsemu italijanskemu gospodarstvu

Vsedržavna zveza lastnikov jav
nih lokalov (Confesercenti) je danes 
izrazila svoje razočaranje in neza
dovoljstvo nad izidom razprave v 
poslanski zbornici o gospodarski po
litiki, zlasti še glede vprašanja 
draginje. Zveza meni, da so se 
vladni predlogi ponovno izkazali 
kot nestvarni in da je vlada nespo
sobna preprečiti stalno višanje cen. 
Zato lastniki javnih lokalov zahte
vajo, da je treba zmanjšati davčno 
obremenitev IVA in predlagajo, naj 
bi državna oblast premestila prvi 
obračun IVA do konca prihodnjega 
julija. Med tem časom, menijo last
niki javnih lokalov, bi moral par
lament obravnavati in sprejeti 
zmanjšanje davčne obremenitve 
blaga široke potrošnje in spreme
niti ustroj davka na dodatno vred
nost. Delegacija zveze je bila vče
raj na Montecitonu, kjer je pre- 
dočila svoje zahteve predstavnikom 
poslanske zbornice.

NEPRIČAKOVAN SKLEP EVROPSKECA PARLAMENTA

Nekateri gospodarski strokovnjaki 
predvidevajo, da se bodo cene po 
prvem obračunu davka na dodatno 
vrednost IVA, ki ga morajo podjet
ja in trgovine opraviti do konca 
aprila, ponovno povišale in da se 
bo draginjska doklada prihodnjega 
maja rekordno povišala.

Tudi za bližnjo prihodnost se ne 
obeta nič dobrega. V januarju se 
je industrijska proizvodnja, v pri
merjavi z januarjem 1972. leta, po
višala samo za 3,4 odstotka, v fe
bruarju pa se je v primerjavi z 
lanskim februarjem znižala za 3,2 
odstotka. V prvem letošnjem dvo- 
mesečju se je industrijska proiz
vodnja. v primerjavi z istim obdob
jem lani, povišala samo za 0,1 od
stotka. Pri tem je treba omeniti, 
da se je znižala predvsem proizvod
nja v kovinarski industriji zaradi 
številnih stavk delavcev med bo
jem za novo delovno pogodbo. To

Zavrnjeno povišanje cen 
kmetijskih pridelkov EGS

Povišanje cen je predlagala izvršna ko
misija gospodarske skupnosti v Rrusiju

LUKSEMBURG, 6. - Evropski 
parlament je preteklo noč po dol
gi, neprekinjeni seji zavrnil pred
log izvršne komisije Evropske go
spodarske skupnosti o povišanju cen 
kmetijskih pridelkov za prihodnjo 
letino. Komisija je predlagala glo
balno povišanje cen za 2,76 odstot
ka. Parlament je sklenil vrniti ko
misiji njen predlog, čeprav odlo
čitev evropskega parlamenta nima 
obvezne moči za ministrski svet 
gospodarske skupnosti, je vendar 
to glasovanje v Luksemburgu zelo 
značilno, ker dokazuje, kako se 
še vedno krešejo koristi posamez
nih članic skupnosti glede določe
nih gospodarskih vprašanj.

Zanimivo je, da je do glaso
vanja prišlo, ko je ostalo v dvo
rani samo veliko število britanskih 
parlamentarcev, medtem ko so mno
gi parlamentarci ostalih držav med 
sejo zapustili dvorano. Britanci pa. 
so že v komisiji v Bruslju naspro
tovali povišanju cen kmetijskih pri
delkov za prihodnjo letino in so 
zato, s pomočjo irskih in zahod- 
nonemških parlamentarcev, zavrni
li predlog komisije gospodarske 
skupnosti.

Tudi razprava je bila zelo za

nimiva, ker so se med njo po
javila popolnoma nasprotujoča si 
stališča. Po eni strani so pred
stavniki ; kmetov zahtevali najmanj 
4-odstotno povišanja cene kmetij
skih pridelkov, češ da so nedav
ni monetarni ukrepi dejansko zmanj
šali vrednost vseh valut in so se 
s tem zmanjšali tudi dohodki kme
tov. Po drugi strani pa je bila 
postavljena zahteva, naj komisija 
gospodarske skupnosti preuredi 
kmetijske cene, naj sprejme ukre
pe za spodbujanje pridelovanja 
osnovnih živil in naj se ne za
teka k povišanju cen.

Značilno je, da je italijanski par
lamentarec Vetrone (KD), ki se 
je vzdržal glasovanja, izjavil, da 
komisija predlaga prenizko povi
šanje cen. Zato se je strinjal s 
predlogom, da bi bilo treba cene 
kmetijskih pridelkov za prihodnjo 
letino povišati za 7,5 odstotka, Ta 
njegov predlog se gotovo ne uje
ma s koristjo italijanskega gospo
darstva in zunanje trgovine, ki je 
prisiljena uvažati iz držav gospo
darske skupnosti ogromne količine 
živil, zlasti govejega mesa, ki bi

Po četrtkovem glasovanju v poslanski zbornici

Levica zahteva 
naj vlada odstopi

V senatu so fašisti ponovno glasovali za vlado
RIM, 6. — Četrtkovo glasovanje 

v poslanski zbornici o socialistični 
resoluciji o gospodarskem in fi 
nančnem položaju v državi, pri ka
terem so fašisti krepko podprli 
Andreottijevo vlado, da je bila lah
ko resolucija zavrnjena, je imelo 
v vseh političnih krogih velik od
mev. Demokristjansko vodstvo tr
di, da ne more nihče točno ugoto
viti, da so misovci glasovali proti 
socalistični resoluciji skupno z vla
do, ker je šlo za tajno glasovanje. 
Ta izgovor ne drži, ker so že vsi 
italijanski časopisi odkrito zapisali, 
da so Andreottijevo vlado rešili 
misovci.

Predsednik socialistične noslanske 
skupine Bertoldi je napisal za ju
trišnji «Avanti» uvodnik, v katerem 
pravi, da to, kar se je zgodilo 
v poslanski zbornici, je izredno po
membno. Še enkrat je bilo doka
zano, pravi Bertoldi, da Andreotti- 
jeva vlada nima več politične ne 
številčne večine, razen če noče 
upoštevati kot stvarni del vladne 
večine tudi misovskih poslancev. 
Toda najbolj značilno politično dej
stvo pri vsej tej stvari je to, pra
vi Bertoldi, da se je sedanja ve
čina omejila na negativno glaso
vanje, ne da bi bila zmožna zahte
vati v poslanski zbornici glasova 
nje o lastni resoluciji o gospodar 
skem stanju v državi, ki naj bi 
predstavljala skupni imenovalec 
med demokristjani, socialdemokra
ti, liberalci in republikanci.

Načelnik komunistične poslanske 
skupine Natta pa je danes izjavil, 
da se je vladini čoln rešil samo s 
pomočjo poslancev skrajne desni
ce, s pomočjo, ki bi bila za vsa
kogar žaljiva, razen za Andreot
tija. Natta je poudaril, da če bi 
se desničarski poslanci vzdržali 
glasovanja o socialistični resoluci
ji, bi bila ta odobrena in bi vla- 
dia dobila udarec, ki si ga zasluži. 
Misovci so torej ponovno rešili An- 
dreottijevo vlado.

Tudi bivši namestnik tajnika KD 
De Mita je danes izjavil, da An- 
dreottijeva vlada mora odstopiti. 
Poudaril je, da voditelj republikan
cev La Malfa ni hotel podpisati 
skupnega dokumenta parlamentarne 
večine o gospodarski politiki, ker 
se ne strinja z vladno gospodar
sko politiko. De Mita meni. da si 
ni mogoče več delati nobenih utvar 
in da je treba čimprej poiskati 
možnost sestave nove vlade. To ne 
zahteva samo stališče, ki so ga za
vzeli republikanci na četrtkovi seji 
poslanske zbornice, temveč predla
ga to tudi podpredsednik vlade Ta- 
nassi in celotna njegova stranka.

Andreottijeva vlada je bila v teh 
dneh v senatu v velikih težavah, 
ko so začeli obravnavati in gla
sovati o posameznih členih zakon
skega odloka o juridičnem stanju 
šolskega osebja. Že pred nekaj 
dnevi je senat sprejel nekatere po
pravke, ki jih je predlagala levica 
in tako postavil vlado v manjšino. 
Ti popravki so popolnoma spreme
nili celotno vsebino zakonskega od
loka, tako da je bila vlada prisi
ljena zahtevati v senatu, da se 
razprava odloži, dokler ne bo na
šla zadosti denarja za kritje viš
jih stroškov, ki jih nalagajo vne
seni popravki. Vprašanje se je v 
senatu izredno zapletlo, tako da

fašističnih senatorjev mu je uspe
lo odložiti razpravo za nekaj dni. 
Socialisti in komunisti so to po
četje vlade obsodili in zahtevali 
nadaljevanje razprave in glasova
nja o nadaljnjih členih zakona.

V Švedski odobren 
zakon proti teroristom

STOCKHOLM, 6. — švedska je 
danes uradno priznala Severno Ko
rejo. Obenem so sporočili iz Hel
sinkov, da je obe Koreji prizna
la tudi Finska. Diplomatske vezi 
bodo navezali naknadno.

Švedski parlament je tudi odobril 
zakon proti terorizmu, ki bo po
liciji omogočil ukrepanje proti mo
rebitnim tujim teroristom. Vladni 
glasnik je izjavil, da je novi za
kon še zlasti naperjen proti arab
skim gverilskim skupinam in proti 
ustaškim terorističnim tolpam. Po 
novem zakonu bo policija lahko 
opravljala hišne preiskave pri tuj
cih, za katere sumijo, da pripa
dajo kakšni teroristični organiza
ciji.

PEKING, 6. — Iz kitajskega glav
nega mesta je odpotovala v Rim 
delegacija kitajskega ministrstva za 
zunanjo trgovino, ki bo z odgo
varjajočo italijansko delegacijo 
proučila potek blagovne izmenjave

OBISK POUSKECA ZUNANJEGA MINISTRA V SFRJ

Olszowski in Minic za rešitev 
vprašanja nacionalnih manjšin

Poljsko delegacijo sta sprejela tudi predsednik Tito in DžemaI Bijedic

Predsednik Tito je sprejel poljskega zunanjega ministra Oiszowskega

se, po njegovem predlogu izredno 
podražilo na notranjem italijanskem | je moral poseči sam predsednik 
trgu. 1 vlade Andreotti. S pomočjo glasov

Po petih tednih zasedbe »Ranjenega kolenan so indijanski aktivisti podpisali sporazum z wasliingtonskim pred
stavnikom. Na sliki: Indijanci proslavljajo. svojo zmage a petjem (poročilo berite na (h strani)
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V SREDO SESTANEK NA MINISTRSTVU ZA DELO

Delavci električne industrije 
v ospredju sindikalnega boja

Delavci tekstilne stroke zahtevajo takojšen začetek res
nih pogajanj za obnovitev vsedržavne delovne pogodbe

RIM, 6. — Medtem ko so v sko
raj vseh kovinarskih podjetjih de
lavske skupščine, na katerih se 
morajo delavci izraziti za ali proti 
osnutku nove vsedržavne delovne 
pogodbe, so v teku še nekateri ze
lo važni sindikalni spori, ki za
devajo v prvi vrsti obnovitev de
lovne pogodbe tekstilcev in delav
cev električne industrije, medtem 
ko so stavko carinikov prekinili.

Kar zadeva obnovitev delovne 
pogodbe 800 tisoč tekstilnih delav
cev, bo prvo srečanje med delo
dajalci in sindikalnimi organizaci
jami 18. aprila v Milanu. V svoji 
izjavi je tajnik FILTA-CISL Mera- 
viglia dejal, da delavci zahtevajo, 
da se pogajanja začnejo takoj res
no, brez zavlačevanj. Izkušnja je 
pokazala, da so zavlačevanja delo
dajalcev škodljiva in brez sleher
nega učinka. Zadržanje delodajal
cev med zadnjimi sindikalnimi spo
ri o obnovitvi delovne pogodbe ko
vinarjem je povzročilo veliko ško
do tako podjetjem, kot italijanski 
industriji in delavcem samim.

Zelo važno je tudi vprašanje ob
novitve delovne pogodbe delavcev 
električne industrije. S tem v zve
zi so tajniki treh sindikalnih or
ganizacij dali izjavo, v kateri pra
vijo, da bodo delavci zaostrili sin
dikalno borbo, če pogajanja ne 
bodo resna. Minister za delo Cop- 
po je sklical predstavnike obeh 
strani v sredo zjutraj. Pred se
stankom na ministrstvu za delo, 
so trije generalni tajniki sindikal
nih organizacij sklicali glavni svet, 
ki se bo sestal v ponedeljek.

Ko so govorili o sestanku z mi
nistrom Coppom, so trije tajniki 
dejali, da se je minister obvezal, 
da bo izdelal osnutek pogodbe, ki 
ga bo predlagal ločeno predstav
nikom sindikalnih organizacij in de
lodajalcem v krogu sestankov, ki 
Se bo začel v sredo, 11. aprila. 
Sindikalni predstavniki so nato 
zelo ostro obsodili zadržanje delo
dajalcev, ki so v petih mesecih, od 
kar je v teku spor, samo zavla
čevali pogajanja s tem, da so se 
pokazali povsem nepopustljivi, še 
zlasti kar zadeva normativno plat 
zahtevne platforme. Zaradi nepo
pustljivosti delodajalcev so delavci 
opravili do sedaj že 24 ur stavk, 
v načrtih pa imajo še 16 ur. Sin
dikalni tajniki so poudarili, da so 
delavci skušali izvajati stavke ta
ko, da niso prizadeli potrošnikov.

Ko so govorili o glavnih točkah 
zahtevne platforme, so trije tajni
ki izjavili, da je največ težav s 
Pogajanjem o raznih aspektih de
lovnega razmerja: na tem področ
ju so delodajalci vedno zavrnili 
vse zahteve. ENEL od leta 1971-73 
nd več sprejel v službo nikogar, 
stalež pa se je v tem času zmanj
šal za 8.000 enot, obenem pa so 
delavci morali opraviti toliko iz
rednega dela, kot bi ga opravilo 
v rednem delavnem umiku 7.200 
delavcev.

Sindikalne organizacije zato za-

gih 25 tisoč delavcev, da bi od
pravili izredno delo. Kar zadeva 
gmotno plat zahtev, menijo sindi- 
Kaine organizacije, da ne bo težko 
doseči sporazuma.

Dolanc zaključil 
obisk v Siriji

DAMASK, 6. — Delegacija Zveze 
komunistov Jugoslavije pod vod
stvom tajnika izvršnega biroja 
predsedstva ZKJ Staneta Dolanca, 
je danes zaključila pogovore z de
legacijo Arabske socialistične stran
ke BAAS in odpotovala na obisk 
v Irak. Pred odhodom je jugoslo
vansko delegacijo sprejel tudi pred
sednik republike Sirije Hafez Al 
Asad. V skupnem sporočilu o raz
govorih je rečeno, da sta obe stra
ni izmenjali mnenje o družbenih 
gibanjih v Siriji in Jugoslaviji, o 
dejavnosti stranke BAAS in Zveze 
komunistov Jugoslavije. Med raz
govori so bila podrobno proučena 
vprašanja mednarodnega položaja 
sploh s posebnim ozirom na stanje 
na Bližnjem vzhodu. Mišljenja obeh

strani so bila enaka oziroma zelo 
podobna o vprašanjih, ki so bila 
predmet razprave. Obe partiji sta 
potrdili svojo privrženost politiki 
neuvrščenosti in menita, da je ta 
politika sredstvo za rešitev pro
blemov na svetu na miren način. 
Ob tej priložnosti so bila proučena 
tudi sredstva in načini za nadaljnjo 
aktivizacijo politike neuvrščenosti, 
da bi se povečala vloga neuvršče
nih držav pri reševanju mednarod
nih vprašanj. Obe strani sta po 
sebno pozornost posvetili : azvoju 
položaja na Bližnjem vzhodu in pri 
tem poudarila, da je umik izrael
skih čet z zasedenih, področij od 
ločujoči pogoj za pravično in mi
roljubno rešitev krize na Bližnjem 
vzhodu. Obe strani sta ponovili svo
jo odločno podporo in solidarnost 
arabskemu in palestinskemu ljud
stvu v njihovi borbi za uresničenje 
svojih zakonitih pravic. Delegaciji 
sta poudarili, da je borba arabsk:h 
narodov proti izraelski agresiji, 
kateri pomagajo ameriški imperiali
stični krogi, sestavni del borbe 
nacionalnega osvobodilnega giba
nja . proti svetovnemu kolonializmu 
in imperializmu.

POTRJENE VESTI IZ DIPLOMATSKIH KROGOV

Sihanuk na kamboškem 
osvobojenem področju

Položaj Lon Nolovega režima čedalje bolj majav 
Partizani ožijo obroč okrog Plinom Penha

HANOI, 6. — Princ Norodom 
Sihanuk je prispel danes na štiri
dnevni uradni obisk v Severni Vi
etnam. Dočakali so ga ministrski 
predsednik Sev. Vietnama Pham 
Van Dong ter drugi visoki funkcio
narji. Ob svojem prihodu je Siha
nuk dejal, da se je mudil mesec 
dni na osvobojenem ozemlju Kam
bodže in da je prišel do področja 
Angkor Vat, kjer so znamenita bu
distična svetišča. Mesto se nahaja 
na severu države, v bližini velike
ga jezera Tonle Sap.

O Sihanukovi prisotnosti v Kam
bodži se je v Pekingu, kjer je 
Sihanuk bival, odkar ga je strmo
glavil sedanji kamboški diktator 
Lon Nol, že dalj časa govorilo. 
Najožji prinčevi sodelavci pa so te 
vesti do sedaj še vedno demanti
rali, čeprav ni bilo Sihanuka v 
Pekingu od februarja. Na vsa vpra
šanja so vedno odgovarjali, da je 
na potovanju v notranjosti Kitaj
ske. V svoji današnji izjavi je Si
hanuk dejal, da je obiskal večji 
del kamboškega osvobojenega o- 
zemlja.

____ ________ _ ___ Medtem je položaj Lon Nolovega
htevajo, naj podjetja zaposlijo dru režima čedalje bolj resen. Phnom

Penh je še vedno popolnoma odre
zan od sveta. Iz južnovietnamske- 
ga obmejnega mesta Vung Tau je 
odpotovala skupina ladij pod moč
no vojaško in letalsko zaščito. Sku
šala naj bi se prebiti po reki Me
kong do kamboškega glavnega me
sta skozi ozemlje, ki je v rokah 
partizanov. Ameriški bombniki so 
močno bombardirali obale Mekon
ga, da bi preprečili napad na lad
je. Kljub izrednim naporom ame
riškega letalstva, ameriško bom
bardiranje v Kambodži v učemer 
ne zaostaja za bombardiranjem nad 
Severnim Vietnamom, so csvobo 
dilne enote danes ponoči osvobodi
le vas Thnal Totung, pičlih 50 km 
od Phnom Penha na cesti, ki po
vezuje glavno mesto s Takeom. 
Vse kaže, da je Takeo eden glav
nih ciljev osvobodilne vojske v se
danji ofenzivi. Po mnenju kambo
škega vojaškega poveljstva skušajo 
partizani osvoboditi mesto pred 
kamboškim Novim letom, ki bo 13. 
aprila.

(Od našega dopisnika)
BEOGRAD, 6. — V Beogradu so 

se danes končali jugoslovansko - 
poljski razgovori med podpredsedni
kom zveznega izvršnega sveta in 
zveznim tajnikom za zunanje zade
ve Milošem Miničem in poljskim zu
nanjim ministrom Štefanom 01szow- 
skim in njunimi sodelavci. Ministra 
sta se med seboj informirala o 
aktivnosti obeh držav na mednarod
nem področju in objasnila stališča 
obeh vlad do aktualnih mednarod
nih vprašanj. Minic je med dru
gim seznanil svojega gosta tudi z 
razgovori jugoslovanskih zastopni
kov z zastopniki Bolgarije in Ita
lije. V delu razgovorov, ki so se 
nanašali na bodočo konferenco o 
evropski varnosti in sodelovanju, 
sta oba ministra izrazila upanje, 
da bo do nje prišlo kmalu. Jugo
slovanska stran je seznanila poljske 
zastopnike o svojih predlogih za 
proučevanje vojaških aspektov in 
problemov Sredozemlja na bodoči 
evropski konferenci. Jugoslavija so
di, da bi bilo treba na bodoči ev
ropski konferenci preučiti tudi 
vprašanja delovne sile v tujih dr
žavah in problem nacionalnih manj- 
š’n. Minic je dejal, kot se je zve
delo, da je problem nacionalnih 
manjšin evropski problem, mimo ka- 

j terega ni mogoče in da bi se, ko 
se bo razpravljalo o sodelovanju 
med evropskimi državami, problem 
nacionalnih manjšin moral rešiti na 
najpravičnejši način, da bi dejan
sko postale most med evropskimi 
narodi.

Ministra sta opozorila na nevar
nost, sedanje krize na Bližnjem 
vzhodu, na nujnost doslednega iz
vajanja pariških sporazumov o mi
ru v Vietnamu, o prenehanju vojne 
v Kambodži. Miloš Minic je, kot 
se je zvedelo, podrobneje sezna
nil svojega poljskega kolego tudi 
s pripravami na konferenco ne
uvrščenih držav na vrhu v Alžiriji. 
S poljske strani so pozitivno oce
nili vlogo in pomen neuvrščenih 
držav pri reševanju aktualnih med
narodnih vprašanj.

Poljskega zunanjega ministra in 
soprogo sta danes dopoldne v Be
lem dvoru sprejela tudi predsednik 
Tito in njegova soproga. Tito se 
je s poljskim zunanjim ministrom 
zadržal v daljšem prijateljskem 
razgovoru. Ministra 01szowskega je 
popoldne sprejel tudi predsednik 
zveznega izvršnega sveta Džemal 
Bijedič. Ob tej priložnosti sta Bi- 
jedie in Olszovvski izmenjala pogle
de o aktualnih mednarodnih vpra
šanjih, o aktualnem mednarodnem 
položaju, posebno o razvoju v Ev
ropi, ki sta jih ugodno ocenila.

B. B.

ANKARA, 6. — Senatorja Fahrija 
Keruturka so izvolili 
turškega predsednika.

Slovesna otvoritev 
ljudske knjižnice 
Srbije

BEOGRAD, 6. — V Beogradu je 
danes predsednik skupščine Srbije 
Dragoslav Markovič slovesno odprl 
novo ljudsko knjižnico Srbije. Da
našnji dan je bil namenoma iz
bran za slovesno o.tvoritev knjiž
nice, kajti 6. aprila 1941. leta' je 
pri napadu Hitlerjevega letalstva 
na Beograd bila knjižnica popolno
ma uničena. Takrat so zažigalne 
bombe uničile dragoceni zaklad v 
vrednosti predvojnih 59 milijard di
narjev. Po otvoritvenem govoru u- 
pravnika knjižnice in predsednika 
skupščine Srbije so ugledni operni, 
dramski in drugi umetniki Beogra
da predvajali umetniški program. 
Slovesne otvoritve ljudske knjižni
ce Srbije so se udeležili Mijalko 

| Todorovič, Petar Stambolič, Veljko 
novega j Milatovič in številni drugi zvezni 

I in republiški funkcionarji.
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POROČILO TAJNIKA CUFFARA NA DEŽELNI KONFERENCI KPI

OBSEŽNA IN KRITIČNA OBRAVNAVA 
PEREČIH VPRAŠANJ NAŠE DEŽELE

Prisotnih nad 400 delegatov in predstavniki iz Slovenije, Hrvaške ter Avstrije 
Vprašanja slovenske manjšine v povezavi s splošno demokratično preosnovo

. V prisotnosti nad 400 delegatov in, 
številnih gostov se je sinoči pričela 
peta konferenca KPI za področje de
žele Furlanije - Julijske krajine. Med 
gosti so bile delegacije Zveze komu
nistov Slovenije, ki jo vodi načelnik 
komisije za mednarodne stike CK 
Vlado šestan, Zveze komunistov Hr
vaške, ki jo vodi predsednik med
občinskega odbora za področje Reke 
Drago Vlahnič in delegacija KP Av
strije, ki ji načeljuje deželni tajnik 
za Koroško Raimund Amolf, pred
stavniki večine strank ustavnega loka 
naše dežele, predstavniki sindikalnih 
organizacij, delegacija SKGZ, ki jo je 
vodil predsednik Boris Race in drugi. 
Po otvoritvenem govoru predsedujo
čega sen. Pellegrinija je konferenco 
najprej v italijanščini pozdravil za 
tržaško federacijo KPI tajnik Ros- 
setti. nato pa v slovenščini Ravel 
Kodrič.

Deželni tajnik KP Antonino Cuffa- 
ro je svoje izredno obsežno poročilo 
pričel z ugotovitvijo, da je tokratna 
deželna konferenca KPI kvalitetno 
nekaj novega, saj so prvi krat izbra
li delegate na predkongresih sekcij, 
ko so obravnavali resolucijo, ki jo je 
januarja odobril deželni komite. Cuf- 
faro je nato prešel na oris splošnega 
italijanskega političnega položaja in 
na gospodarski poraz vlade desnega 
centra, ki je našo deželo dvojno pri
zadel. S tem pa je prešel na poglob
ljeno in zelo obsežno razpravo gospo
darskega stanja naše dežele in na 
odgovornost levosredinske uprave, ki 
je bila objektivno usmerjena v korist 
velikih monopolističnih skupin in ki 
ni znala niti izkoristiti vseh sred
stev, ki jih je imela na razpolago. 
Navedel je številne podatke, ki go
vore o demografskem in o gospodar
skem nazadovanju naše dežele in raz
liko med v gospodarskem načrtu pred
videnimi in uresničenimi cilji. V tem 
okviru je tajnik Cuffaro podrobneje 
kritično ocenil metodo sestavljanja se
daj predloženih načrtov gospodarske
ga in urbanističnega razvoja, ki sta 
tudi zaradi tega dobila volilni pomen.

Zanimivo poglavje je Cuffaro po
svetil italijanski zunanji politiki, ki 
naj ovrednoti Trst in celotno področje 
dežele Furlanije - Julijske krajine in 
v katerem je opozoril na vojaške služ
nosti. načrte o atomskih minah na 
Krasu ter nove odnose, ki se ustvar
jajo s sosedi, kar zahteva konec raz
dobja hladne vojne. Zaradi tega je 
tudi za naše področje izreden pomen 
evropske konference o varnosti, na 
kateri mora Italija prispevati k do
končni rešitvi vseh odprtih evropskih 
vprašanj. Treba je zahtevati uravno
vešeno razorožitev in to ne samo pod
ročja osrednje Evrope in torej tudi 
našega področja, saj bi na tak način 
bile dokončno odstranjene tudi voja
ške služnosti

O vprašanjih slovenske narodnostne 
skupnosti je tajnik Cuffaro govoril 
v raznih poglavjih svojega poročila 
m na primer v zvezi s splošno po
litično usmeritvijo dežele, ko je ob
ravnaval vprašanje posebnega statuta 
dežele Furlanije - Julijske krajine, ko 
mora ob obravnavi demokratičnih pra
vic dežela s posebnim statutom na 
nov način reševati vprašanja sloven
ske manjšine in prispevati h globalni 
rešitvi njenih vprašanj

Slovenski manjšini pa je posve
čeno tudi posebno specifično po
glavje, v katerem je rečeno, da 
so pravice slovenske narodnostne 

.manjšine v naši deželi, pobude za 
njen svoboden in vsestranski raz
voj bistveno vprašanje razvoja de
mokracije. Za komuniste je to na-

(Nadaljevanje na 8. strani)

Župan D. Legiša 
namerava odstopiti

Sinoči se je sestal v Nabrežini 
zbor volivcev Skupne slovenske li
ste. Po uvodnih besedah Josipa 
Terčona, ki se je zahvalil za iz
redno številno udeležbo, je prisot
nim spregovoril namestnik tajnika 
Slovenske skupnosti dr. Dolhar, na
to pa so župan dr. Legiša, odbor
nik Terčon in voditelj svetovalske 
skupine Brezigar obširno poročali o 
d "'n v a" :u občinske uprave. Podrob
no so obrazložili aktualne politične, 
up .vne in gospodarske probleme 
ter pojasnili težave, ki jih imajo 
pri izvajanji! sprejetega programa.

Zbor je z razumevanjem vzel na 
znanje, da namerava župan dr. Le
giša odstopiti iz zdravstvenih raz
logov in sc mu je zahvalil za ne
sebično opravljeno delo v dveh 
mandatnih dobah. Glede na nastali 
položaj je zbor volivcev soglasno 
sklenil, da mora devinsko - nabre- 
žinsko občino še nadalje voditi žu
pan slovenske narodnosti. Zaradi 
tega so zborovalci predlagali, naj

bi dosedanjega župana 
odbornik Antek Terčon.

zamenjal

Ker je včerajšnja seja občinskega 
sveta odpadla, bosta v prihodnjem 
tednu kar dve seji: v torek, 10. in 
v petek, 13. aprila.

Objavljen zakon 
o dvojezičnem poslovanju

Izšla je nova (12.) številka Urad
nega vestnika dežele Furlanije- 
Julijske krajine. V njej je med 
drugim objavljen deželni zakon štev. 
20 z dne 14. marca 1973, ki dolo

ča deželne prispevke za dvojezično 
poslovanje občin in drugih kra
jevnih- uprav. 2’akon, kakor zna
no, določi, da bo ne jela krila 
iz svojih sredstev 75 od sto stro
škov, ki nastajajo pri krajevnih 
upravah za prevajanje, tiskanje in 
objavljanje dvojezičnih lepakov, za 
postavljanje in vzdrževanje dvoje
zičnih napisov itd.

• Vodstvo prevoznega oddelka ACE 
GAT javlja, da bodo z jutrišnjim 
dnem vzpostavili na progi avtobusa 
št. 25 v Ul. Marchesetti na stičišču 
s cesto, ki pelje v Rocol - Škilani, 
na obeh straneh vožnje neobvezni 
postajališči.

URADNA RAZSODBA KASACIJSKEGA SODIŠČA

ZLOČINCEM IZ RIŽARNE 
BODO SODILI V TRSTU

Na kvesturi hranijo kij, s katerim so 
esesovski krvniki pobijali svoje žrtve

Tržaško državno pravdništvo je 
te dni prejelo uradno besedilo raz
sodbe kasacijskega sodišča, ki je 
določilo, da je za sojenje esesov- 
skim zločincem Rižarne pristojno 
tržaško porotno sodišče, ne pa vo
jaško sodišče v Padovi.

Razsodbo, ki vsebuje tudi obtož
nico, razpošiljajo te dni pristojnim 
sodnikom, obtožencem, njihovim 
branilcem in prizadetim strankam. 
Po teh formalnostih se bo lahko 
nadaljeval sodni postopek, ki se je 
začel pred tremi leti, s preiskavo 
proti vodstvu in pripadnikom zlo
glasne posebne esesovske skupine 
Einsatzkommando Reinhard, pod 
katero je spadala Rižarna.

Na tržaškem sodišču menijo, da 
se bo preiskava v kratkem zaklju
čila. Besedilo razsodbe in obtožni-
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PROTI SCALFAROVI PROTIREFORMI

Veličastna protestna manifestacija 
italijanskih in slovenskih študentov

Dolg sprevod izpred univerze do Trga Garibaldi * Slovenski 
visokošolec opozori! na probleme slovenskega šolstva

Z javnim zborovanjem na Trgu 
Garibaldi se je včeraj dopoldne 
zaključila velika protestna mani
festacija tržaških visokošolcev in 
dijakov višjih srednjih šol proti 
Scalfarovi šolski reformi in pro
ti sedanji desničarski vladi. Ma- 
nifestanti so tudi poudarili nuj
nost povezave dijaške mladine in 
delavcev v skupni borbi za social
ne reforme, za demokracijo v šoli 
in za pravično šolsko reformo. 
Skupaj so manifestirali italijanski 
in slovenski študentje ter nosili 
transparente z italijanskimi in slo
venskimi napisi. Včerajšnja pro 
testna manifestacije je bila torej 
ponovna potrditev in dokaz zbli
ževanja, medsebojnega spoznavanja 
in enotnosti slovenskih in italijan
skih dijakov ter visokošolcev v bor
bi za skupne cilje. Manifestacije 
so se udeležili tudi nekateri na
predni univerzitetni profesorji.

Sprevod je krenil izpred tržaške 
univerze po Ulici Fabio Severo in 
Ulici Carducci na Trg Garibaldi. 
Mladi manifestanti so torej preho
dili precej, poti, medtem vzklikali 
borbena gesla in s tem opozarjali 
prebivalstvo o svojih zahtevah, da 
bo šola zares kos potrebam se
danje družbe. Med drugimi smo 
opazili transparente z naslednjimi 
gesli: «Slovenci in Italijani v Trstu 
strnjeni proti fašizmu in reakciji*, 
«Šola mora biti odprta otrokom 
delavskih družin*, «Scalfarova pro- 
tireforma — vrnitev v srednji vek* 
«Slovenski dijaki proti fašizmu, za 
demokracijo v šob*.

Manifestacija je potekala brez 
incidenta. Tržaškim manifestantom 
je najprej izrazil solidarnost in 
pozdrave študent iz Milana v ime
nu tamkajšnje napredne študentov
ske organizacije. Nato je imel go
vor v slovenščini univerzitetni štu
dent Marjan Spetič, ki je najprej 
poudaril velik pomen skupnega na
stopa slovenske in italijanske mla
dine. Mladi rod, je dejal, spremi
nja človeške odnose v tem mestu 
in se pojavlja kot gonilna sila 
tistega demokratičnega dozorevanja, 
ki je prvi pogoj za dokončno re
šitev narodnostnih vprašanj.

Marjan Spetič je nadaljeval: «Slo- 
venska šola, ki je slaba kopija 
italijanske šole, nosi v sebi, ozi
roma zaostruje vse negativne zna
čilnosti srednjeveškega pojmovanja 
izobrazbe, obenem pa je dvakrat 
diskriminirana, ker nam jo je dal 
vodilni politični razred tako, da 
se v njej ne moremo razvijati v 
enakopravno narodnostno skupnost. 
Slovensko šolstvo v Italiji je okr
njeno in sploh manjka v videmski 
krajini, kjer so mladi ljudje pri
siljeni, da si izselujejo, na Trža
škem in Goriškem pa deluje eno
stransko, tako pri kulturi, ki jo 
ustvarja, kot po kvalifikaciji, ki 
nam jo nudi. Ne moremo govoriti 
o neki napredni manjšinski kulturi, 
ki ostaja izven šolskih zidov, ka
kor ne moremo govoriti o tem, da 
bi naša šola odražala zgodovin
ska izročila narodnoosvobodilne 
vojne in njenih idealov, še najhuje 
pa je, da je slovenska šola taka, 
da ne dopušča slovenski narodnost
ni skupnosti v Italiji sposobnega 
kulturnega in gospodarskega raz
voja s kvalificiranimi kadri*. Zato 
je govornik poudaril nujnost usta
novitve slovenskega industrijskega 
tehničnega zavoda ter tečajev ali 
šole umetniške in likovne izobraz
be. Glede šolske reforme je pri-

vence tudi ustvarjalen stik z izobra
ževalnim sistemom matičnega na
roda, ki gradi socializem, pome
ni tudi nov odnos med dijaki in 
študenti, med šolskimi zavodi manj-

Marjan Spetič

šinskega in večinskega naroda. Gle
de tržaške univerze pav je ob za
ključku svojega govora dejal, da 
mora odražati prisotnost dveh kul
tur v deželi, organizirati na naj
višji ravni sodelovanje, spodbu
jati ustvarjalnost tudi v okviru 
manjšinskega naroda Tržaška u- 
niverza bo s svojimi študenti asi
stenti in naprednimi, docenti, v 
boju za učinkovito šolsko reformo, 
lahko pomembna opora tudi boju 
slovenske narodnostne skupnost’ v 
Italiji za svoje pravice

O problemih italijanskega šolstva 
in proti Scalfarovim načrtom so 
nato govorili univerzitetna profe
sorja Zancotti in Marcheselli ter 
univerzitetni študent Giuliano La- 
setti.

Po zaključku protestne manifesta
cije so se dijaki strokovne šole, 
učiteljišča, znanstvenega in klasič
nega liceja ter trgovske akademije 
zbrali v velikem številu v Dija
škem-domu in razpravljali o pere 
čih problemih šolstva, o delovanju 
dijaške organizacije in o Scal
farovi protireformi. Ugotovili so* da 
jfe protestna ' manifestacija - uspela 
in da so se je udeležili dijaki vseh 
slovenskih višjih srednjih šol. Ob 
zaključku so poudarili nujnost, da 
se zamejske višje srednje šole 
udeležijo srečanja in proslave 
kmečkih puntov v soboto, 28. apri
la, v Tolminu.

ce bo lahko objavljeno verjetno že 
čez nekaj dni, ko bodo o tem ob
veščene prizadete stranke. To je 
vsekakor važen korak naprej, pre
magana je namreč največja ovira, 
ne ve se pa še točno, kdaj se bo 
začela razprava pred porotnim so
diščem.

Zelo zanimiva je tudi vest, da je 
na znanstvenem oddelku tržaške 
kvesture shranjen, med raznim o- 
rožjem, buzdovan ali kij, s kate
rim so esesovski krvniki pobijali 
svoje žrtve, ki so jih potem sežgali 
v krematoriju. To morilsko orožje 
so odkrili v jeseni leta 1945 pod 
ruševinami krematorija, nato pa 
ga je prevzela Civilna policija. Za
pazili so ga te dni, ko so pregle
dovali zbirke. Fotografijo bomo ob
javili v jutrišnji številki.

Coloni ponovno izvoljen 
za tajnika tržaške RD

Sinoči se je sestal pokrajinski 
odbor KD, ki je bil izvoljen na 
zadnjem kongresu stranke. Z 21 
glasovi od 33 članov pokrajinskega 
odbora je bil ponovno za tajnika 
stranke izvoljen Sergio Coloni, za 
katerega so glasovali morotejci, 
predstavniki Milj, predstavniki stru
je «forze nuove» in Colombove 
struje «impegno demokratico*. Iz
volili so tudi petnajstčlanski iz
vršni odbor, ki je sestavljen v 
istem razmerju sil, ki izhajajo iz 
kongresnih rezultatov. Izvršni od
bor je izvolil za namestnika taj
nika Rinaldija in za namestnika 
upravnega tajnika Viginija.

Nove elektronske naprave 
pri Tržaški hranilnici

Pri Tržaški hranilnici so vodi
telji zavoda včeraj predstavili 
predstavnikom oblasti nove elek
tronske naprave, ki jih je hra
nilnice nabavila zb svoje redno 
kreditne poslovanje. Delovanje no
vih naprav sta obrazložila predsed
nik hranilnice odv. Terpin in glav
ni ravnatelj dr. Delise, prisotna 
pa sta bila tudi glavni ravnatelj 
italijanskega odseka družbe Olivet
ti dr. Pela in ravnatelj odseka 
Marketing S.vstem Olivetti dr. Fer
rari. Glavna prednost novih elek
tronskih naprav je v tem, da z 
enostavnim «vprašanjem» zvedri h- 
radniki od elektronskega «spomina» 
v trenutku računski položaj vsa
kega registriranega ..klienta .. ;

ODDAM V NAJEM ALI PRODAM 
KIOSK ZA PRODAJO ČASOPI
SOV V NABREŽINI.
Ponudbe v kiosk.
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VČERAJ V POSLANSKI ZBORNICI

Podtajnik Barbi o vprašanjih 
zastoja v tržaškem gospodarstvu

v
Razpravo so sprožili A. Skerk in drugi poslanci KPI - Rimske oči 
vidijo v Trstu samo blaginjo - Vodstvo EGS zavrnilo zahtevo po pri
znanju obrobnosti naše dežele - Nobenega znižanja cene bencina

Komunistični poslanci škerk, Natta, .prekopa, ki so negativno vplivali na
D'Alema, Lizzero, Menichino, Malagu- 
gini, Busetto, Ceravolo, DAlessio, 
Ballarin, Raicich, Brini, Scutari in 
Bortot so naslovili na italijansko vla
do pismeno vprašanje, v katerem, ob 
ugotavljanju vsedržavnega interesa, ki 
ga predstavljata usoda in razvoj Tr
sta, tako po njegovi geopohtični legi 
kot po vlogi, ki jo je imel v prete
klosti in ki bi jo moral imeti tudi 
danes v okviru evropske in medna
rodne politike, sprašujejo, če je vla
da izdelala ali misli izdelati v so
glasju z avtonomno deželo, zainteresi
ranimi krajevnimi ustanovami in de
lavskimi organizacijami organski pro
gram posegov v korist Trsta. Poslan
ci ob tem ugotavljajo, da se je go
spodarsko stanje tega mesta postop
no poslabšalo. Vzrok takšnega stanja 
so predvsem vladni ukrepi, ki so se 
izkazah za zgrešene in zato nasprot
ne interesom države in predvsem Tr
sta. Takšno stanje so zakrivile tudi 
neopravičljive zamude in neizpolnjene 
vladne obveznosti, nezadostno varstvo 
interesov dežele in njenega glavne
ga mesta, za katerega so se slovesno 
obvezali z mednarodnim dogovorom 
v EGS ter končno dogodki mednarod-

pomnil, da pomeni za nas Slo- nega značaja, kot zapora Sueškega

Med včerajšnjim sprevodom po tržaških ulicah

gospodarski položaj tržaške pokrajine.
Za zaustavitev vsesplošnega gospo

darskega propada Trsta so po mnenju 
podpisnikov vloge nujno potrebni raz
ni ukrepi kot dodelitev dela tržaške
mu Arzenalu sv. Marka, ki naj ne 
obsega samo ladijskih popravil, am
pak tudi gradnje in s tem zagotovi 
delovna mesta vsaj v tisti višini, ki 
jih je ladjedelnica štela pred letom 
1966. V tem okviru je potreben tudi 
nov načrt investicij za okrepitev in 
modernizacijo ladjedelnice.

Novi načrt za dvig tržaškega go
spodarstva naj obsega tudi popolno 
finansiranje suhega doka, takojšnjo 
obnovitev del za gradnjo razplinjeval- 
ne postaje, dograditev sedmega po
mola, posebni načrt za obnovitev pri
staniških struktur ter s tem v zvezi 
predelavo ustanovnega zakona prista
niške ustanove, ki naj zagotovi temu 
organizmu dejansko upravno avtono
mijo v okviru širšega pristaniškega 
sistema. Načrt naj torej upošteva 
najširše potrebe prebivalstva Trsta in 
naj med drugim zagotovi, da ne bodo 
v bodočnosti več izdajah novih do
voljenj za nameščanje plinovodov, 
naftovodov in novih čistilnic. Name
sto tega naj država poskrbi za na
mestitev močne industrije javnega 
sektorja, kot je to predvideval na
črt CIPE iz leta 1969. Na koncu ko
munistični poslanci predlagajo naj na
črt vsebuje tudi ukrep za postopno 
ukinitev vojaških služnosti ter okre
pitev programa pomorskih družb ali 
podrobneje zagotovitev novih pomor
skih prog Tržaškemu Lloydu.

Na včerajšnji seji poslanske zbor
nice je podtajnik na ministrstvu 
za proračun Barbi dejal, da tržaš
ka luka preživlja določeno krizo, za 
katero je treba iskati razloge v 
zemljepisni obrobnosti našega me
sta, v izgubi nekaterih tradicional
nih tržišč v Srednji Evropi, v 
konkurenci jugoslovanskih luk in 
v zapori Sueškega prekopa, še po
sebej je tuje koristnike tržaške lu
ke prizadel nedavni povišek luških 
tarif v razmerju 25 odst., ki jih 
je bila uprava pristanišča prisilje
na uvesti zaradi obnovljenih delo\ 
nih pogodb.

Podtajnik Barbi je nadalje ome
nil, da je vlada pred kratkim na
kazala najvažnejšim pristaniščem v 
Italiji skupno vsoto 160 milijard lir, 
od tega pa bo deleže, ki naj se 
priznajo posameznim lukam, določil 
Medministrski odbor za gospodar
sko načrtovanje CIPE. Barbi je de
jal, da se strinja s predlogom re
publikanca Battaglie, po katerem 
naj bi se luška uprava razširila, 
tako da bi se Trst in Tržič združi
la v enoten luški kompleks, v zve
zi s prometnimi infrastrukturami 
pa je omenil tovorno postajališče 
pri Fernetičih, ki naj bi bilo dogra
jeno do leta 1975.

CIPE je že pristal na speljavo 
nove avto ceste na vsej dolžini med 
Vidmom in Trbižem, medtem ko je 
deželna uprava vključila v svoj 
petletni razvojni načrt speljavo no
ve avto ceste čez prelaz Monte Cro
ce Camico Prav tako so predvide
ne podaljšanje avto ceste od Se- 
sljana proti vzhodlu, dograditev 
krožne železniške proge v predoru 
v Trstu in postavitev drugega tira 
na progi Videm - Trbiž.

Letališče pri Ronkah je na spis
ku letališč, ki naj se v prihodnje

Jutri ob 16. uri na strelišču

Spominska svečanost 
ob ustrelitvi 
71 talcev na Opčinah

Jutri, 8. t. m. bo na openskem 
strelišču spominska svečanost ob ob
letnici ustrelitve 71 talcev. 3. aprila 
1944. leta so se namreč nacistični 
krvniki hoteli maščevati zaradi uspe
lega partizanskega atentata v open
skem kinu s tem, da so ustrelili 71 
talcev.

Proslavo prireja pokrajinski odbor 
ANPI ob sodelovanju ANED, ANPPIA 
in Odbora za počastitev padlih na 
Opčinah.

Na komemoraciji, ki se bo pričela 
ob 16. uri, bosta govorila deželni 
svetovalec inž. Antonino Cuffaro in 
repentabrski občinski svetovalec dr. 
Pavel Colja. Predsedoval bo Mirko 
Kapelj.

Amaterski oder Prosek-Kon- 
tovel izreka svojima članoma 
Zvonki in Darkotu Ruplu 
iskrene čestitke ob rojstvu 
sinčka

ANDREJA
Novorojenčku želi vso srečo 

v življenju.

Razstave
V TRŽAŠKI KNJIGARNI, Ul. sv. 

Frančiška št. 20, razstavlja Deziderij 
Švara.

V umetniški galeriji Mignon (Pasa
ža Rossoni) bo do 15. aprila razstava 
del Lidie Giusti.

V občinski galeriji bo do 10. 
aprila razstava del Corrada Davideja.

V galeriji «Forum» v Ul. Coroneo 
1 razstavlja Lojze Spacal.

V galeriji «Deg!i Artisti« bo do 8. 
aprila razstavljal tržaški slikar Ma
rino Aita.

V umetniški galeriji «La Lanterna« 
bo Jože Ciuha razstavljal svoja dela 
do 4. maja.

V Kulturnem domu slikarska raz
stava Jožeta Šajna.

KASTA organizira jutri, 8. apri
la enodnevni izlet z v lasom v BE
NETKE. Zbirališče pred železniško 
blagajno glavne postaje ob 7 30.

SPDT priredi 15. aprila 1973 avto
busni izlet na Jelenk iau Spodnjo 
Idrijo, od koder je približno 2 uri 
hoda. Kosilo iz nahrbtnika. Neplamnci 
si bodo lahko ogledali zanimivosti 
Idrije. Avtobus bo odpeljal izpred so
dišča (Foro Ulpiano) točno ob 7. uri. 
Potovali bomo čez Ajdovščino, črni 
vrh in Idrijo do Spodnje Idrije. Po
vratek čez Most na Soči in Gorico. 
Vpisovanje do 10. t. m. pri Norči 
Zavadlal v Ul. Geppa 9.

SPD «lgo Gruden«^, SD «Sokol» in 
Kulturni krožek Devin-Štivan organi
zirajo štiridnevni velikonočni izlet > 
Budimpešto in na Blatno jezero o 
22. do 25. aprila. Cena izleta vse 
vključeno 35.000 lir. 'Lahko se pri
javite v jutranjih urah na telefonskih 
številkah 20186 in 20252.

SPDT sporoča, da zimovanje na 
Voglu, ki je bilo predvideno za ve
likonočne praznike, odpade zaradi 
tehničnih ovir.

Prispevki
V počastitev spomina Pepija Gr- 

zančiča daruje Ida Toškan 5000 lir 
za spomenik padlim v NOB iz Sked
nja, s Kolonkovca in od Sv. Ane.

Včeraj-danes
Danes, SOBOTA, 7. aprila 

RADIVOJ
Sonce vzide ob 5.34 in zatone ob 
18.40 — Dolžina dneva 13.06 — Lu
na vzide ob 7.40 in zatone ob 0.00 

Jutri, NEDELJA, 8. aprila 
ALBERT

Vreme včeraj: najvišja temperatura 
13,8, najnižja 8,8, ob 19. uri 13,8 sto
pinje, zračni tlak 1015,7, stanoviten, 
veter 2 km na uro, južni, vlaga 39- 
odstotna, nebo 4/10 pooblačeno, morje 
rahlo razgibano, temperatura morja 

10 stopinj

ROJSTVA IN SMRTI
Dne 6. aprila 1973 so se v Trstu 

rodili 3 otroci, umrlo pa je 10 oseb.
UMRLI SO: 69-letna Bruna Quinta- 

valle, 76-letna Antonia Rucaj vd. Ves- 
naver, 79-letni Mario Repic, 73-letna 
Giovanna Romanin vd. Livata, 85- 
letni Antonio Cattarini, 87-letna Gio
vanna Pribac vd. Kirin, 71-letni Anto
nio Bemardon, 24-Ietna Rosella Ser- 
bottini por. Zambon, 83-letna Giusep- 
pina Fagati, 71-letna Lucia Parovel 
vd. Godina.

(Nadaljevanje na 8. strani)

DNEVNA SLUŽBA LEKARN 
(od 13. do 16. ure)

Godina, Trg sv. Jakoba 1; Grigo- 
lon — Alla Minerva, Trg V. Giotti 1; 
Ai due Mori, Trg Unita 4; Al S. 
Lorenzo; Ul. Soncini 179 (Skedenj). 

NOČNA SLUŽBA LEKARN 
(od 19.30 do 8.30)

Croce Azzurra, Ul. Commerciale 26: 
Rossetti - Emili. Ul. Combi 19; Al 
Samaritano, Trg Ospedale 8; Tamaro 
& Neri, Ul. Dante 7.

GLASBENA MATICA — 
TRST

Sezona 1972-73 
Deveti abonmajski koncert
V četrtek, 12. aprila 1973 ob 21. 
uri v Kulturnem domu v Trstu

SIMFONIČNI ORKESTER 
SLOVENSKE 

FILHARMONIJE
Dirigent: Anton Nanut
Solist: Dejan Bravničar - violina
Spored:
U. Vrabec: ŠKOCJANSKE JAME 
J. Brahms: KONCERT ZA VIO

LINO IN ORKESTER v D- 
duru op. 77

L. van Beethoven: SIMFONIJA 
štev. 5

Rezervacije in prodaja vstopnic 
v pisarni Glasbene matice (Ul. 
R. Manna 29 - tel. 418-605) ter 
eno uro pred pričetkom koncerta 
pri blagajni Kulturnega doma.

STALNO
SLOVENSKO GLEDALIŠČE - Trst 

Kulturni dom

SAŠA ŠKUFCA

Janko in Metka
otroška spevoigra v treh dejanjih
Razpored predstav glej pod rub
riko «Gledališča».

STALNO
SLOVENSKO GLEDALIŠČE - Trst 

TED VVHITEHEAD

ALPHA BETA
Razpored predstav pod rubriko 

«Gledališča*

SPD «Igo Gruden« iz Nabrežine

priredi v nedeljo ob 17.30 v do
mači dvorani gostovanje člana 
Slovenskega stalnega gledališča 
Staneta Raztresena, ki bo pred
stavil

BRIDKE IN PIKASTE
Sodeloval bo tudi domači pevski 
zbor.

Vljudno vabljeni!

REDNI
OBČNI

ZBOR

ANSAMBEL MIHE DOVŽANA 

STEREO

kevaIčkipolkevaIčkipoIkevalčki, 

DIMNIKAR, KI NOSI SREČO
12 PESMI

TRST - Ulica sv. Frančiška 20
Tel. 61 792

KULTURNI DOM ,
V nedeljo, 8. t. m. ob ™

Whitehead «Alpha Beta* za a 
red F — okoliški. „

Avtobus št. 1: Col 14.55, Veliki^ 
pen 15.00, Mali Repen 15-«>, g 
15.15, Prosek 15.25, Kontovel _

Avtobus št. 2: Trnovca 14-^- ^
prot 14.40, Šempolaj 14.40, j. 
14.55, Vižovlje 15.00, Sesljan 
žišče) 15.05, Nabrežina 15-1U’
Križ 15.15. i53o

V ponedeljek. 9. t. m. 0 
Saša Škufca «Janko in a*oStujc

Stalno slovensko gledališče w
danes, 7. t. m. ob 20. uri v 
ščini s predstavo T. Wh ^
«Alpha Beta*. V torek, 10- ■ . pj.
20- u* vTIdriji s- randella «Le premisli, Giaco

SAG |..ge v
Slovensko amatersko S1®33, jelih

Trstu gostuje s farso _ v tre }
Jožeta Javorška »Povečevalno v
danes, 7. aprila 1973 °b „ Aj# in
Zadružnem domu v DEKa f
jutri, 8. aprila 1973 ob 1 • „
Zadružnem domu v ŠMARJA

VERDI reA A
Danes, 7. aprila 1973 bo za ^

(parter in lože) in B (ba ^

MLADINSKI KROŽEK 
Ulica Ginnastica št. 72 

Trst
priredi danes v svojih prostorih 
PLES.

Vstop z izkaznicami.

Prosvetno društvo «SLAVEC» — 
Ricmanje • Log

vabi vse člane na

ki bo danes, 7. aprila ob 20. 
uri v društveni dvorani v Ric- 
manjih.

ZADRUŽNA
KRAŠKA
MLEKARNA

obvešča, da bo danes. 7. apri
la ob 20. uri v Bazoviškem do
mu v Bazovici redni občni zbor 
članov.
Dnevni red:
Poročilo
upravnega in nadzornega odbora.
Odobritev obračuna.
Razno.

Vabljeni.

Amaterski oder Prosek-Kontovel go
stuje jutri, 8. aprila 1973 ob 17. uri 
v kinodvorani v Bazovici z Nušičevo 
veseloigro v treh dejanjih «Emanci- 
pirane žene*. Vabljeni!

V ponedeljek, 9. aprila, bo na se 
dežu Društva slovenskih izobražencev 
v Ul. Donizetti 3 razdelitev nagrad 
natečaja za najboljšo novelo revije 
Mladika. Ob tej priliki bo razgovor 
s pisateljem Pavlom Zidarjem iz Slo
venije, ki mu je bila priznana 1. na
grada. Začetek ob 20. uri.

Šolske vesti
Združenje staršev učencev osnovne 

šole v UL Donadoni bo priredilo v 
sredo, 11. aprila pogovor na temo 
“Otrok — vzgojno stičišče med šolo 
in družino*. Pogovor bo vodil dr. Da
nilo Sedmak. Začetek ob 20.30 v šol
skih prostorih.

V Marijinem domu bo jutri, 8. apri
la ob 17. uri zaključna šolska priredi
tev rojanske osnovne šole. Na spo
redu tri enodejanke, deklamacije in 
petje. Vljudno vabljeni.

Razna obvestila
Godbeno društvo «Nabrežina» obve 

šča mladeniče iz Nabrežine in bližnje 
okolice, da je pričelo z glasbenim 
poukom novih članov - naraščajnikov, 
Vabljeni so fantje, ki imajo posluh 
in veselje do godbe, da se pridružijo 
dosedanjim 6 novim članom, katere 
poučuje verziran dirigent. Prosimo, 
da se javite vsako sredo ob 19. uri 
na sedežu godbenega društva v stari 
nabrežinski iMt

Gledališča

galerije) premiera opere ^ *. 
kovskega «Pikova dama*- ^gi- 
jo režira Alberto Fassini. po
ral Reynald Giovaninetti-. c ’ pri- 
osnutku Pierluigija F^zzija- ^8 
pravili pod vodstvom Mana 
v delavnici gledališča T61 ]\jastoP^ 
kostumi so zamisel Pizzija- ^err8, 
bodo Magda Olivero, Silvana ^ 
Silvana Mazzieri, Giorgio 
Lamberti, Marjo Petri, Guni 
vanti. Ermanno Lorenzi, CarRaj[nond|>

P. I- ki

Mario Carlin, Vito Susca, Gia»'
Botteghelli, Adriana Camani 
na Jenco. ygreli

Z baletno skupino gledališča W 
bodo nastopih Martine Chaa in 
bert Bestons, Jean Marie ^ tu- 
Antonia Vassiliadis. Sodekna cjttš 
di skupina «Piccoli cantori Gal" 
di Trieste* pod vodstvom uVežba' 
vano. Zbor gledališča Je 
Gaetano Riccitelli. prj gle

Vstopnice so na razpolag® 
dališki blagajni (tel. 319 

POLITEAMA ROSSETTI )Utri 
Danes ob 15.30 in 21. ur^aria Bd

ob 16.30 zadnje ponovitve
tolazzija «Egoist». . , p„jc P"

Rezervacije in prodaja p (tel-
osrednji blagajni. Pasaža 
36372. 385471. da,jšiP

V torek. 10. aprila bo v* stadt- 
Rossetti gostovalo gleda,rrenmatt0'’.0. 
theater iz Berna z Dl"La S*®
priredbo Shakespearjevega LKjgnsW
Janez*. Predstavo prireja 6 jo-
švicarsko združenje nas® inega
delovanjem tržaškega S 
dališča. . j-ežir3!

Za to predstavo, ki i° Jvsi 
Dieter Stiirmer, bodo u»®“ 
omenjenega združenja, c vsj
ga kulturnega inštituta Avdd
nenti gledališča Rossetti 
rija 50-odstoten ppP»*

S prodajo vstopnic bon ^gsl
nes, 7. aprila, pri os3^i! 38547) 
v Pasaži Protti (tel.

LITERARNE SOBOTE jj^grPi 
Danes ob 18.30 bo na za ^ j 

soboti v Rossettiju • SP0®^,
deme pedagogije Benja ^ pre^ 
«Mladini v Ameriki*. to>s giedila v 
stavh prof. Sergio Nordio. 
debata.

“La CappeUa Underground« P^O
danes ob 19. in 21' T0m», ^ ,a
che uccide* («Peeping Mi0*18!;- 
Velika Britanija) rfzlfen!emn, 
Powella. Igrajo: Carl fll*
ra Shearer, Anna Mas 
je v barvah. . usPante*'

Nazionale 16.00 «11 ™asch* g* 
Barvni fhm. Giuliano _ fflana , 
bara Bach, Francesca jm pod 
luzzi. Prepovedano mladu*

Ferdce 15.00-17.25-19-^®^] 
mo tango a Pang3?' ■ schnel , 
Marlon Brando in Maria ^ lf-
Prepove^ano mladi1” ' ^Prepovedano mlam . . ngo

Eden 15.00-22.00 »Ultimo ^ t
ngi*. Barvni film aZndo 111 “ 
toluccija. Marlon B mladin) 
Schneider. Prepovedano 
18. letom. „na

Grattacielo 16.30 magna« Ros^3
film. Lando Buzzanca 
Schiaffino. Tpsca». ,Ba vit'

Excelsior 15.30 «Ba.. MagnHa'. jji
film režiserja Luigija p18 Vit0 
torio Gassman, Monica f
Luigi Proietti. micteriosa ° (fi 

Ritz 16.00 “Lfsola mi fillP 
capitano Nemo*. jgra
romanu Julesa Ver •

Aurora^ 16.30 «Provaci 
Barvni komični f}J®- i^-22.90 c 

Capitol 16.30—18.20—20^ cbius3] 
tuo vizio e * s a^e, 
solo io ne ho la ,jnj pod
film. Prepovedano m
letom. ,. opila c.„„

Cristallo 16.30 “«0%^ pe^
Barvni film [gra ;Cosa V^i

Filodrammatico 16 30 „7ze?*- !«■
da noi dueste ragaz*^. pfld
film. Prepovedano a

letom. reccia*- B
Moderno 16-30 rla gusar1

film. William Holden ^
word.

Vittorio Veneto

schim* Barbara Bouchet *
Adorf. „ a G»- ,hai

Abbazia 16.00 «in 
barvni film. R- saJ [ai;
Bouchet. manda s, ]p

Astra 16.30 «Ma paPa « Streisana 
Barvni film Bar fVni
Ryan 0’Neal. Apach^:loPf

Ideale 16.00 «Capihm ^ Cl^ 
westem film
Carrol Baker. Jte e ^

"=vvestern film./vesiej-jj ---

uim NA OPČIN??



^morski dnevnik

GORIŠKI DNEVNIK
7. aprila 1973

PISMO UREDNIŠTVU

Tako ne gre.
zborih kratkim sem bil na občnem 
^mor • ega Prosvetnega društva. 
2boru ,^nevnrk je o tem občnem
2adniPffPiSa^ dvakrat, najbolj obširno 
Po smo . ^arca. Društvo je znano
tli rip^1 artenzivni kulturno - prosvet- 
<jram*-Vn°sti' Ima sv°j Pevsk) zbor, 
Priredi/ odsek' Prireja tudi druge 
^stav^i ^0t n'pr' kmečki tabor, 
n,ontov°t kn'*’S in zgodovinskih doku- 
** in u Se vneto trudi, da popra- 
no feca društvene prostore ustrez-

.. Javnostim rtmShiaSv°je "d ',n°s?m društva. Odbor je za 
sk0 rv,u.°,^ Priznanje in vsestran-Pohvalo.igldj"''"1''' Društvo je lahko za 
p' nui°gim prosvetnim društvom.

n*kov predsednika in odbor-
primor!t- Sledila razprava. O tej je
Pa orn 1. dnevnik obširno poročal, ni 
članov IW’ da Je nekdo od navzočih 
?a tim,J^Prašap kaJ je odbor storil
čeniji'n^2tay Popačenih in poitalijan-

na pa-

Uvirnn^^j^kPv tisočerih Slovencev v 
ker ,°b^iiko- Bilo je skoro mučno,
za kC ov°l-iivega odgovora ni bilo, 
PredvSer?eveda 111 kriv odbor, ker je 
ka, u stvar vsakega posamezni- 
si ga sn °S1 P^iiabjančen priimek, da 
je DriJemeni a'i ne- Uc neka ženska
ttonat^j13’ da ie težk0 iti

in
»o, da/c'
gre oj s! nfkdo prevzame to skrb in 
s tem druž,ine do družine. Tu se je 

Oj. vprašanjem nehalo.
vPrašan? ?€m Pričakoval, da bo to 
bej zato ,lmei° večji odziv, še pose- 
nost ’ ker nemalo navzočih članov 
cel0 j penjene priimke, nekdo je 

>.j . klen predstavnik, drugi so vsi

v Ulico Cicerone, ki te zadeve 
da bi bilo dobro in potreb-

morda celo strah do spremembe pri
imka in da se zadovoljujejo s tem, 
da se v slovenskih krogih imenujejo 
KRALJ, v italijanskih pa CARLI, 
če že ne RE! Kdo sem, itak vedo, 
si mislijo in tako smo vsi zado
voljni.

Tako ne sme in ne more biti. Pred
staviti se v domačem krogu ali on
stran meje za KRALJA, drugod in v 
italijanskih krogih za CARLIJA, je 
nedopustno, je prekomodno, pomeni 
zavajati ljudi, pomeni imeti dva pri
imka, posluževati se enega ali dru
gega po koristnosti. Pomeni biti noj, 
ki enkrat vtakne v pesek slovenski, 
drugič poitalijančeni priimek!

Mislim, da ne zahtevamo preveč, 
če bi od takih in podobnih Slovencev 
zahtevali nekaj več slovenskega po
nosa, zavesti, zlasti od tistih, ki ima
jo javne funkcije, ki jih volijo slo
venski volivci, ki bi morali prvi po
stati zgled mlačnežem, ki so do tega 
vprašanja malomarni, indiferentni. Mi
slim, da tudi ne moremo sprejeti o- 
pravičila, ki ga je dal nekdo, še da
nes v javni službi, da kdor mu je 
priimek menjal, naj mu ga tudi spre
meni v prvotno obliko.

zaveda • ............
klovni prosvetni delavci.

zavest in

?iegO'

delovanje nas ne 
opravičiti brez-

Popačenega priimka in
^edno\ViI-n^Ve v slovensko obliko. 
Pri Vel,v J Ostajam1 ' Veakl večini teh

prepričan, da 
Ista neto,1 ,Večini teh ljudi prevladu- 

JOdiferentnost, nezanimanje,

Se

stvo^pre 2a °^in"

Pridobitev izvirnega priimka ni tež
ka zadeva, zahteva le nekoliko do
bre volje. Prošnjo za spremembo pri
imka reši prefektura v 2-3 mesecih. 
Poznam primer, da je nekdo lani 
maja zaprosil za spremembo priimka 
v slovensko obliko in mu jo je pre
fektura odobrila julija meseca istega 
leta.

še nekaj bi rad dodal. Naš dnevnik 
in tudi drugi časniki in revije bi 
morali zavzeti enotno stališče. Če o 
kom pišejo, naj ga imenujejo tako, 
kot se uradno imenuje, če mu bo 
prav ali ne. Pred kakim tednom se 
je v Trebčah ponesrečil s puškinim 
nabojem otrok, ki ga je Primorski 
dnevnik imenoval KRALJ. O istem 
dogodku je poročal italijanski dnevnik 
in pisal o nekem CARLIJU. Kdo ga 
je pravilno imenoval? Isti italijanski 
dnevnik je dne 30. marca pod naslo
vom Una proposta avanzata da ISDE,

navedel med raznimi predstavniki tu
di ime MARCO LACHI. Primorski 
dnevnik je naslednji dan v isti zade
vi navedel nekega MARKA LAHA. 
V zadnji številki revije DAN je avtor 
nekega prispevka podpisan s čistim 
slovenskim priimkom. Ker avtorjj po
znam, naj povem, da vsi njegovi u- 
radni dokumenti nosijo poitalijančen 
priimek. In tako bi takih primerov 
lahko našteli, da bi izpolnili v 
stolpce dnevnika, še nekaj. Kdo se 
ne spominja imen slovenskih kandi
datov na zadnjih in tudi prejšnjih vo
litvah in kako so bila napisana nji
hova imena oz. priimki na uradnih 
kandidatnih listah in kako jih je i- 
menoval naš tisk?

Kdor si iz katerega koli razloga 
ne želi izvirnega priimka, naj osta
ne še naprej s svojim poitalijanče
nim priimkom in tako naj ga tudi 
vsi imenujejo: prijatelji in znanci, 
javni in zasebni uradi, naša prosvet
na. športna in druga društva in še 
posebej ves naš tisk.

Rado Lautin

Opomba uredništva: Objavljamo 
gornje v spremnem dopisu podpi
sano pismo s pripombo, da smo o 
vprašanju poitalijančenih slovenskih 
priimkov že večkrat pisali in pozi
vali prizadete, naj poskrbijo za nji
hov povratek v izvirno slovensko 
obliko.

Patronat pri Kmečki zvezi je 
prizadetim vedno na razpolago za 
pripravo potrebne vloge, lahko pa 
je vsak naradi tudi sam neposredno 
na prefekturo. Če nima pri rokah 
odloka, s katerim mu je bil priimek 
poitalijančen, lahko dobi prepis tega 
odloka v državnem arhivu (Archi- 
vio di Stato). Stroški so minimalni 
saj prizadeti napravi prošnjo na 
navadnem papirju. Ovir za ponovno 
pridobitev izvirnega priimka ni se
daj praktično nobenih treba se je 
le odločiti in žrtvovati tistih nekaj 
ur za birokratske formalnosti. Upa
mo, da bo tudi gornje pismo služilo 
kot ponoven poziv vsem, ki svoje 
dolžnosti še niso storili.
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VČERAJ V DEŽELNEM SVETU

Večina glasovala za novo 
ureditev deželnega osebja

Določena nova finančna sredstva za gradnjo bolniš- 
nic - Pred zaključkom mandatne dobe samo se za
kon o razvojnem in zakon o urbanističnem načrtu

1?
aPril sta re- 

ne.K ?.nf.za poslov-
s°j'h iz

vabi v !lzrecri0 poko S'dneh ne
°Stali^0^en vStop

m °biskoval-

Deželni svet je včeraj zaključi! 
razpravo o «manjših» zakonih, ki 
bodo sprejeti v tekoči mandatni 
dobi. Včerajšnja dva zakona sta. 
bila namreč zadnja na spisku no
vih norm, ki naj bi jih skupščina 
obravnavala in sprejela pred 19. 
aprilom, ko bo njeno zakonodajno 
delovanje dokončno prekinjeno. Ra
zen seveda dveh osnovnih zakonov 
o petletnem razvojnem načrtu in 
o urbanističnem načrtu, katerih 
razprava se bo začela v torek do
poldne in bo trajala vse do 19. 
aprila.

Včerajšnja seja je bila precej ži
vahna, saj ji je prisostvovalo ve
liko število uslužbencev deželne u- 
prave. ki so ves dan stavkali. Dru
gi zakon na sporedu se je nam
reč nanašal prav na ureditev nji
hovega staleža.

Prvi zakon, označen s številko 
417, je predložil 13. marca letos 
deželni odbor. Gre za normo, ki 
pooblašča deželno upravo, da do
loči nova finančna sredstva za 
gradnjo novih bolnišnic v Furla
niji - Julijski krajini, in to na 
osnovi deželnega zakona štev. 30 z 
dne 31. decembra 1965. O zakonu, 
ki daje v ta namen na razpolago 
400 milijonov lir v letošnjem letu, 
je kratko spregovoril poročevalec 
Zanin (KD), nato pa so posegli v 
razpravo svetovalci Urli (KD), Mo- 
relli (MSI). Bergomas (KPI) in 
Trauner (PLI). Bergomas je v 
svojem posegu očital deželni upra
vi, da tudi na tem področju uve
ljavlja nekoordinirano politiko ter 
da v njenem okviru zasleduje do
ločene politične cilje. Svetovalec 
Trauner pa je vložil peticijo, s 
katero vabi deželno upravo, naj 
bi podelila posebna finančna sred
stva za uresničitev nove bolnišnice 
na Katinari. Peticija je bila spre
jeta kot priporočilo.

Pri končnem glasovanju so se 
za novo normo izrekle vse sveto
valske skupine razen KPI, ki se 
je glasovanja vzdržala.

Glede zakona o preureditvi stale- 
žev deželnega osebja, ki ga je 
obrazložil poročevalec Ginaldi (KD), 
je predstavnik komunistične sveto
valske skupine Bergomas zahteval, 
naj bi razpravo odložili do tre
nutka. ko bi bili objavljeni napo
vedani državni zakoni o preustroju 
zdravstva. Zahtevo je podprl tudi 
svetovalec MSI Morelli. Večina pa 
je bila nasprotnega mnenja ter se 
je razprava po ustreznem glasova

nju (18 glasov za nadaljevanje in 
16 glasov za prekinitev) nadaljeva
la. Svetovalec PLI Morpureo je iz
razil vrsto pomislekov, ker so li
beralci mnenja, da zakon ni naj
bolje sestavljen. Gefter-Wondrich 
(MSI) je bil. mnenja, da bi bilo 
bolje počakati z zakonom na iz
volitev novega deželnega sveta, od
ločno proti drugemu in tretjemu 
delu nove norme pa je nastopil 
svetovalec Bettoli (KPI), češ da 
gre za norme, ki so sestavljene 
kakor nalašč za to, da favorizira
jo določene skupine deželnih na
meščencev. Svetovalcem, ki so po
segli v razpravo, sta odgovorila 
poročevalec Ginaldi in odbornik 
za osebje Romano.

Preden je deželni svet prešel 
na posamezne člene, so predstav
niki KPI Bergomas, Pellegrini in 
Bettoli ponovno zahtevali prekinitev 
razprave. Bettoli je nadalje zahte
val, naj bi imenovali posebno ko
misijo, ki naj bi tudi v sodelova
nju s sindikalnimi predstavniki po
novno preučila vprašanje staležev. 
Zahtevo po odložitvi razprave in 
po imenovanju komisije je večina 
zavrnila. Pred glasovanjem o no
vem zakonu so štirje svetovalci da
li glasovalne izjave. Bergomas je 
za KPI napovedal odklonilen. D’An
toni kot neodvisen. Del Gobbo za 
KD in Pittoni za PSI pa pritrdilen 
glas. Pri končnem glasovanju so 
se za sprejem nove ureditve sta
ležev deželnega osebja (pri tem naj 
omenimo, da se mnenja med sami
mi nameščenci glede umestnosti ta
ke rešitve precej razhajajo) izrekli 
svetovalci KD, PSI, PSDI in ne
odvisen Di Caporiacco. proti so gla
sovali pripadniki KPI, svetovalci 
MSI in PLI pa so se vzdržali.

SEJA OBČINSKEGA SVETA V GORICI

Občinska uprava naklonjena postavitvi 
partizanskega spomenika na trgu v Štandrežu

Zborovanje MPI v Doberdobu

Takšen odgovor je svetovalec odv. Sanzin (PSI) prejel na občini ■ Komunisti 
zahtevajo prekinitev deželne razprave o urbanističnem načrtu ker je nepopoln

Na začetku včerajšnje seje občin
skega sveta v Gorici je svetovalec 
odv. Sanzin (PSI) zastavil županu 
vprašanje, kako se namerava ob
činska uprava ravnati ob letoš
njem dnevu odporniškega gibanja, 
25. aprilu, ko bo v štandrežu po
krajinska proslava ANPI. Sveto
valec je nadalje spomnil župana, 
da mu je delegacija štandreških 
vaščanov predložila zahtevo s šte
vilnimi podpisi, da občinska upra
va omogoči postavitev spomenika 
v počastitev odporniškega gibanja 
in številnih padlih domačih parti
zanov in protifašistov. Svetovalec 
je županu izrazil mnenje, da je 
ravno sedaj najboljša priložnost 
za občinsko upravo, da zadosti 
pričakovanjem štandreškega prebi
valstva.

V pogovoru z odv. Sanzinom smo 
še inzvedeli, da je tehnični urad 
gorišfee občine preučil dve varianti 
za postavitev spomenika in se odlo
čil zi lokacijo na trgu. Župan bo 
v kratkem poklical predstavnike 
koordinacijskega odbora za posta
vitev spomenika in jim sporočil 
to novico.

Tildi vprašanje svetovalca Chia- 
riona (KPI) se je nanašalo na 
pražnovanje odporniškega dne, ko 
naj bi občinska uprava položila 
vence tudi na okoliška pokopališča, 
kakor pričakujejo domačini.

v odgovor glede 25. aprila je 
žui/ian dejal, da bo občina primer
no proslavila ta dan.

bstali svetovalci so se v uvod
nem delu seje, posvečene interpe
lacijam, nanašali na manj pomemb
ne stvari. Omembe vredno se nam 
zdi le vprašanje Colelle (KD), če 
bo župan 1. maja sprejel zastop
stvo sindikalnih organizacij.

Med ostalim delom seje so raz
pravljali o deželnem urbanistič
nem načrtu. Povod zanjo sta dali 
resoluciji PSDI in MSI. O vpra
šanju je najprej spregovoril sveto
valec Candussi, ki je osvetlil svo
jo resolucijo in predlagal kon
kretna javna dela. Demokristjan 
Tuzzi se je <prav tako omejil na 
navajanje javnih del, ki bi jih 
morali zgraditi v Gorici, da bi 
mesto in pokrajina opravili funk
cijo povezovalcev z Vzhodom, med
tem ko je komunist Chiarion pred
lagal, naj deželni svet ne sprej
me urbanističnega načrta, ki ga 
očitno pripravlja za volitve, dokler 
ne omogoči posvetovanja s priza
detimi ustanovami, da bi bil ob 
sprejemu čim popolnejši.

(PSI), ki je ponovno poudaril nuj
nost odstopa manjšinskega demo- 
krščanskega odbora in sestavo no
ve večinske in organske občinske 
uprave. Za njim je približno eno 
uro govoril Saggind (KPI), ki je 
naglasil, da je potrebno sodelova
nje KD in KPI, ker bi brez komu
nistov ne zdržala nobena druga 
oblika občinske uprave. Prav za
radi tega komunisti s svojo reso
lucijo zahtevajo odstop enobarvne 
demokrščanske vlade.

Tudi svetovalec Vertovese (PSI) 
je kritiziral KD in njene predlo
žene programe ter govoril o upra
vi nekaterih občinskih in medob
činskih uprav ter o njihovih po
manjkljivostih.

V imenu PSDI, ki je tudi pred
ložila resolucijo z zahtevo za od
stop župana in odbornikov, je go
voril Bon, ki se je dotaknil tudi 
prejšnje uprave KD - PSI ter mož
nosti vzpostavitve uprave levega 
centra. Renzi (PLI) pa je predla
gal koalicijo po vzorcu rimske vla
de. Posege je zaključil Barbariči 
(KD), nakar je župan odredil kra
tek premor za posvet.

Med tem so se opozicijske stran
ke sporazumele za enotno resolu
cijo z zahtevo za odstop župana 
in odbornikov, ki jo je predložil 
Vertovese (PSI) in za katero so 
glasovali poleg PSI še vse druge 
stranke razen demokristjanov. Ta
ko je bila resolucija o nezaupnici 
odobrena s 16 proti 14 glasovom in 
župan Versacce je napovedal od

stop enobarvne demokristjanske ob
činske uprave, ki jo bo uradno 
sporočil na prihodnji seji občinske
ga sveta, če ne bo medtem prišlo 
do kakšnega sporazuma, za kate
rega so v teku intenzivna poga
janja med KD, PSI in PSDI. V 
nasprotnem primeru bodo dobili ko
misarsko upravo.

Včeraj je začela PSI v Tržiču 
vrsto posvetov s predstavniki KPI, 
PSDI in KD, da bi poiskali izhod 
iz sedanje krize. Socialdemokrati 
so tudi zahtevali sestanek s socia
listi, da bi se pogovorili o skup
nem stališču, ki naj bi ga zavzeli 

razgovorih za sporazum štirih
strank levega centra.

V GALERIJI «IL TORCHIO« 
Danes odprtje razstave 
slikarja Jožeta Cesarja

Danes, 7. t.m. bo ob 18.30 v ga
leriji modeme umetnosti «I{ Tor- 
chio». Ul. Mameli 6 odprtje razsta
ve del tržaškega slikarja Jožeta 
Cesarja.

Razstava, ki si jo boste lahko 
ogledali vsak dan od 11. do 13. 
in od 17. do 20. ure, bo odprta 
do 21. t.m.

Razna obvestila
Podporno društvo za Goriško ob

vešča člane, da bo redni letni občni 
zbor v torek, 17. aprila ob 20. uri 
na sedežu v Ul. Malta 2. Vljudno 
vabljeni.

Pred dnevi je bilo v Doberdobu 
zborovanje tamkajšnje sekcije biv
ših partizanov vključenih v organi
zacijo ANPI. Med drugimi proble
mi so na zborovanju obravnavali 
tudi nadaljevanje akcije za prizna
nje staleža borcev vsem tistim, ki 
imajo do tega pravico. Obenem so 
prisotni podpisali tudi posebno peti
cijo rimski vladi in drugim pristoj
nim organom, v kateri se zahteva 
nujna izvedba potrebnih reform. 
Peticijo sta predložili organizacija 
ANPI in domače prosvetno društvo 
«Jezero».

Prosvetno društvo «ŠTANDREŽ» 
Dramski odsek 

uprizori
ARTHUR FAOQUEZ

AMBROSIO 
KRADE ČAS

Komedija v treh delih
Prevedel EMIL SMASEK
Režija ALEKSU PREGARO

Jutri, 8. aprila 1973 ob 18. uri
v Katoliškem domu v GORICI.
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ZADEVA PETOVLJE V KLJUČNI FAZI?

Strokovnjaka preučevala avtorstvo 
usodnega telefonskega obvestila

Osumljenci so iz zapora po telefonu prebrali sporočilo, 
ki so ga strokovnjaki analizirali na karabinjerski postaji

Občinska kriza 
v Tržiču

Nova frekvenca 
za radio Trst I.

Tržaški sedež italijanske radiote
levizije sporoča, da bodo v sredo, 
11. aprila, na podlagi mednarodne 
ga dogovora, menjali frekvenco na 
radijskem oddajniku Trst I., ki od
daja državni program ter deželni 
program. Frekvenca bo z 91,3 MHz 
prešla na 91,5 MHz. čeprav gre 
za majhno spremembo, vodstvo RA1 
priporoča potrošnikom, naj to spre
membo izvedejo na svojih radijskih 
oddajnikih.

ENEL
£Rte hazionale per lenergia elettrica

SPOROČILO POTROŠNIKOM
Sindikalne organizacije delavcev elektriške stroke so proglasile na 

e utnem državnem ozemlju razčlenjene stavke v obdobju od 29.3.73 do 
-tork». 10. aprila.

mogelČeprav je ENEL sprejel nujne ukrepe, je možno, da ne bo 
aSotoviti neprekinjene dobave toka niti za najnujnejše potrebe.

Zaradi tega vabi vse potrošnike, in zlasti industrijske, da sprejmejo
Potrebne ukrepe za zaščito lastnih naprav ter Vse previdnostne ukrepe, 
ki so v tem primeru potrebni.

Na zadnji seji občinskega sveta 
v Tržiču so župan Versacce in nje
govi demokristjanski odborniki po
dali ostavko in s tem se je zače
la dejanska kriza občinske uprave, 
pa čeprav je pokrajinski kontrolni 
odbor postavil pod grožnjo komi
sarske uprave 8. april kot zadnji 
termin za odobritev občinskega 
proračuna.

Povod za ostavko so dale reso
lucija KPI od 26. marca, ki zahte
va odstop enobarvne demokrščan
ske -uprave, ter še dve podobni re
soluciji, ki sta jih predložila pred
stavnika PSI in PSDI.

Sejo je otvoril župan Versacce, 
ki je poudaril nujnost, da občin
ski svet v določenem roku odobri 
postavke občinskega proračuna za 
tekoče leto ter medobčinski regu
lacijski načrt, za katerega jih pri
ganja deželna uprava. Prav tako 
je nujno potrebno ustoličiti medob
činski konzorcij za upravo javnih 
prevozov.

Za njim je spregovoril Semola

Včeraj se je v Gorici pričelo to 
liko pričakovano strokovno prouče
vanje magnetofonskega posnetka te
lefonskega obvestila na postajo v 
Gradišče, ki je napotilo tri kara
binjerje v Petovlje ter posredno 
povzročilo njihovo smrt z razstre
litvijo fiata 500.
-••■'V' prvi fazi preiskave; id* je tra
jala do aretacije šesterice, je pri 
analizi magnetofonskega zapiska so
deloval strokovnjak inž. Avallo. 
Preiskovalni organi so ga za stro
kovnjaka določili tudi v nadaljeva
nju preiskave, vendar se je temu 
uprl odvetnik Bemot. Zato je poleg 
inž. Avalla prišel včeraj v Gorico 
še prof. Rosano Grasso, ki je prav 
tako strokovnjak za ta vprašanja,

V družbi odv. Maniacca sta stro
kovnjaka Avallo in Grasso odšla 
na poveljstvo karabinjerjev, ostali 
trije branilci Bernot Pedroni in 
Battello pa v zapore. Vse kaže, da 
so strokovnjaki registrirali govori
co osumljencev, ki so iz zaporov 
telefonirali na karabinjersko povelj
stvo.

Od preverjanja je bila izključena 
Maria Mezzorana, ker je neizpod
bitno. da je avtor «glasu» moški. 
Morda bodo strokovno proučevali 
še kakšne druge magnetofonske po
snetke govoric, domnevnih osum
ljencev, ki so še na svobodi. Preis
kava se je pričela v popoldanskih 
urah ter ni bilo mogoče ničesar 
izvedeti o njenem izidu. Vsekakor 
je poskus izredno važen, ker bo od

odgovora odvisno, v kakšno smer 
bo krenila preiskava. Nesporno je, 
da je magnetofonski zapis izredno 
važen in morda edini, vsaj za jav
nost, oprijemljiv dokaz, s pomočjo 
katerega bi bilo mogoče priti do 
dejanskih atentatorjev.
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OKRAJNO SODIŠČE V GORICI

Z očetom svoje izvoljenke 
se je stepel pred šolo
Zaporna kazen, ker ni zavaroval avtomobila 
Ni imel voznega listka - Še tatvine v Standi

Pred goriškim okrajnim sodni
kom dr. Ballarinijem se je moral 
zagovarjati v četrtek 25-letni Er- 
manno Abati iz Krmina, Ul. Nie- 
vo 6, pod obtožbo, da se je 13. 
maja lani stepel z Gualtierom Pa- 
ganijem iz Gradišča ter mu po
vzročil poškodbe, za katere se je 
moral zdraviti 8 dni.

Pagani je vložil proti njemu tož
bo in izjavil, da je Abati že več 
mesecev dvoril, proti njegovi volji, 
njegovi 15-letni hčerki Marisi, ki 
obiskuje sred jo šolo «Fermi» v
Gorici. Dne 13. maja zjutraj, ne
kaj po 8. uri, ko se je Pagani 
mudil v Gorici, je opazil na par
kirnem prostoru šole Abatija, ko 
je čakal v svojem avtu in na nje
govo vprašanje je odgovoril, da 
čaka na Mariso, s katero mora 
nujno govoriti. Beseda je dala be
sedo in nato sta se tudi stepla, 
da sta morala oba po zdravniško 
pomoč v bolnišnico. Sodnik je spo
znal Abatija krivega ter ga je 
obsodil na plačilo 50 tisoč lir de
narne kazni, ki pa je pogojna in 
brez vpisa.

Na križišču v Ul. Vittono Ve- 
neto v Gorici je policija ustavila 
31. julija lani 45-letnega Luigija 
Gagliana iz Beljana pri Škocjanu 
ob Soči, ki se je peljal s svojim 
avtom fiat 124. Ugotovili so, da 
•avto ni bil zavarovan, čeprav je

zavarovanje obvezno. Zato so Ga
gliana prijavili sodišču. Sodnik 
je ugotovil krivdo ter ga obsodil 
na 15 dni pripora in 20 tisoč Ur 
globe. Obsojeni je vložil priziv. 
Branil ga je odv. Obizzi.

Na vlaku, ki je odhajal 18. av
gusta lani iz Gorice, je železniška 
pobcija zasačila 21-letnega Mlad- 
jena Vučiča iz Banjaluke, ki je bil 
brez voznega listka. Zadevo so pri
javili kvesturi, ta pa sodišču. V 
odsotnosti obtoženca, ki ga je za
stopal odv. Cossa, so Vučiča ob
sodili na plačilo globe 5000 lir in 
sodnih stroškov.

Kot običajno je imel okrajni sod
nik opravka tudi s prijavami ma
lih tatvin s prodajnih miz v Stan
di v Gorici. Med drugimi se je 
morala zagovarjati tudi 38-letna 
Carla Raugna iz Gradeža, o kate
ri pravi obtožnica, da je izmakni
la v Standi nekaj sira in karamel 
v skupni vrednosti 1630 Ur dne 12. 
maja lani v popoldanskih urah. Že 
pri zashševanju na policiji je zena 
priznala dejanje in se opravičila, 
tako da je del blaga spravila v 
torbo in potem «pozabila» plačati 
pri blagajni, kot je to storila za 
drugo blago. V nasprotju z neka
terimi drugimi podobnimi primeri 
v preteklosti, je sodnik tokrat tako 
opravičilo upošteval in je obtožen
ko oprostil zaradi pomanjkanja do
kazov. Branil jo je odv. Munafo.

Pojasnilo De Simona 
glede občinskega gledališča

Goriški župan De Simone je spo
ročil tisku stališče občinske upra
ve do vprašanja izgradnje občinske
ga gledališča. To svojo dolžnost je 
čutil zaradi nasprotovanja enega 
dela občinskega sveta trošenju pol
druge milijarde lir za takšen ob
jekt in zaradi javnega napada pre
ko lepakov, ki ga je na takšno sta
lišče usmerila KPI.

De Simone pravi, da deželni za
kon omogoča uresničiti željo Gori
čanov po izgradnji občinskega gle
dališča. Občinski odbor je preučil 
dobre in slabe plati tega vpraša
nja in se soglasno odločil predla
gati občinskemu svetu svojo izbi
ro, in sicer vlogo prošnje na de
želo za nakup gledaUšča. Občin
ski odbor je hitro ukrepal tudi za
radi tega, ker «Verdiju» do sep
tembru ne bodo več dajali dovo
ljenja za predstave in bo Gorica 
brez gledališke dvorane, seveda, in 
brez predstav.

Nove cene 
za tekoče gorivo

Pokrajinski odbor za cene je do
ločil z veljavnostjo od 1. januarja 
1973 naslednje najvišje cene za pe
trolejske proizvode:

Olje za ogrevanje: v koUčinah 
izpod 4000 Utrov po 27.87 Ur liter, 
za nad 4000 Utrov po 26,96 Ur in 
za celotno avtocisterno po 26.08 lir.

Tekoče gorilno olje: za iste do
bavne koUčine velja cena po 24.58; 
23.69 in 22.79 Ur.

Poltekoče gorilno olje: po 21.28 
lir kg za male dobave in po 19.27 
lir za celo avtodstemo.

Gosto gorilno olje: po 18.76 lir 
na drobno in po 16.75 za celo ci
sterno.

Cene veljajo franko dom potroš
nika za vso pokrajino. Petrolej za 
razsvetljavo in ogrevanje se pro
daja v posodah po 20 Utrov po 
40.50 Ur (vključno IVA).

Spet tatvine
V četrtek v dopoldanskih urah so 

neznanci izvršili tri tatvine v našem 
mestu in vse tri (ukradU so denar 
in zlatnino po stanovanjih) zgle
da, da je izvršila ista skupina ali 
isti zlikovec, ki se je vtihotapil v 
stanovanje s ponarejenimi ključi, ko 
je gospodinja zapustila stanovanje.

Prva, ki se je agentom kvesture 
pritožila zaradi kraje v svojem sta
novanju, je bila 61-letna Agnese 
Rebuzzini, por. Milani s Korza Ita- 
Uja 141, ki je povedala, da so se 
neznanci vtihotapili v njeno stano
vanje med 9. in 12. uro ter ji 
odnesli 100.000 Ur in za 300.000 lir 
zlatnine.

OstaU dve tatvini sta bili izvr
šeni na Travniku št. 6, v tretjem 
nadstropju. Oškodovani sta 63-let- 
na Karolina Nemec in 39-letna Ep 
siglia Marega, por. BrandoUn. Žen
ski stanujeta namreč na istem nad

stropju, le v razUčnih stanovanjih- 
Tudi tukaj se zdi, da so nepridi
pravi čakali, da sta ženski odšli. 
Prvi so odnesli 33.000 lir, ki jih je 
imela na omari v kuhinji, drugi 
pa zlatnino v vrednosti 40.000 Ur.

Zagoneten umor 
ženice v Tržiču

Prejšnjo noč so našli mrtvo na 
postelji v svojem stanovanju 77- 
letno Caterino Miniussi iz Tržiča, 
UT. Aris 79, ki so jo sosedje iskali, 
ker se je zjutraj ni prikazala iz 
svojega stanovanja. Zdravnik prof. 
Nieolini iz Trsta je včeraj zjutraj 
napravil obdukcijo in ugotovil zna
ke zadavljenja in tudi znake po
skusa posilstva pred zadavljenjem.

Zato domnevajo, da gre za zlo
čin neuravnovešenca, ki je prišel 
v stanovanje skozi okno, pri čemer 
je razbil šipo.

Žena je živela sama ter ni oila 
poročena. Prejšnja leta je živela z 
nekim moškim, ki pa je umrl pred 
15 meseci in od takrat je pogosto 
obiskovala njegov grob na pokopa
lišču v Tržiču. Drugače pa je ži
vela v sožitju s sosedi. Zvečer 
pred ubojem ie pri sosedovih do 
23. ure gledala televizijo. V nekem 
predalu in torbici so našU okrog 
62.000 lir, kar izključuje uboj za
radi tatvine.

Poleg članov domače sekcije AN 
Pl so bili na zborovanju prisotni 
tudi župan Andrej Jarc, podžupan 
Karel Černič, {»krajinski odbor 
ANPI pa je zastopal Ladi Dornik 
iz Gorice, ki je tudi pozdravil vs» 
prisotne. (Slika je bila posneta na 
sedežu pd «Jezero». Foto Karel 
Ferletič.)

Deželni prispevek 
za zdravila obrtnikom

Deželni odbor je odobril zakon
ski predlog o svojem finančnem 
prispevku, da bodo prejemali zdra
vila tudi obrtniki, kmetje in trgov
ci. Podoben ukrep je v veljavi za 
upokojence teh kategorij. Dežela 
bo za uresničitev tega sklepa pri
spevala letos 300 milijonov, v na
slednjih letih pa po 600. kar pred
stavlja okoli 2.500 lir na osebo, 
oziroma 30 dio 40 odstotkov predvi
denega stroška. Ukrep bo veljaven 
vse dotlej, dokler ga ne bodo za
menjali vsedržavni zakoni.

Vest je deželni odbornik Tripani 
sporočil predstavnikom goriške bol
niške blagajne.

Kino
Gorica

VERDI 17.00—22.00 «11 Decamerone 
nero». Barvni film. Mladini pod 18. 
letom prepovedan.

CORSO 17.15—22.00 «Getavay». S. Mc 
Queen in A. M. Graw. Barvni 
film. Mladini pod 14. letom pre
povedano.

CENTRALE 17.15—21.30 «1 magnifici 
sette cavalcano ancora*. L. V. Cleef 
in S. Powers. Barvni film.

MODERNISSIMO 17.00—22.00 «Un’av- 
ventura a Tahiti». J. P. Belmondo 
in S. Sandrelli. Barvni film.

VITTORIA 17.15—22.00 «Cronaca ero- 
tica di una coppia*. P. Petit in R. 
Caggio. Barvni film. Mladini pod 
18. letom prepovedano.

Tržič
AZZURRO 17.30 «Da Hong-Kong: 1 ur- 

lo, il furore, la morte*. Barvni film. 
ENCELSIOR 16.00 «Barbablu». Barvni 

film.
PRINCIPE 17.30 «Delirio caldo».

Barvni film.

A ara Gorica
SOČA «Zadnji dracula», nemški barv

ni film — ob 18. in 20.
SVOBODA Prosto.
DESKLE «želja po vampirju*, angle

ški barvni film — ob 19.30.
RENČE «Kraja po nalogu britanske 

tajne službe*, angleški barvni film 
— ob 19.30.

PRVAČINA Prosto.
ŠEMPAS «Viking z juga*, italijanski 

barvni film — ob 20.
KANAL «Serafino», italijanski barvni 

film — ob 20.

DEŽURNA LEKARNA V GORICI
Danes ves nan in oonoCi ie Oežurna 

lekarna Marzini, Korzo Italija 39, 
tel. 2443.

DEŽURNA LEKARNA V TRŽIČU
Danes ves dan in ponoči je dežurna 

lekarna «Alla S&lute*, Ul. Cosulich, 
tel. 72480.

Kot smo že poročali v našem U- 
stu, bo kulturni krožek iz Gorice 
«Gaetano Salvemini* priredil reci
tal folklornih ljudskih pesmi, kjer 
bosta nastopila mestni folklorni an
sambel «1 trovieri* in potujoči pe
vec iz SiciUje Franco Trincale. 
Medtem ko bodo prvi predvajali 
skladbe iz znane antologije «Spoon 
river*, bo Franco Trincale pred
stavil občinstvu na svojevrsten na
čin v pesmi vse pereče probleme, 
ki mučijo današnjega človeka, 
predvsem delavca in kmeta, ki mo
rata biti podrejena gospodarju.

Krožek priredi v ponedeljek, 9. 
aprila ob 18. uri v sejni dvoran) 
pokrajine kulturni večer, kjer bo
sta predavala poslanca Castiglione 
(PSI) in Santuz (DC) o problemu 
šolstva. Naslov predavanja je «Kl_, 
gre itaUjanska šola». Predavatelji 
bo občinstvu predstavil tajnik kro: 
ka «Salvemini» Attilio Carbone.

(Na sliki vidimo člane folklorne
ga ansambla «1 trovieri».)

V marcu znatno 
povečanje blagovnega 
prometa v Portorosegi

v blagovnem pristanišču Porto 
sega se je promet v mesecu m 
cu znatno zvišal, saj so natovo 
m raztovorili približno 100.000 
blaga. Uvoženega je bilo naj' 
gorilnega olja (41.845), lesa (32.3 
ter premoga (9.035). V manjši 
hcim so ladje raztovorile žitari 
kaoUn, železo, železne izdelke 
celulozo. Iz pristanišča so ladje 
plule natovorjene predvsem s 
ramičnimi piošcičami (2.500).

Skupno je priplulo 64 tovornih 
ladij, od katerih je bilo 49 iz Ita- 
Uje; ostale pa so priplule iz dlrugih 
predvsem evropskih držav.

L
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MNENJE ZAGREBŠKEGA UNIVERZITETNEGA STROKOVNJAKA

Izgradnja jedrskih central 
je še edina možna rešitev

Razen novih hidro in termocentral ho treba v Sloveniji in na Hrvaškem 
v prihodnjih dvajsetih letih izgraditi še kakih deset jedrskih central

Oskrba z energijo je prvi pogoj 
industrijskega razvoja, kakor tudi 
dviga življenjske ravni prebival
stva. Zaščita naravnega okolja 
in oskrba z energijo, pa sta dve 
nasprotji, ki se pojavljata v sodob
ni družbi kot njena osnova zna
čilnost. Vsekakor izkoriščanje vseh 
oblik energije znatno vpliva na 
povečanje trdnih, tekočih, plina 
stih in radioaktivnih materialov, 
ki izpolnjujejo to okolje. Cesto na
vajajo, da izkoriščanje vseh oblik 
energije povzroča krize v oskrbi 
s kisikom, da ustvarja nadalje pre
velike količine ogljikovega dioksi
da, regionalne pojave «smoga», 
spremembe mikroklimatskih okoli
ščin ter preveliko toplotno obre
menitev vodotokov.

Po drugi strani pa je nedvom
no, da je gospodarski razvoj po
gojen od znatnega porasta izko
riščanja vseh vrst energije. Pove
čanje tega izkoriščanja se danes 
dviga za pet odstotkov letno, kar 
pomeni, da se vsakih 14 let podvoji. 
Potemtakem je treba računati, da 
se bo do konca stoletja današnja 
raven porebe početverila, kar bo,
liuiiunniiiiiuiiiiiiiiiiiiiiuiiiiiuiiiiiiiiiiiiiniiiiiini

V FILMSKIH KROŽKIH
Robert Kramer:

«ICE»
V Tržaškem kinoforumu smo 

doživeli presenečenje, ki ni bilo 
odvisno od krožka. Večer bi se 
bil moral začeti z dolgim doku
mentarcem kolektiva La Comune 
vMarzo 43 — luglio 48», ki ga ši
ri skupina Centro documentazio- 
ne Cinema e lotta di classe. Za
radi težav, ob katere je ta sku
pina naletela po aretaciji svoje
ga predstavnika Ludovica Codel- 
le (kateremu je organizacija ita
lijanskih režiserjev izrazila svojo 
solidarnost), j Um ni prispel. Ki- 
noforum ga je nadomestil z red
kim filmom iz leta 1936, ameri
škim delom režiserja madžarske
ga porekla Michaela Curtiza «La 
carica dei seicento» (The Charge 
of the Light Brigade), v katerem 
igrajo Errol Flynn, Olivia de Ha- 
villand, David Niven itd. Gre 
verjetno za eno izmed manj za
nimivih del dvojice Curtiz - Flynn, 
kajti poleg reakcionarne vsebine 
(ki jo poudarjajo nedvomno ita
lijanski napisi), je razvoj zgod
be in oseb povsem klišejski.

Nato, kot je bilo predvideno, 
je Kinoforum predvajal celove
černi ameriški film neodvisne 
proizvodnje «Ice» (1969), ki ga 
je režiral Robert Kramer, vodi
telj skupine, ki realizira tudi po
litične dokumentarce «Newsreel». 
Kramer je tudi med protagonisti 
filma. Gre za pomemben a pre
cej neizdelan film.

NA FILMSKIH PLATNIH
Alberto Lattuada:

«Sono stato io»
Alberta Lattuade film «Sono sta

to io» pripoveduje o osamljenem 
delavcu, ki sanja o slavi, bogast
vu in uspehu pri ženskah. Zato se 
hoče prikazati javnemu mnenju 
kot krivec zločina slavne pevke 
ter zadnji moment dokazati, da 
ima «alibi». Toda tedaj nastopi 
naravno, sila (smrt priče), ki ga 
prisili, da sprejme kot resnično 
vlogo, ki si jo je prevzel.

Kot v ostalih Lattuadovih fil
mih imamo tu pozorno izdelano 
delo, katerega siže so življenje 
in želje nuile buržoazije. Laltua- 
da je tesno povezan na vog.ed, 
ki realnosti ne prepušča spre
membe, vsa. v prikazanem ob
zorju. Odvratne prvine se pogosto 
povračajo in pričajo o režiserje
vem ne preveč optimističnem gle
danju'. Kljub tem zanimivostim 
pa ohranjajo Lattuadovi filmi ne
kakšno profesionalno hladnost, ki 
nas ne more resnično prizadeti.

S. G.

seveda, še bolj vplivalo na okolje. 
Izkoriščanje vseh oblik energije 
znaša danes v Jugoslaviji nekaj 
več od -ene tone premoga na pre
bivalca, v ZDA 12 ton.

Najbrž je naše znanje o stabil
nosti oziroma nestabilnosti ekolo- 
stajajo sistema nepopolno in da ob
stajajo še znatne nejasnosti o 
tem, kakšno obremenitev lahko v 
tem pogledu prenese človek brez 
nevarnosti. A nedvomno je nedo
pustno, da se pojavljajo oziroma 
da smo priča nepovračljivih m ne
popravljivih sprememb biosfere, 
kar^ pomeni, da je potrebno pre
prečiti onesnaževanje oziroma uni
čevanje naravnih virov, ki se 
ciklično izkoriščajo, (voda, zrak 
itd.) v takšni meri, ki že presega 
meje naravne regeneracije. Novi 
koraki, novi ukrepi za zaščito o- 
kolja so že danes potrebni in mo
goči, vendar pri tem ni smeti po
zabiti, da ta, kot vsaka druga za
ščita potrebuje dodatne investici
je in dodatne stroške. Jasno je, 
da ima vse svojo ceno, saj je 
to ena od značilnosti današnje ci
vilizacije.

Dosedanji razvoj dokazuje, da je 
v oskrbovanju z energijo delež 
električne energije največji, tako 
njena poraba povsod po svetu stal
no raste. In zdi se, da je v bodoč
nosti moč pričakovati njen se večji 
porast. Zelo kmalu bo treba uvesti 
tudi recikliranje odpadnih mate
rialov, ker se rezerve domala 
vseh kovin in surovin naglo črpa
jo. Nadalje bodo povečane potre
be po sladki vodi kmalu postavile 
zahtevo po vseh večjih količinah 
energije za desalinizacijo morske 
vode, a neobhodna uvedba novega 
sistema cestnega prometa, spet 
zaradi zaščite okolje, naj bo v 
pogledu avtomobilov na pogon z 
akumulatorji, ali na bencinski po
gon, bo takisto zahtevala večje ko
ličine energije.

Računajoč s podvojitvijo porabe 
električne energije v Jugoslaviji, 
bo ta znašala 42 milijard kWb 1. 
1975, 84 milijard 1. 1985 in 168 mi
lijard 1. 1995, to pa pomeni gra
ditev elektrarn, poleg že obstoje
čih, za novo proizvodnjo 9 milijard 
kWh do 1. 1975, 51 milijard do 1. 
1985 in 135 milijard do 1. 1995. No
va proizvodnja, ki jo bo moc o st va
riti z gradnjo novih hidroelek
trarn, bo znašala največ 15 do 20 
milijard kWh. Rezerve premoga 
v Jugoslaviji lahko pokrijejo da
našnjo raven potreb za naslednjih 
130 let. Toda če računamo s pod
vojitvijo proizvodnje za vsako de
setletje, bodo vse rezerve premoga 
izčrpane v 33 letih. Pa tudi če bi 
predpostavili, da bodo naknadno 
odkrite dvakrat tolikšne rezerve 
(kar je malo verjetno), bodo le-te 
izčrpane v naslednjih 43 letih,.

Če torej vse to vzamemo v po
štev in bi skušali do maksimalnih 
možnosti izkoristiti tako premog 
kot vodo z obstoječimi elektrarna
mi, novimi hidro in termoelektrar
nami, bo mogoče 1. 1995 pokriti 
manj od dveh tretjin vseh potreb 
po energiji.

Za preostalo tretjino ni drugih 
možnosti, razen izgradnje jedr
skih elektrarn, zakaj proizvodnja 
velikih količin električne ener
gije s tekočimi gorivi ali zemelj
skim plinom ne pride v poštev za
radi relativno majhnih rezerv naj 
bo v Jugoslaviji kot v svetu, in 
sicer zaradi tega, ker bodo ome
njene oblike energije potrebne za 
druge namene.

Položaj v Sloveniji in na Hrvaškem 
je še neugodnejši, ker so rezerve 
premoga v teh dveh republikah 
praktično že izčrpane, z izgradnjo 
novih, hidroelektrarn oziroma izko
riščanjem še vseh neizrabljenih 
vodnih sil (ne glede na njihovo eko
nomičnost), bi bilo moč proizvesti 
največ še nadaljnjih 5 milijard 
kWh. Omeniti je treba pri tem, 
da se bo potrošnja električne ener
gije v Sloveniji in na Hrvaškem 
povečala do 1. 1985 za 16 milijard 
kWh, a od 1. 1985 do 1. 1995 za 
nadaljnjih 32 milijard kWh.

Izgradnja jedrskih elektrarn je 
torej edina mogoča rešitev, da 
bi se ohranil tempo razvoja, ki si 
ga danes zagotavljajo vse razvi

Branko Marušič:

VELIKI TOLMINSKI 
- PUNT LETA 1713

Glavarjev namestnik je kmetom znova poslal sodnika za 
goriško okolico, vendar brez uspeha. Zato se je odločil, da 
nastopi s silo. Toda še prej so skušali upornike pregovoriti njih 
glavar grof Coronini, plemič Radijevčič (Radieuoig) in deželni 
uradnik Morelli. Tudi Strassoldo z osebno intervencijo, naj se 
vrnejo domov in naj pošljejo delegacijo svojih županov, ni 
uspel. Tolminski uporniki so trdno vztrajali pri zahtevi, da žele 
obračunati z Bandlom. Glavarjev namestnik je nato vojakom 
ukazal, da naj razženejo kmete. Pri tem so jih nekaj ranili, 
25 zajeli, ostale pa pognali v beg, kot paše zgoraj omenjeno 
Strassoldovo poročilo.

To poročilo tudi nima vesti, da je bil kdo izmed kmetov 
ubit, kot beremo v Rutarjevi «Zgodovini Tolminskega)) (str. 
115). 4) V Solkanu je pustil glavarjev namestnik dva konjenika, 
nekaj pešcev in brambovcev, na katere pa se ni mogel zanesti, 
ker so bili nezadovoljni zaradi davščin, ki so jih morali pla
čevati.

V ponedeljek, 27. marca 1713, so Tolminci na poti za Go
rico v Kanalu oplenili hišo nekega podložnika in groziti mitni- 
škemu uradu, da ga bodo prav tako opleniti; zahtevali so od 
mitničarja vina in povračilo zaplenjenega ((tihotapskega« blaga. 
Istega dne so puntarji na poti proti Gorici oplenili in porušili

te dežele. Zamisliti pa si je moč 
tudi drugačno bodočnost, bodočnost, 
namreč, brez industrijske proizvod
nje in povečanega standarda, ki 
so neposredno povezani z izkori
ščanjem energije. V tem primeru 
bi lahko negativno odgovorili na 
vprašanje, ki je bilo postavljeno 
v polemiki, ki jo vodijo v Švi
ci: «Ali je sreča v povečanju po
trošnje električne energije?» To bi 
vsekakor bila ena od možnih re
šitev, vendar bi morala družba v 
času in s polno odgovornostjo spre
jeti tudi temu ustrezne ukrepe.

Pri graditvi energetskih naprav, 
a to velja v enaki meri tudi za in
dustrijske in vse ostale naprave, 
je vsekakor treba največjo pozor
nost posvetiti zaščiti okolja. S 
tem v zvezi je potrebno jasno po
vedati in znanstveno osvetliti ozi
roma določiti, kje in kakšne so 
tiste meje, ki se ne smejo preko
račiti, zakaj sleherni nov objekt 
zadevnega značaja vpliva na spre
membo okolja. To bo potrebno sto
riti tudi v primeru izgradnje je-, 
drske elektrarne v Krškem in 
drugje.

AMERIŠKI KANCEROLOGI MENIJO

«Adriamicin» «eno 
najbolj zanimivih» 
zdravil proti raku
Zelo širok spektrum - Dobro uporaben v kombina
ciji z obsevanjem in kirurškim zdravljenjem raka

NEW YORK, 6. — Na petnaj
stem mednarodnem seminarju no 
vinarjev za znanstvene rubrike, 
ki ga je organizirala ameriška 
ustanova «American Cancer So- 
ciety» je prišlo na dan veliko no
vosti v zvezi z rakastimi obolenji 
in sredstvi proti njim. Med novo 
strni so tudi nekatere zelo obe
tavne novosti, pa čeprav znan
stveniki hkrati opozarjajo na pre
vidnost. kar je tudi povsem ra
zumljivo, ker mora biti znanost 
v tem primeru do skrajnosti pre
vidna, da bi si preprosti človek 
ob nekem obetavnem primeru ne 
delal prevelikih utvar, seveda 
na lastno škodo. Med zelo po
zitivne ugotovitve, ki so jih 
tu prikazali, spada tudi ugo
tovitev o učinkovitosti italijan
skega zdravila proti raku, toč
neje proti nekaterim vrstam ra-
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LISTAJOČ PO FILMSKIH PUBLIKACIJAH

Revija Filmcritica 
o ameriškem filmu

Druge dežele imajo bogatejšo tovrstno literaturo

Italijanska filmska revija «Film- 
critica» (Piazza del Grillo 5, 
Rim) je posvetila štev. 229-230 
teoretskim spisom o ameriškem 
filmu, v okviru svojega načrta, 
da. od časa do časa izda poseb
ne teoretske številke.

Za uvodom urednika Eaoarda 
Bruna imamo članek istega o ne
katerih slikah iz klasika Davida 
W. Griffitha «lntolerance» Giu
seppe Turroni posveti nato obšir
no razmišljanje nekaterim poja
vom in avtorjem ameriške kine
matografije v članku «Cinema del 
cinema». Prav ta članek se nam 
zdi, da opozarja na omejenosti 
takega študija, ki izhaja bolj iz 
vsiljenih predpostavk kot iz res
nega obravnavanja objektivnega 
filmskega materiala. Kaj pač po
menijo na pol «poetične» izjave, 
kot so naslednje «Woward Haivks 
e il prato, sterminato e nello 
stesso tempo racchiuso . . . John 
Ford e Valbero in tutte le sta- 
gioni. . . Wafsh e la roccia . . . 
Wellman e il sasso pulito dalVon- 
da rapida del torrente . ..» itd. 
itd. Tako je pač napisan ves čla
nek. Tako pisanje nas lahko tu
di zabava, je lahko prijetno, a 
nam malokaj razjasni o ameri
škem filmu.

Zanimivejša je (v okviru re
vije) kratka opomba Alessandra 
Cappabiance, ki predlaga izbor 
10 najboljših filmov v desetletju 
1960-1970. Iz podobnega seznama 
izhaja tudi Franco Di Leo. Nato 
se povrne Giuseppe Turroni z 
razmišljanjem o «poeziji in poe
ziji - filma».

Nuccio Lodato posveti oceno fil
mu zanimivega režiserja Curtisa 
Ilarringiona «1 raptus segreti di 
Helen». Zopet Giuseppe Turroni 
pa piše o filmih Petra Bogdano- 
vicha. Na koncu beremo še pri
spevek Franca La Polla o «angle- 
škem» filmu Kena Russella «The 
Boy Friend».

Mislimo, da je vsak prispevek 
o ameriškem filmu, ki se hoče 
otresti običajnih sociologizmov in 
vsebinskega dogmatizma, v Ita
liji dobrodošel. To od časa do 
časa poskuša le ta revija, odkar 
je utihnila «Cinema e film». Ti 
kritični doprinosi pa ostajajo na 
ravni abstraktnih predpostavk, ki 
so večkrat celo sam.e na sebi 
nedosledne, navadno pa tudi pre

zirajo temeljno delo dokumenta
cije in kritične raziskave.

V tem italijanske revije daleč 
zaostajajo za kritičnimi doprino
si v Franciji, v Angliji, v Ame
riki. V Franciji imamo namreč 
revijo «Positif», ki je tudi v zad
nji štev. 147 razčistila svojo linijo 
in poudarila svojo vitalnost v 
odkrivanju starega in novega a- 
meriškega filma (s paralelnimi 
eseji o Raoulu Walshu in Rober
tu Altmanu in z zanimivo opom
bo Michela Cimenta). Odkar je 
revija «Chariers du cinema» u- 
brala pot dogmatičnega €marksi- 
zma». potem ko je v 60. letih, 
kljub raznim zmotam, povzročila 
pravo revolucijo v gledanju na 
film in dokumentirala bralce o 
ignoriranih aspektih ameriškega 
filma, od tedaj je ostala v Fran
ciji le revija «Positif», ki se je 
zadnje čase zelo obogatila. V 
Franciji pa so tudi objavili skraj
no zanimivo, temeljno knjigo o 
ameriškem filmu, ki jo priporo
čamo slehernemu ljubitelju film
ske umetnosti: Jean-Pierra Cour- 
sodona in Bertranda Tavemiera 
«Trente ans de cinema ameri- 
cain» (izdaja C.I.B., 7 rue Dar- 
boy. Pariš Ue) je obenem čudo
vito dokumentirana in kritično 
spodbudna knjiga.

V Franciji, podobno kot v A- 
meriki' in v Angliji, izhaja veliko 
monografskih knjig o filmu, o 
filmskih režiserjih in smereh, 
medtem ko je pri nas zelo ma
lo lakih izdaj. V Angliji pozna
mo zanimive revije kot «Movie», 
«Monogram», koristni «Monthly 
Film Bulletim itd. Med temeljni
mi knjigami o ameriškem fil
mu pa bi radi opomnili še na 
ameriško stimulativno delo An- 
dreiva Sarrisa The American Ci
nema — Direetors and Direc- 
tions 1929-1968» in na skupino 
brošur , založbe Zivemmer o ame
riškem filmu v raznih obdobjih 
(zaključuje jo «Hollywood To- 
day»). Toda razen številnih (po
gosto ekonomskih) kritičnih mo
nografskih del, pozna anglosak
sonski svet tudi celo vrsto poljud
nih (a obenem dokumentarno res
nih) publikacij, kot je npr. a- 
meriška fotografska zbirka o naj
večjih filmskih zvezdah (založba 
Citadel).

SERGIJ GRMEK

hišo kanalskega dacarja Andreja Kamela.
Prvo podobo upora in neomajanosti kmečkih zahtev pa so 

pokazali dogodki naslednjega dne, v torek 28. marca 1713. Že 
zgodaj zjutraj so se zbirali uporni kmetje pri cerkvi sv. Roka 
v Solkanu. Kolikšno je bilo njih število, iz virov ni mogoče 
natanko ugotoviti; iz pisma glavarjevega namestnika Stras- 
solda je razvidno, da se jih je v Solkanu zbralo okoli 2000 in 
več, toda ko so kasneje kmetje vdrli v Gorico, jih je bilo po 
istem viru že 6000. Strassoldo je tudi tega dne naglo reagiral 
in je poslal barona Formentinija in Ivana Pavla Radijevčiča 
v Solkan s sporočilom, da naj bi kmetje ne prišli v Gorico, pač 
pa da naj bi poslali 30 mož z napisanimi pritožbami zoper 
Bandla; kmetom je v pisanju obljubil pravično reševanje nji
hovih zadev in osebno varnost odposlancem. Odposlanca nista 
ničesar opravila in nista omajala namenov kmetov, da obraču-
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Tolmin z okolico (prva polovica 19. sioletja)

kastega obolenja. Gre za zdra
vilo Adriamicin, ki se je «izkazalo 
kot eno najbolj zanimivih zdravil, 
kar so jih doslej pripravili in od
krili v borbi proti maligrim tu
morjem in ki bi mogio biti celo 
najbolj učinkovito zdravilo med 
vsemi tovrstnimi zdravili, kar 
jih je na razpolago na svetu«, 
kot je rekel dr. Stephen Carter, 
načelnik oddelka za ocenjevanje 
onkoloških terapij pri ameriški 
ustanovi «National Cancer Inti- 
tute».

Prof. Carter je posebej pouda
ril, da je «Adriamicin», ki ga 
proizvaja italijanska družba Far- 
mitalia in ki je v Evropi že v 
rabi, učinkovita za zdravljenje 
deset pomembnejših vrst raka
stega obolenja, kot so ugotovi
li pri raznih preizkušnjah v ZDA. 
To učinkovitost pri tolikšni vrsti 
obolenj moremo pripisati zelo širo
kemu spektrumu dejavnosti tega 
zdravila.

Zdravilo se po svoji učinkovito
sti more kosati z najboljšimi do
sedanjimi preparati kar so jih 
pripravili za borbo proti raku 
na dojki. Toda Adriamicin se je 
izkazal tudi v borbi proti raku 
na pljučih, proti raku kosti, proti 
levkemiji itd.

Zdravilo Adriamicin se je izka
zalo za učinkovito tudi proti na
daljnjim devetim vrstam raka
stega obolenja. Seveda ne sme
mo pri tem računati s popolno 
učinkovitostjo in definitivnim re
zultatom, toda strokovljaki govo
rijo' o «upu.števanja vredni aktiv
nosti*, posebno kadar se uporaba 
tega zdravila kombinira z razni
mi drugimi vrstami zdravljenja, 
na primer v sodelovanju s kirur
gijo in z obsevanjem rakastih 
tvorb. V teh primerih se dose
žejo lahko še večji rezultati kot 
doslej, kajti po trditvah prof. 
Carterja to zdravilo «umori kan 
cerozne celice, ki so izven ob
močja, ki je bilo obsevano ozi
roma do koder je segel kirurški 
nož».

Na temelju dosedanjih posku 
sov in rezultatov ter na temelju 
konkretnih uspehov, ki so bili 
doslej doseženi, pripravlja ame
riški državni zavod za borbo 
proti raku dokumentacijo za to, 
da bi ameriška zvezna ustanova 
za kontrolo zdravil dovolila, da 
bi tudi v ZDA začeli uporabljati 
to zdravilo, ki ga doslej še niso 
smeli razpečavati.

V Šempetru pri Gorici slavijo 
desetletnico Goriškega okteta

Goriški oktet, ki slavi danes desetletnico uspešnega uveljavljanja

V zadnjih letih se je množična 
pevska kultura na Primorskem 
na široko razmahnila tako, da 
smemo govoriti o pravem prerodu 
nekdaj tako slavne, a pozneje sko
raj zamrle tradicije zborovskega 
petja na Primorskem. Pred dobri
mi desetimi leti pa ni bilo tako; 
bil je to čas, ko so po vrsti zami
rali pevski zbori, in prav v tistem 
času so nekateri navdušeni pevci 
v Šempetru in okolici ustanovili 
svoj Šempetrski oktet, ki se je 
kmalu preimenoval v Goriški ok
tet. Ta pevska skupina ki jo je 
prva leta umetniško vodil že po
kojni Emil Šaver, je skozi deset 
let uspešno delovala na ožjem 
Goriškem, kjer bodo v šerppetru 
njeni člani danes 7. t. m., prosla
vili svoj jubilej s koncertom, na 
katerega so k sodelovanju pova
bili še druge oktete z obeh strani 
meje.

Goriški oktet, ki ga vodi umet
niški vodja Danilo Čadež, član 
Slovenskega okteta, doma iz Sol 
kana, je mnogo gostoval tudi na 
širšem področju Primorske in 
Slovenije, bil pa je tudi na Polj
skem; sodeloval je na številnih 
pomembnih proslavah in imel več 
nastopov in samostojnih koncertov 
med zamejskimi rojaki r.a Gori
škem, Tržaškem in v Beneški Slo
veniji. V raznih furlanskih sre
diščih je imel velike in uspele 
koncerte, ki so bili s simpatijami 
sprejeti kot prispevek za prija
teljsko spoznavanje dveh sosednih 
narodov. Večkrat so njegove pes
mi posneli za radio, imel pa je 
tudi lep nastop na slovenski tele
viziji; posnel je tudi gramofonsko 
ploščo «Primorske pesmi«.

Na nocojšnjem pevskem slavju 
v Šempetru bodo člani Goriškega 
okteta Radovan Faganel. Albin
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OVEN (od 21. 3. do 20. 4.) če . Naleteli boste na ovire, ki jih niste 
je le možno, se držite bolj svojih pričakovali. Naj vas pa ne spra

vijo iz ravnotežja, ker vam je 
uspeh zagotovljen.

opravkov, ker bi vsako novotarje 
nje moglo biti vam v škodo. Lju
bosumnost.

BIK (od 21. 4. do 20. 5.) Ne 
utvarjajte si, da vam bodo prejšnji 
uspehi ohranili sloves. Če hočete 
uspeti, zavihajte si rokave.

DVOJČKA (od 21. 5. do 21. 6.) 
Nudila se vam bo priložnost za po
tovanje. Mogli bi na pot, kamor 
vas bodo gnala čustva.

RAK (od 22. 6. do 22. 7.) Ambi
ciozni ste in to vam ograža vsako 
možnost uspeha. Spoznali boste 
osebo, ki kaže zanimanje za vas.

LEV (od 23. 7 do 22. 8.) Zado
voljiv dan, v kolikor nimate pre
velikih zahtev. Imeli boste opravka 

obči istvom in na to se pri
pravite.

DEVICA (od 23. 8. do 22. 9.) Da 
ne bi izgubljali časa, se na delo 
temeljito pripravite, šlo bo za 
važnejšo stvar, ki terja vse vaše 
sile.

TEHTNICA (od 23. 9. do 22. 10.)

ŠKORPIJON (od 23. 10. do 21. 11.) 
Držite se že vpeljane poti, kajti 
vsaka nova pot bi vas speljala v 
težave. Večer v prijetni družini.

STRELEC (od 22. 11. do 20. 12.) 
Previdni bodite, ker bi vas napaka 
v računih mogla spraviti v zelo 
težaven položaj. Zaupali vam Oodo 
neke tajnosti.

KOZOROG (od 21. 12. do 20. L) 
Preden sprejmete nove predloge, 
preglejte kaj vse vas še čaka od 
prejšnjih obveznosti. Prevelika sa
mozavest vas ne bo privedla do 
cilja.

VODNAR (od 21. 1. do 19. 2.) 
Idej boste imeli na pretek. Teže 
bo te ideje izvesti. Odlično razume
vanje z osebo, na katero ste se 
navezali.

RIBI (od 20. 2. do 20. 3.) Nudijo 
se vam priložnosti, da si utrdite 
položaj. Vsaka pretirana zadržanost 
bi vas mogla veliko stati.

najo z zakupnikom Bandlom, ki je svojo ženo in očeta v stra- 
hu pred uporniki pripeljal na goriški grad, sam pa je skupaj 
z bratom duhovnikom 5) bežal v Ljubljano in od tam v Gra
dec, da bi dobil pomoč od vlade.

Kmetje so nato pohiteli za odposlancema, ki sta v Gorico 
nesla negativen odgovor. Nezanesljivost brambovcev, o kateri 
je bil že govor, se je tega dne pokazala v polni meri, saj so 
se ti pridružili upornikom. Odposlanca pa sta se morala pred 
cesarsko komisijo, ki je kasneje raziskovala upor, zagovarjati 
pred obtožbami, da sta pripeljala kmete v mesto. Kmetje naj 
bi po prihodu v mesto vpili, naj bosta oba blagoslovljena in 
naj bi ju pozdravljali. Baron Formentini pa se je moral zago
varjati se zaradi obtožbe, da je še pred nastankom upora pod
žigal Tolmince. 6) *

Po prihodu Tolmincev v Gorico je prevzel vlogo posred
nika goriski mestni sodnik Brunetti, ki je v kasnejših zasliša
njih pred preiskovalno komisijo pojasnil, da je videl okoli pol
dneva v mestu upornike, ki so šli proti trgu (Travniku) in 
so bili oboroženi s palicami, meči, sabljami, puškami, kladivi 
in drugim kmečkim orodjem. Grof Strassoldo je mestnemu 
sodniku zaukazal, da mesto oboroži, toda meščani orožja niso 
imeli pri sebi zaradi prepovedi streljanja. Bilo je v grajskem 
skladišču, od koder pa je bila pot s kmeti že zaprta. V takem 
položaju je Strassoldo sklenil, da se bo s kmeti pogovarjal. 
V že omenjenem sporočilu z dne 30. marca piše:

((Povabljeni so prišli k meni nekateri izmed njih pod vod
stvom mestnega sodnika Brunettija Jakoba, ki mu je bilo na
loženo, da kmete zadržuje in jih bodri v upanju, da bodo nji
hove pritožbe kmalu rešene, zlasti, da bodo obračunali z za
kupnikom Bandlom,.za kar bi tu lahko pustili 60 do 70 mož, 
ki so najbolje poučeni o njihovih zadevah, to je eden do dva 
i* vsake vasi. Ko bodo računi končani in če bi ugotovili naj
manjše nasilje, tako sem izjavil, sem pripravljen odrediti, da

Kogoj, Dominik Fornazarič, An
drej Bavcon, Danilo Skomina, Bog
dan Saksida, Zvonko Koron in 
Doro Merljak prejeli zlata Gallu
sova odličja, ki jih zaslužnim pev
cem podeljuje Zveza kulturno pre
svetih organizacij Slovenije. Kon
cert v Šempetru pa ne bo pomem
ben samo zaradi posebnega praz
ničnega ozračja v zvezi z jubile

jem domačih pevcev, ampak
tudi lep in nadvse zanimiv £ 
beni večer, saj bodo na nje ^e...... ___  .... . «emok”£
stopili tudi pevci Tržaškega v 
ta, Sovodenjskega noneta, pj. 
Jelovica in bratov Pirnat, 
ranskega in Briškega okte • 
koncu bodo vse te pevske . 
ne skupno zapele tri PeS ^ ^

SOBOTA, 7. APRILA 1973
TRST A

7.15, 8.15, 13.15, 14.15, 20.15 Po
ročila; 7.05 Jutranja glasba; 11.35 
Iz tedenskih sporedov; 13.30 Glasba 
po željah; 15.45 Oddaja za avto
mobiliste; 17.00 Program za mla
dino; 18.15 Umetnost in , prire
ditve; 18.30 Violina in klavir; 
18.45 Orkestri; 19.10 Družinski 
obzornik; 19.25 Zborovsko petje;
20.00 Šport; 20.45 J. Vošnjak: 
— M. Mahnič; «Doktor Dragan;
21.30 Popevke.

TRST
12.10 Plošče; 15.10 Med prija

telji glasbe; 16.40 Zborovsko petje.
KOPER

6.30, 7.30, 12.30, 14.30, 18.30,
20.30 Poročila; 6.15 Jutranja glas
ba; 9.00 Baletna glasba; 10.00 Me
lodije; 11.15 Ansambel «Profeti»;
11.30 Današnji pevci; 11.45 Ro- 
magna folk; 12.00 Glasba po že
ljah; 14.00 Sequi: «Col našo al 
1’aria«; 14.35 Juke box; 15.30 Plo
šče; 16.40 Lahka glasba; 17.00 
Za konec tedna; 17.45 Primorska 
in njeni ljudje; 18.00 Progresivna 
glasba; 19.00 Zapojmo in zaigraj
mo; 19.30 Prenos RL; 20.00 Glas
ba v večeru; 22.35 Plesna glasba
NACIONALNI PROGRAM
7.00, 8.00, 13.00, 15.00, 20.00 Po

ročila; 7.10 Jutranja glasba; 9.15 
Vi in jaz; 10.00 Reportaža; 11.30 
Plošče; 12.10 Lahka glasba; 13.15 
Preizkušajo se diletanti; 14.09 Ve
like interpretacije; 14.50 Biolo 
ška ura; 15.10 Oddaja za bolni
ke; 15.45 Veliki variete; 17.10 A 
Dumas ml.: «La signora delle ca- 
melie«; 19.30 Kronike Juga; 20 20 
Popevke: 21.30 Jazz.

II. PROGRAM
7.30, 8.30, 13.30, 15.30, 19.30 Po

ročila; 8.40 Stare popevke; 9.35 
Strnjena komedija; 10.05 Pesem 
za vsakogar; 10.35 Glasbeni va 
riete; 11.50 Zborovsko petje; 12.40 
Ital. popevke; 13.50 Kako in za
kaj?; 14.00 Plošče; 15.00 Claudio 
Viha; 15.40 Orkestri; 17.30 Re
portaža; 17.45 Ping pong; 20.10 
Cimarosa: «Tajna poroka«; 22.43 
Moderna plesna glasba.

IM PROGRAM
10.00 Koncert; 11.40 Sodobna 

glasba; 12.15 Slovstvo in glasba

14.45
na Dunaju Franca tfrez
Massenetov «Werther»; D- -c!-j 
naslova; 18.15 Gospodarska - ^
ka; 18.45 Klavirske skladbe, 
Koncert.

SLOVENIJA
7.00, 8.00, 10.00, 13-00tnainji

19.30 PoročHa; 6.50 Na am ^ 
dan; 8.10 Glasbena matinej • . v 

9.35 Glas0^.iO

12.30 r-"f

Pionirski tednik; 
ritmu; 10.20 Pri vas doma.’, 
Nokturnb ' in poem; 
ski nasveti; 12.40 P°
13.30 Priporočajo vam • • ■; J5.4O 
S pesmijo po Jugoslaviji- <Vrti- 
Naši operni pevci; lb-w ^rga; 
ljak»; 16.40 S knjižnega ^

isti orV17.10 «The Cats»; 1&-00,
) S6 O*

18.45 Naš gost: 19.00 La**0 2oj00
otroci!; 19.15 Dobri znanei- ,e. 
Plesni orkester; 21.15 . i;ence: 
drilo; 22.20 Oddaja za nse)
23.05 S pesmijo v novi m

'TAL TELEVIZIJA ^
9.30 šola; 12.30 Ameriško

ijenje; 13.00 Komični’ bie; 
Dnevnik; 14.00 Pedago . go 
mi; 14.45 Francošč-na; 1 ' lajšr 
!a; 17.00 Spored za naj Jot(,
17.30 Dnevnik in izžrebanj^
rijeT 18.40 Monografije: j" ^ fer0 
božna oddaja: 19-50 spo _ r-j,ar 
nike: 20 30 Dnevnik: 
lot v gledališču: 21 3'’ L Dnevr:ii 
za evropsko pesem; •

II KANAL k
21.00 Dnevnik: 21 :'° ^entu 

22.55 Teden dni v parla
,UG rELE v;,7'frega<*

• 9.35 Šola: 16.10 Veslask .^ 
Oxford - Cambridge, ' nStvb 
17.25 Svetovno hokejsko P lg,05 
skupine A: Švedska , / 20.0(1 
Obzornik: 19.45 od;
Dnevnik; 20.30 » ‘ ' V 
daja TV Beograd: 21. 21;3°
cirkuške arene, serijs' r0vizije • 
Luksemburg: J svetovn°
23.00 Poročila. 23.0o terJisO: 
prvenstvo v namizne 
Jugoslavija - JaP°"s.^Na

koprska barvna dokU.
19.45 Detergent - P° por0čila.; 

mentarni film. 20.15 
20.30 Močnejši od življenj • 
ta«, serijski film. ^

Tri
se jim povrne vse, kar so preveč plačali in celo, da pe 
žili Vašemu Veličanstvu prošnjo, v kateri bi navedli ^ijiibi1, 
dežele, nemoč, da še nadalje plačuje te davščine, sern e pa 
da jim bodo povrnjene stvari, ki so jim bale zap JoSj 
Bandlov predlog: to je konji, sol, ter ljudje kot Tol'
strogih ukazov, ki so Nili izdani proti navedenim up pri'
mincem, da jih morajo zapreti v vseh sodstvih, če je
čali davščin, M jih je naložila notranja avstrijska v ^@1, & 
ga Veličanstva, kar je povzročilo upor. Tudi sem -l1®^ za-ra®1 
tistih 25, ki so jih bili zaprli prejšnjega dne, niso zap sein 
dača, ampak zaradi nepokorščine in drznosti do uien > ^ tlidJ 
jih nagovoril v Solkanu, pa da jih že potolažim o P 
v tem.« 3) . . pr®"

Brunetti se je sicer z odposlanci kmetov dogovori po- 
den jih je pripeljal pred Strassolda. Tolminci so m ^ -gj-uii® 
vedah razloge masovnega prihoda v Gorico m 30. polipi® 
tijeve obljube oziroma predloge odgovorili, da hocej ,g jaJ
svojih zahtev. Bile so tri: osvoboditev rojakov, ki jjjj J
par dni prej zapreti Bandel; osvoboditev kmetov siv0, J1’ 
prejšnjega dne v Solkanu zajelo Strassoldovo sPr 
končno, obračun z Bandlom.
________________ ,eno v list*
4) Rutar je podatek povzel po sodobnem poročilu (objavljen

«L’Isonzo», 29. HI. 1878, št. 2). 00'^'
5) Župnik. Bandel je na Šentviški gori služboval med e l gzUje 

Rutar v svoji tolminski zgodovini (str. 113) dozdevno P zaoS^ 
lovanje župnika Bandla — agitacija, da kmetje P{^cu] vkar ^ 
davke, ki jih je imel v zakupu njegov brat, goriski . ga W 
upornim ukrepom Gorjanov, ki so leta 1699 pregnan . ^^vanJ 
nika rekoč «butica, star’ pravica!«. Podatek o leun 
župnika Bandla kaže, da tega ne gre povezovati. niarzo
TT TTfllfATtUI T .O Pulafo rlrf~>I ivi/mlonioiu O f-rTUnUfl ^ ^6) E. Traversa, La calata dei momtanari a Gori mo 
Gorizia 1912, str. 14-23. (Nadaljevanj sleM

i
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Spodrezani
frak
Ugandski predsednik Idi 

je pred kratkim opa
ri* na nebu leteči krožnik 
“nenavadne vrste«, ki se 
Je spustil v Viktorijino je- 
?ef°> nato pa kot raketa 
švignil v vsemirje. Gene- 
r®1 je nato izjavil, da je 

l* tisti krožnik »velikega 
Pomena« in da je šlo za 
“Srečno znamenje« za vse 
ezeie in ljudi, ki so ga 

videli. Tako bistre oči kot 
ni Amin so potem dobili 
ndi številni drugi držav- 
J?ni: tildi oni so videli 

'eteei krožnik. »Bi! je pre
rit z dimom, njegov ko- 

•lec Pa je bil podoben kač- 
jeniu repu.« Skratka, stvar 
Je bila dokaj podobna le
nemu zmaju.

Pred desetimi meseci je 
rancosfci predsednik Ge- 
rffes Pompidou zelo slo- 
®sno ustoličil »kralja Ar- 

rn]a<<' direktorja
adiotelevizije (O RTF) Ar- 
hurja Conta. Dasiravno 
f p°nte ves čas svojega 
^zbovanja vestno izpol- 

rleval ukaze predsednika 
ePublike, se je nazadnje 

^zličai poslušnosti. Spor 
ed Contom in Pompi- 

a°ujem je dosegel vrhu- 
^®c pred dnevi, ko je bil 

ektor na sprejemu pri
Predsedniku in ko je do-

nove naloge. Tedaj je^ x ouuj /c.

prekipelo, da jeip> H mjjviaj, uu je
no vzkliknil: »Kdo pa

generalni direktorOe>
,. Vi ali jaz?« Odgo- 
del -e dn^^ kmalu: zve- 

te, da mu »iščejo« 
no»° Službo.

še^a Sl<0VSka »Pravda« pi
kni. organizatorji raznih 
SplnhrniŠkih gostovanj 
ku t "e vedo> kakšne so 
Ce Urne potrebe prebival-
slabimanjŠih kra)ih Naj'e le * zabavnimi pri- 
So kvarni, med katerimi 
rpri!jais*ai>še glasbene pri-

Pišeioe'H>>NaŠ' bralC’ nam aa so zabavni pro-
bj 1 yeasih polni točk, 
ljn,,S" 'zredno slabe kva- 
gg e z ideološkega stali- 
Doh’ ^kateri pevci, ki so 
ga 7p*'vorn mode slabe- 
ske ° «V-Sa’ PrePevajo ljud- 
kot n sovjetske pesmi, 
nm. . Sre za jazzovske
Prtd-6’ kar seveda iz‘ ln Pokvari skladbe.
Dre«Vne odre je treba za
stori- Za tiste> katerih na-

eleaf,ani Poslušalcev in
tistla,<ie.v’ kakor tudi za 

’ ki razširjajo buržoazni 1 azsirja.io burzo- 
ba skil^ Izvaiati J'e tre- 
Pečat .dbe’ na katerih je
in ki u™etniške kvalitete 
in Prinašajo gledalcem 
■arin«? . aIcem estetsko 
k novimi 5-ih spodbujajo 
Vo ri m dejanjem za sla-

ke^° s?. Predstavniki ne- 
, e“ke gramofonskedrus-h ,Ke gramofonske 

Pele ..podarUi diskoteki 
Plošč 6 dva tisoč raznihplot* e ava risoč raznih
sami’ /e Pat Nixon iz 
riia n nv.aležnosti razgovo- 
svojen 3’'asbenern življenju 
moža r i predsedniškega 
da T)mlak° P°vedate,

Bela h-ldo k°nca« Vsa
Nhor,- se kar trese- 
San ri 'Je. namreč prepri- 
če ' nei7? le tako rnogo- 
še nPVlUSati ^sbo. Pa 
utrUieZr\kadar ie mxon 
brat ' to Pa ?e dosti-
vi v’ sredi noči odpra- 
coinm, , vmen°vani Lin- 

SCdon’ kter tera na

St?i

Mir brez vlade
Velik del Nizozemcev sploh ne ve, da so že dobre štiri 
mesece brez vlade — Zmeda zaradi volilnega sistema
Nizozemska je že od 29. novembra lani brez vlade, ne da bi si državljani zaradi 
tega kaj preveč belili glavo. Ko so pred kratkim izvedli raziskavo javnega mne
nja, je kar 36 odstotkov vprašanih povedalo, da sploh ne vedo, da je država brez 
pravega vodstva. Bolj nenavadno je še to, da ne državljani ne politični voditelji 
ne vedo, kako najti izhod iz krize in kakšno vlado sestaviti.

Glede razgibanosti politič
nega in strankarskega življe
nja so Nizozemci prav goto
vo evropski rekorderji. Pred
vsem so si izmislili »čisto 
proporcionalni« volilni si
stem, se pravi, da ima vsak
do, ki zbere 45.000 glasov, 
pravico do sedeža v parla
mentu oziroma »drugi zbor
nici splošnih stanov«. V tak
šnem ozračju so se stranke 
razmnožile kot gobe po dež
ju, tako da jih je ob raznih 
volitvah najmanj petnajst do 
dvajset takšnih, ki imajo po
slanca v parlamentu s 150 se
deži.

Po drugi svetovni vojni ni 
niti ena nizozemska stranka 
zbrala toliko glasov, da bi 
imela, tretjino sedežev v par
lamentu, zato ni nič čudne
ga, če so imeli od leta 1945 
že petnajst vlad.

Zadnja koalicijska vlada 
premiera Barenda Biesheuve- 
la, ki se je opirala na koali
cijo petih strank, je zašla v 
težave lansko poletje, ko sta 
dva ministra jezno izstopila, 
za seboj pa potegnila svoje 
poslance. Vlada se je v tre
nutku znašla v manjšini, Bi- 
esheuvel je ponudil odstop, 
vendar je na prošnjo kraljice 
Julijane ostal na svojem po
ložaju do novembrskih voli
tev.

Biesheuvelova »prehodna« 
in manjšinska vlada je torej 
vodila državo s podporo 74 
poslancev (za večino bi jih 
morala imeti 76) do volitev, 
potem pa se je izkazalo, da

BAREND BIESHEUVEL 
— Začasno, vendar 
učinkovito

prejšnje koalicije ne bo mo
goče obnoviti.

Po volitvah leta 1971 so vla
dno koalicijo z 82 poslanci se 
stavile katoliška, antirevolu- 
cionamo kalvinistična, histo
rično krščanska, liberalna in 
stranka socialnih demokra
tov DS 70. Slutiti je bilo mo
goče, da takšne koalicije po 
predčasnih volitvah novembra 
lani ne bo mogoče obnoviti 
(če pa bd jo, potem bi komaj 
imela 76 poslancev). Toda 
predstavniki DS 70, ki so raz

bili prejšnjo vlado, zdaj no
čejo v novo, pridružili so se 
jim še liberalci. »Oven s pe
timi nogami«, kot so rekli 
prejšnji vladi, ima zdaj le tri 
noge, in če je prej nerodno 
opletal, zdaj nevarno šepa.

Vse dosedanje razprave o 
tem, kako sestaviti vlado, so 
s izjalovile. Tri verske stran
ke, ki so bile glavnina prejš
nje vladne koalicije, si same 
ne morejo pomagati, prav ta
ko pa nočejo podpreti vlade, 
ki bi bila sestavljena iz levo 
usmerjenih strank. Potemta
kem — pravijo — naj bi spet 
šli na volitve.

Nemci gredo
na Kitajsko
Prve skupine zahodnonemških turi
stov se pripravljajo na ogled Kitajske
KoLN, aprila. Vse je že pripravljeno za potovanje 
prvih turistov v LR Kitajsko. Za »veliko rajžo« je iz
redno povpraševanje, čeprav je precej draga (samo 
vožnja — okrog 2500 DM). Izletniki bodo potovali z 
letalom v Hongkong, potem z vlakom v sosednji Kan
ton in nato z letalom v Peking.

Turisti pa ne bodo obiskali 
le kitajskega glavnega mesta, 
temveč tudi »provinco«, 
predvsem slikovite soteske 
Jangcengjanga in Kveilinske 
dolomite na južnem Kitaj
skem. Kitajci predlagajo 
Nemcem, naj tja pošiljajo ta
ke skupine turistov, ki ima
jo skupne interese in pokli
ce, ker jim želijo pokazati 
razen turističnih znamenito
sti tudi kake druge zanimi
vosti in okolje.

Ugotavljajo, da je Kitajska 
za turista zelo poceni, pose
bej to velja za hrano. Ogla
šajo tudi, da je telefoniranje 
zastonj ali celo rent-a-car ni 
drag. Dražji pa so hoteli, saj 
stane spanje v dvoposteljni 
sobi kar 42 mark za osebo.

Za tiste, ki imajo več časa 
in manj denarja, pa je na 
voljo tudi cenejše potovanje: 
z letalom iz Berlina do Mo
skve in potem s sibirsko že
leznico do Pekinga (tja in 
nazaj 1176 DM).

KITAJSKA MEJA — Dobrodošli turisti
Foto: arhiv Dela

TO'da volitve niso rešitev: 
preveč je strank in prevelika 
je razdrobljenost poslanskih 
sedežev, da bi bilo mogoče 
sestaviti zares trdno vlado. 
Potemtakem bi bilo treba naj
prej spremeniti nerodni volil
ni sistem, in sicer tako, da bi 
bil v prid močnejšim stran
kam in da bi onemogočil »za
pravljanje« poslanskih sede
žev. Toda, ugovarjajo privr
ženci demokracije, to ne bi 
bilo pravično do volivcev, saj 
se zdaj zaradi izobilja strank 
lahko odločajo po svoji vesti 
f imajo pač za vsak odtenek 
politične barve svojo in naj- j 
ustreznejšo stranko).

Medtem Biesheuvelova vla
da dokaj nemoteno opravlja 
svoje delo. Njena »začasnost« 
se vleče dolge mesece, ne da 
bi učinkovitost zaradi tega 
bistveno trpela.

Posli
Romunija

-NDR
Kooperacija v stroje
gradnji, elektronski in 

kemični industriji
Romunija bo do leta 

1975 izvozila v NDR večje 
število traktorjev, ki jih 
tukaj izdelujejo po licenci 
italijanskega »Fiata«. To 
je eden od rezultatov ro- 
munsko-vzhodonemških go
spodarskih pogovorov v 
Bukarešti Poleg tega bo
sta Romunija in NDR 
razširili industrijsko ko
operacijo v strojegradnji, 
elektrotehnični, kemični in 
lahki industriji.

Doslej so največje us
pehe dosegli pri izdelo
vanju avtomatičnih in pol- 
avtomatičnih strojev,
stružnic, objektivov za fo
toaparate, transformator
jev in raznih drugih izdel
kov.

Diplomatske 
skrbi NDR

STANE IVANC

Prodaja
častnih
služb?

Kako je Ruth Farkass 
postala ameriška velepo- 
slanka v Luksemburgu?

WASHINGTON, aprila — 
Gospo Ruth Farkass iz New 
Yorka, ženo milijonarja, ki 
ima blagovnice po vsej drža
vi, je ameriški predsednik 
Nixon izbral za veleposlani
ka v Luksemburgu. To mor
da ne bi bilo tako zanimivo, 
če njen mož ne bi prispeval 
v denarni sklad za Nixonovo 
ponovno izvolitev dobrih 
200.000 dolarjev — potem ko 
so bile volitve že mimo!

Veliko vojvodstvo Luxem- 
burg je, kot kaže, ena od stal
nih sinekur za najbolj veliko
dušne darovalce v predsedni
ški sklad, saj je tudi prejšnji 
veleposlanik Gould sodil med 
bogataše, ki so prispevali pre
cej denarja. Računajo, da so 
samo veleposlaniki, ki so že 
dobili častne služibe ali pa so 
pravkar imenovani, priložili 
lani v volilni sklad približno 
1,300.000 dolarjev. Čeprav ima 
Amerika diplomatske stike s 
120 državami, bi bilo treba 
najbrž odpreti še kako novo 
poslaništvo, toliko je namreč 
velikodušnih darovalcev in 
hkrati kandidatov za velepo
slaniška mesta.

Morda se bo kdo vprašal, 
kako gledajo Američani na 
vse to in ali jih ne moti, da 
je pri izbiri novega veleposla
nika odločilna njegova »finanč
na teža«?

Odgovor je: te reči skoraj 
nikogar ne motijo, razen mor
da poklicnih diplomatov, saj 
velja miselnost, da velja tisti, 
ki kaj ima.

B. BOGUNOVIČ

Nemška demokratična 
republika se je leta in le
ta borila za mednarodno 
priznanje. Po mednem- 
škem sporazumu se je na
njo vsul pravi plaz diplo
matskih priznanj, ki je 
finančnemu ministru na
pravil nemalo sivih las. 
Skoraj čez noč je treba v 
približno štiridesetih pre
stolnicah sveta odpreti 
(in seveda tudi opremiti) 
veleposlaništva. Zunanji 
minister Wintzer je ceno 
za to operacijo izrazil v 
markah: 200 milijonov.

Vzhodnonemška vlada 1 
je ze našla izvirno rešitev. 
Sestavila je posebno ko
misijo, ki naj bi zahodnim 
muzejem prodala nekaj 
umetnin, kar naj bi navr
glo kakih 60 milijonov. 
Nenadoma pa so ta na
črt opustili. Očitno bodo 
dobili denar iz kakšne 
druge, ne iz kulturne za
kladnice.

Spor
zaradi mesa

Prva runda pogajanj 
med latinskoameriškimi 
izvozniki in zahodnoevrop
skimi uvozniki mesa, ki 
so potekala v Montevideu, 
se je končala tako, da so 
zavrnili poskuse evropskih 
uvoznikov, ki bi radi uve
ljavili nižje cene mesa'in 
živine.

Kako so ubijali 
pešca

Nedavno je na avtomo
bilski cesti pn Hollywoo- 
du ubilo neznanega pešca 
pet različnih avtomobilov. 
Ko je namreč stopil na 
cestišče, ga je podrlo na 
tla prvo vozilo in oddrve
lo naprej Postavil se je 
na noge, a že ga je zade
lo drugo vozilo, ki je prav 
tako odpeljalo naprej. 
Znova se je pobral s ce
ste, pa je z vso hitrostjo 
pripeljalo tretje vozilo, ga 
podrlo na tla in odbrzelo 
naprej. Nesrečnik je zno
va mukoma vstal, a že ga 
je zadelo četrto vozilo in 
odpeljalo naprej, in ko je 
nemočen ležal na tleh, je 
pridrvelo še peto vozilo, 
zapeljalo čezenj in odpe
ljalo naprej. Mož je na 
mestu nesreče izdihnil. Po
licija je nato povedala, da 
se je le eden izmed petih 
voznikov vrnil, da bi vi
del, kaj se je pripetilo. 
Drugi so brezskrbno pelja
li naprej . ■ ■

Ogorčenje na Atosu
Spor med otoško samoupravo in grško vlado — Že nekaj let skuša vlada 
okrepiti svoj vpliv na neodvisnem Atosu in ga odpreti za muzejski turizem
ATENE, aprila. Menihi na Atosu oz. Sveti gori so se resno sprli z grškim civilnim 
guvernerjem in celo z vlado. Tiha vojna, ki tli že nekaj let, se je zadnji čas raz- 
žarela v skoraj odkrito sovražnost. Prebivalci Svete gore sodijo, da je vlada nji
hove tisočletne pravice grobo prekršila.

Samoupravno ozemlje meni
hov na Sveti gori obsega tež
ko dostopni, 45 km dolgi po
lotok Atos na severu Grčije. 
Prvi večji samostan na tem 
goratem polotoku, slovito in 
bogato shajališče menihov 
Lavro, so postavtili že v 10. 
stoletju. Nato so postopoma 
sezidali še 19 samostanov, 
med katerimi je pomemben 
Hilandar iz leta 1198, ustano
va raškega vladarja Štefana 
Nemanje in njegovega sina sv. 
Sava. Nekoč je bil atoški pol
otok gosto naseljen, saj je 
tam živelo kakih 20.000 meni
hov in puščavniifcov. Danes 
je v samostanih komaj še ne
kaj čez tisoč prebivalcev, va
ruhov izročila, večinoma v bi
blijski starosti, in prebogatih 
zakladnic z najraznovrstnejša- 
mi zgodovinskimi predmeti 
neprecenljive vrednosti. V zve
zi s štirimi, že razpadajočimi 
(in skoraj praznimi tujimi sa
mostani, ki stojijo na poloto
ku, se menihi pritožujejo, da 
grške oblasti niso zmeraj pri
pravljene izdajati dovoljenj 
za prihod novih menihov. Me
nihi, ki so sprejeti v samo
stan, avtomatično dobijo gr
ško državljanstvo.

Novi zakon krši 
samoupravo

Spor med skupno samostan
sko upravo in državo je iz
bruhnil, odkar so sedanje gr
ške oblasti leta 1969 sprejele 
novi zakon, ki določa pravice 
jn dolžnosti civilnega guver
nerja svetogorskega ozemlja.

Uprava Svete gore, v kateri 
je vsak izmed dvajsetih sar 
mostanov zastopan z enim 
predstavnikom, sodi, da so 
oblasti s sprejetjem tega za
kona praktično »odpravile sa
moupravni status Svete go
re«.

V grški ustavi je Sveta go
ra »v skladu s svojim prasta
rim privilegiranim statusom 
samoupravni del grške drža
ve«. Prepovedana je vsakršna 
sprememba obstoječega šte
vila samostanov in njihove 
hierarhije. Država jamči, da 
ne bo nikoli razlastila meni
hov in si prisvojila njihovega 
ozemlja. V verskem pogledu 
sodi ta samostanska »državi
ca«, ki ji ni primere na sve
tu, pod jurisdikcijo pravo
slavne patriarhije v Carigra
du.

Samostani se pritožujejo, 
da so njihove kolektivne pra

vice zdaj tako omejene, da 
je Sveta gora podobna čisto 
navadni grški občini. Po no
vem zakonu morajo menihi 
vse samostanske sklepe po
šiljati v potrditev civilnemu 
guvernerju, ki ga postavlja 
vlada. Eden izmed svetogor- 
skih samostanov je v pismu, 
ki ga je poslal časnikom, opo
zoril še na nekatere druge 
»grehe« novega zakona. »Re
daktorji tega zakona so Sveti 
gori tako nenaklonjeni, da so 
upravnemu uslužbencu dali ce
lo sodne pravice, kar je za
res vsega obsojanja vredno. 
V zakonu so navedene tudi 
stroge kazni proti svetim oče
tom. Zdaj ima civilni usluž
benec celo pravico, da nadzi
ra svete predmete in drago
cenosti, kakor da na Sveti 
gori živijo hudodelci,« se pri
tožujejo menihi.

Prebivalci Svete gore sodli-

HILANDAR —■ Samostanska ustanova Stefana Nema
nje in sv. Save na Sveti gori, z začetkom iz 1. 1198

Foto: arhiv Dela

Nova zgodovina
Finski predsednik Kekkonen je presenetil javnost s tr
ditvijo, da je bila vojna s SZ leta 1939 »nepotrebna«

OD NAŠEGA STOCKHOLMSKEGA DOPISNIKA
STOCKHOLM, aprila. »Zimska vojna« med Finsko in Sovjetsko zvezo leta 1939 
je bila popolnoma nepotrebna. To je v sredo zvečer nepričakovano zatrdil finski 
predsednik Kekkonen v govoru ob praznovanju 25-letnice finsko-sovjetskega spo
razuma o prijateljstvu. Njegov govor, ki je na Finskem takoj povzročil veliko raz
burjenje, je poslušala tudi sovjetska delegacija s predsednikom Podgornim na 
čelu.

Predsednik Kekkonen je 
brez dvoma korenito spreme
nil finsko zgodovinopisje o 
dogodkih pred drugo svetov
no vojno. Finski zgodovinarji 
in finska javnost so doslej 
namreč prišli do sklepa, da je 
bilo v drugi svetovni vojni 
sodelovanje Finske na strani 
Nemčije sicer napačno in 
škodljivo, medtem ko naj bi 
bila »zimska vojna« od no
vembra 1939 do marca 1940 
— ko se je Finska sama bori
la proti Sovjetski zvezi — ne
izogibna. Stalin je jeseni 1939 
namreč prosil Finsko za oze
meljske koncesije, ki so baje 
bile potrebne zaradi varnosti 
Leningrada. Ker Finci na to 
niso pristali, je Sovjetska zve
za napadla Finsko. To je bila 
dosedanja verzija dogodkov.

»Vse to je napačno,« je vče
raj rekel predsednik Kekko
nen. »Zimska vojna« je bila 
popolnoma nepotrebna. Sta
lin je namreč že leta 1937 po
nudil Finski sporazum o pri
jateljstvu, a ga je finska vla
da zavrnila.

Predsednik Kekkonen je 
priznal, da njegova trditev 
pomeni nov pogled na zgodo
vino. Kekkonenov predhod
nik, pokojni predsednik Pa- 
asikivi (ki je sklenil finsko- 
sovjetski sporazum o prija
teljstvu iz leta 1948), je sicer 
večkrat namignil o obstoju 
sovjetske ponudbe iz leta 
1937, toda nikoli ni jasno za
trdil, da je bila »zimska voj
na« nepotrebna.

»Toda zdaj mora vse finsko 
ljudstvo sprejeti novo zgodo

vinopisje, da bi prijateljstvo 
med Finsko in Sovjetsko zve
zo lahko počivalo na še bolj 
stabilnih temeljih,« je pred
sednik Kekkonen pozval Fin
ce v svojem senzacionalnem 
govoru.

»Moj namen je dokazati vi
soko doslednost, s katero si 
je Sovjetska zveza, v skladu 
s svojo defenzivno zunanjo 
politiko, prizadevala urediti 
svoje sosedske odnose, potem 
ko je bila njena varnost res
no ogrožena zaradi vojne po
litike Hitlerjeve Nemčije,« je 
nadaljeval predsednik. Nato 
pa je položil vse karte na mi
zo in v svojem govoru opi
sal potek dogodkov v letih 
1937—1939.

V začetku februarja 1937 je 
bil takratni finski zunanji mi
nister Hoisti v Moskvi. Tam 
je Rusom zagotovil, da Fin
ska želi živeti s Sovjetsko zve
zo v miru, toda takratni sov
jetski obrambni minister Vo- 
rošilov je odvrnil, da to ni 
dovolj. Finska mora dati trd
nejše zagotovilo, da njeno 
ozemlje ne bo uporabljeno za 
napad kake tretje države na 
Sovjetsko zvezo. Finska na to 
ni odgovorila.

14. aprila 1938 je »zastopnik 
sovjetske vlade«, ki ga pred
sednik Kekkonen ni hotel 
imenovati, ponudil finskemu 
zunanjemu ministru dvostran
ski vojaški sporazum, ki naj 
bi onemogočil Nemčiji napad 
na Sovjetsko zvezo čez finsko 
ozemlje. To je bilo komaj me
sec dni po nemški aneksiji

Avstrije in napetost v Evro
pi se je naglo dvignila.

Samo štirje člani finske vla
de so vedeli za ruski osnutek 
sporazuma in tajna pogaja
nja so trajala do aprila 1939. 
»Pogajanja so bila prekinjena 
zato, ker je Finska kazala 
premalo zanimanja,« je vče
raj dejal Kekkonen.

Dogodki, ki so sledili, so 
bili javnosti znani že doslej. 
Oktobra 1939 so se v Moskvi 
začela formalna pogajanja in 
Stalin je Fincem ponudil vo
jaški sporazum. Finska dele
gacija je odvrnila, da nima 
pooblastil za pogajanja o ta
kem. predlogu, zato je Stalin 
dejal, da je Sovjetska zveza 
torej prisiljena zaprositi za 
nekatera finska ozemlja, da 
bi bila zagotovljena varnost 
Leningrada.

Finci niso privolili. Dne 30. 
novembra 1939 je Sovjetska 
zveza napadla Finsko in sle
dila je »zimska vojna«, ki so 
jo Finci izgubili. Nato je Fin
ska sodelovala v drugi svetov
ni vojni na strani Nemčije in 
doživela leta 1944 še en po
raz.

Po vojni so se Finci spri
jaznili s tem, da leži varnost 
njihove države edino le v pri
jateljstvu z vzhodno sosedo. 
Aprila 1948 je bil sklenjen 
finsko-sovjetski sporazum o 
prijateljstvu, sodelovanju in 
vzajemni pomoči, ki določa, 
da Finska ne bo dovolila, da 
bi bilo njeno ozemlje upo
rabljeno za novo nemško 
agresijo na Sovjetsko zvezo.

MITJA JERMOL

jo, da je novi zakon ne le 
protiustaven, temveč hkrati 
tudi v nasprotju s statutom 
njihovega samoupravnega oze
mlja. Statut natančno določa, 
kako je treba upravljati Sve
to goro. Ustava predvideva, 
da naj bi osnutek statuta iz
oblikovali v sodelovanju z dr
žavo, izglasovali pa naj bi ga 
samostani sami. Povrh tega 
morata statut potrditi pravo
slavna patriarhija in grški 
parlament. Za pravilno ures
ničevanje statuta (sedanji je 
bil sprejet leta 1926) je v ne
ki meri zainteresirana tudi 
patriarhija v Carigradu, s ka
tero so se Atene v zadnjem 
času že tako zapletle v hud 
spor.

Menihi se ne dajo
Skupna samostanska upra

va Svete gore se je ob spre
jetju novega zakona pritožila 
tudi na grški državni svet 
(ustavno sodišče). Dokler za
deva ne bo rešena, ne bodo 
privolili v nobeno spremem
bo dosedanjega statuta. Navz
križ pa so prišli zlasti s ci
vilnim guvernerjem, ki vztra
ja pri uresničevanju zakona. 
Svetogorci so zahtevali, na(J 
guverner odstopi.

Kaže, cša so ti odločni me
nihi, ki so znani tudi po tem, 
da na svoje ozemlje ne dovo
lijo stopiti nobeni ženski, pri
pravljeni nadaljevati boj za 
tisto, čemur pravijo zgodo
vinska pravica, do konca. Z 
zahtevo, da je treba ponov
no pretehtati položaj ter Sve
ti gori vrniti privilegije in 
samoupravne pravice, ki jih 
je dobila že v bizantinskem 
obdobju, so se obrnili tudi 
na vlado.

DAVOR HOUEVR5

Začetek nove 
etape

Sovjetski sindikalni list 
»Trud« je ocenil pred 
kratkim sklenjene kredit
ne sporazume med Sov
jetsko zvezo in ZDA kot 
začetek nove etape v raz
voju gospodarskih stikov 
med velesilama. Kot do
ločajo sporazumi, bo Sov
jetska zveza dobila od 
Američanov 225 milijonov 
dolarjev posojila. Namest
nik predsednika sovjetske 
zunanjetrgovinske banke 
Miakejev, ki je sodeloval 
na pogajanjih s predstav
niki ameriške izvozne-uvo- 
zne banke, je izjavil, da 
gre le za začetek nove 
etape v ameriško-sovjet- 
skih trgovinskih stikih.

Milijarde za 
preusmeritev

Japonski inštitut za go
spodarske raziskave je 
ocenil, da bo preusmeri
tev vietnamskega vojaške
ga gospodarstva v gospo
darstvo za vsakdanje po
trebe stala v prihodnjih 
desetih letih od i2 do 15 
milijard dolarjev. S pa
riškim sporazumom o mi
ru v Vietnamu so se ZDA 
obvezale, da bodo sodelo
vale pri uresničevanju 
»načrtov izgradnje«. ZDA 
so doslej izražale priprav
ljenost, da za obnovitev 
držav nekdanje Indokine 
prispevajo v petih letih 7,5 
milijarde dolarjev. Ena 
tretjina je namenjena Se
vernemu Vietnamu.

Izgube zaprtega 
Sueza

Po ocenah OZN je zapr
ti Sueški prekop doslej 
ustvaril dobrih 9 milijard 
dolarjev izgube. Vsako le
to se izguba poveča za 
1,7 milijarde dolarja. Iz
gube so najbolj prizadele 
zahodnoevropske države, 
Bližnji vzhod in Azijo. Za
hodnoevropske države so 
pri prevozu nafte okoli 
Afrike izgubile 3,5 mili
jarde dolarjev.

Sovražnik trdnih tečajev
Militon Friedman, profesor chicaške univerze in eden najvidnejših finančnikov, go- 
0,,i za »Deio« — Predsednik Nixon ga je hotel imeti za svojega svetovalca

_naPišete, citirate, objavite vse do zadnje besede,« mi je širokosrčno rekel 
**ih ^r*e<^rrian> profesor chicaške univerze in eden najvidnejših ameriških financ- 
»neodr°kOVnjakov- >>daz sem popolnoma neodgovorna oseba,« je pripomnil. Svojo 
Pov^g?VOrnost« ie najbrž mislil v popolnoma določenem smislu, čeprav tega ni 
je r -a:' Pr°dsednik Nixon ga je hotel imeti za svojega svetovalca, toda Friedman 

ajsi ostal »neodgovoren« profesor, čigar mnenja — čeprav je republikanec — 
v sklVselei v skladu s politiko republikanske Nixonove vlade. Pravzaprav niso 
slo ni s svetovnim monetarnim sistemom zadnjih petindvajset let, ki je
trd ' na brettonwoodskem sporazumu. Zakaj profesor Friedman je proti vsem 

tenajem in tudi proti Mednarodnemu monetarnemu fondu (MMF), ki po 
Sovem dela več škode kot koristi.

,„2“ zadeva sedanji svetovni monetarni 
zasliil't-11}01,3,111 reči, da po mojem mnenju 
diln i trikratni »živio!«. To, kar se je zg . . Je zeln __ _____sUkreni-26 0 dobro. Vlade se zmeraj bojijo 
Zdai « 'l’ ,razen takrat kadar nastopi kriza.
Prisili? ie Pojavila kriza in vlade so bile

Jene nSirfiriiifi rvrv-ibo rl lrot QT»iVl T"»ithoralri 6 I?arediti spremembe, do katerih bi 
r>„ , Priti že davno prej,« je Friedman

ozna«l zaton brettonwoodskega 
Po « Prehod na drseče tečaje valut.

njegovem mnenju sta bila tečaja je

na in marke še posebej nerealistična, špe
kulanti so opravili dobro delo, ker so pri
silili vlade, da so spremenile odnos do trd
nih tečajev.

»Zmeraj valimo krivdo na špekulante,« 
je povzel Friedman, »toda špekulanti pred 
vsem špekulirajo s svojim denarjem. Z dru
ge strani pa nalagajo vladam potrebno di
sciplino. Toda vlade, ki valijo krivdo na špe 
kulante, same zganjajo špekulacijo, le da 
špekulirajo z denarjem drugih. Njihovi očit

ki letijo na napačen naslov. Vlade svojega 
početja seveda ne imenujejo špekulacija. 
Imenujejo ga intervencija.«

Profesor Friedman ne zanika, da mora 
država opravljati določene funkcije, toda 
špekulacije z devizami nikakor ne sodijo 
med te dejavnosti. To naj bi delali zaseb
niki (v najširšem smislu). Prav zaradi ta
ko imenovanih špekulaciji je zdaj po nje
govem dosti boljši položaj v svetovnih mo
netarnih zadevah-

Po Friedmanu obramba nerealnih trdnih 
tečajev ni samo jalova, ampak tudi izred
no draga za — davkoplačevalce. V podkre
pitev svoje trditve je navedel zahodnonem- 
ški primer. Ko je bonska vlada poskušala 
preprečiti, da bi cena marke naraščala, je 
morala najprej odkupiti 6 milijard dolar
jev. Toda ta poskus je bil zaman. To je 
veljalo zahodnonemške davkoplačevalce 600 
milijonov do ene milijarde dolarjev. Zakaj 
zahodnonemška centralna banka, ki je od 
kupila dolarje po višji ceni, kot so vred

ni, se jih bo morala znebiti po nižji, manj 
ugodni ceni.

In tako zdaj drsijo najmočnejše valute 
na svetu: japonski jen, britanski funt, ita
lijanska lira, švicarski frank in valute šest 
držav EGS, ki drsijo povezano z nemško 
marko.

»Kar zadeva drsenje valut članic EGS,« 
je nadaljeval Friedman, »lahko rečem, da je 
to ponoven poskus ohraniti nerealističen si
stem. V zadnjih letih smo bili priča posku
sov čanic EGS, da bi tesneje usklajevale 
svoje valute glede na dolar in na druge va
lute. Ta prizadevanja imenujemo »kača v 
predoru«. Sedanja prizadevanja pa gredo za 
tem, da bi dobili »kačo v reki«. In to za
to, ker spet poskušajo držati v odvisnosti 
marko , francoski frank, dansko krono in 
valute držav Beneluxa v tej drseči reki. Vsi 
prejšnji poskusi, da hi obdržali tak sovisni 
odnos med valutami EGS, je spodletel. Tu
di ta poskus se bo izjalovil.«

Po trdnem prepričanju profesorja Fried- 
mana je nujen pogoj za uspešno uvedbo 
skupne valute v EGS skupna politična ob
last. Tisti v Evropi, ki mislijo, da bo mo
goče doseči skupno valuto, preden bo usta
novljena skupna politična oblast, mislijo v 
nasprotju z vsemi dosedanjimi zgodovinski
mi dejstvi. Natanko tako se motijo tisti, ki 
mislijo, da bo mogoče uvesti enotno sve
tovno valuto.

Profesor Friedman napoveduje, da svet 
v Prihodnjih letih ne bo imel popolnoma 
svobodnih drsečih tečajev, to je »čistega« 
hsenja, ampak »umazano« drsenje: drsenje

V okviru določenih razponov oziroma, če 
uporabimo njegovo primero, »kačo v reki«. 
Toda zanj je »umazano« drsenje še vedno 
boljše od »umazanega« trdnega tečaja. Zanj 
je bil celo »dobri, stari sistem na zlati pod
lagi boljši od brettonwoodskega sistema«.

»Sistem trdnih tečajev,« trdi profesor 
Friedman, »je bil sistem zelo nestabilnih te
čajev. Zelo težko bi našli v ekonom 
ski zgodovini obdobje 25 let, razen obdobij 
večjih vojn ali revolucij, v katerem bi imeli 
tako nestabilen sistem tečajev kot v zadnjih 
25 letih. Pojasnilo za to dejstvo je, da je 
tako imenovani sistem trdnih tečajev v re
snici sistem poskakujočih tečajev. Neurav
noteženosti in nerealna razmerja med teča
ji ostanejo skriti in zato se prikrita nerav
novesja lahko povečujejo, dokler ne izsilijo 
sprememb. Kadar se to zgodi, pa so spre
membe zelo velike. Toda pri drsečih teča
jih prihaja le do majhnih neravnovesij, ki 
zahtevajo le majhne sprotne prilagoditve.«

Profesor Friedman je očitno zelo nena
klonjen državnim intervencijam na mone
tarnem področju in je potemtakem »čisti« 
monetarist, saj je sam poudaril, da se po
teguje za »snago« povsod.

Kdo je potem kriv za veliko krizo tride
setih let, ki je sledila velikemu polomu na 
newyorški in drugih borzah?

Profesor Friedman ima tudi za to odgo
vor, ki je v skladu z njegovim »monetari- 
stičnim stališčem«: vmešavanje ameriške 
rezervne banke. Profesor Friedman je sku
paj z nekim drugim avtorjem napisal ob
sežno delo o koreninah velike krize, v ka

teri je po lastnih besedah »neizpodbitno« 
dokazal, da je vztrajna intervencija ameri
ške rezervne banke tako zaostrila položaj, 
da je prišlo do eksplozije, ki je stresla ves 
svet.

Tukaj pa se v resnici začnejo dvomi po
slušalca navzlic veliki avtoriteti in znanju 
profesorja Friedmana kot finančnega in mo
netarnega strokovnjaka. Mar profesor ne 
zanemarja drugih pomembnih silnic, ki so 
pripeljale do velike krize? Mar ni prav brez
glava špekulacija »zasebnikov« mimo vseh 
realnih možnosti in resničnega gospodarske
ga potenciala ZDA v tistem času pripelja
la do katastrofe? Mar ne držijo tudi v tem, 
kot v marsikaterem drugem primeru, ideje' 
Adama Smitha, ki se je posmehoval slepi 
veri v zlato in trdil, da resnično bogastvo 
neke dežele ni v njenem zlatu, ampak v 
sposobnosti njenih prebivalcev, v njenih 
stavbah in delavnicah, njenih poljih in sploš
ni gospodarski dejavnosti.

Se hujši dvomi pa se človeku vzbudijo, 
če načne vprašanje držav v razvoju. Mar 
niso te države tudi v sistemu »umazanih« 
ali »čistih« tečajev prav tako izkoriščane po 
razvitih industrijskih državah?

Profesorjevo mnenje je drugačno. Mislim, 
da ga bom pravilno in pošteno pojasnil ta- 
ko-le: razvite industrijske države ne more
jo nič zato, če so razvite. Nerazvite so pač 
»na slabšem«. S tem se države v razvoju 
seveda ne morejo in nočejo sprijazniti. Ali 
bolje rečeno: ne morejo se sprijazniti s po
sledicami, ki naj bi izvirale iz dejstva, da 
so »na slabšem«. BOŽIDAR PAHOR

k
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Slavna kupa
Kako je prišla v Zagreb Gubčeva ku
pa, nad katero so prisegali puntarji
ZAGREB, aprila. Kakor poročajo, so v hrvaškem Zgo
dovinskem muzeju razstavili kupo, iz katere je pil 
Matija Gubec, vodja upornih kmetov, ob puntarski 
prisegi. Strokovnjaki menijo, da je to odkritje sen
zacionalno.

Znamenita kupa je šele 
pred kratkim prišla v zagreb
ški muzf^. Iz Salzburga jo 
je prinesla dr. Lelja Dobro- 
nič, ravnateljica zgodovinske
ga muzeja. Dobila jo je v 
dar od Falka von Gagema, 
ki je bil zadnji lastnik Mo- 
kriškega gradu. Von Gagem 
je lansko leto obiskal Zagreb 
in njegov zgodovinski mu
zej. Ko je izvedel, da se 
pripravlja proslava štiristo
letnice kmečkega upora, je 
obljubil darovati muzeju 
Gubčevo kupo.

Kupa je sedaj razstavlje-

April
povsem
aprilski

Živo srebro od ničle 
do 28 stopinj — na
poveduje B. Koljčicki
OD NAŠEGA BEOGRAJSKEGA 

DOPISNIKA

BEOGRAD, aprila — 
Vdor hladnega zraka, ki 
se je z območja nizkega 
zračnega pritiska pomak
nil preko zahodne Evrope, 
je v sredo zajel tudi Srbi
jo, kjer se je znatno ohla
dilo in začelo deževati. V 
Beogradu je temperatura 
padla na šest stopinj v če
trtek pa se je že zve
drilo. Sončnemu vremenu, 
kakršno je te dni že po 
Sloveniji, pa se kmalu 
obeta ponovna ohladitev.

Tako na podlagi dolgo
letnih opazovanj napove
duje Boris Koljčicki, Beo
grajčan ruskega rodu, ki 
mu je vremenoslovje ko
njiček. Visok zračni pri
tisk, ki se zdaj ustvarja 
nad Alpami, utegne pri
hodnji teden oslabeti. Po 
izdatnejših padavinah bo 
okrog 15. aprila državo po
stopoma zajela močna 
ohladitev.

K sreči bo ta ohladitev 
kratkotrajna. Boris Kolj
čicki napoveduje, da bo 
že v naslednjih dneh pre
cej topleje, nakar se bo 
temperatura z vsakim 
dnem dvigala, ves čas pa 
bo suho. Nekje okrog 23. 
aprila kani nastopiti že 
prava vročina. Podnevi bi 
se živo srebro v nižinah 
povzpelo kar na 28 sto
pinj. To je za april neko
liko nenavadno, že nad 
statističnim povprečjem.

Po močnejšem dežju, ki 
bo nastopilo v zadnjem 
tednu malega travna in ki 
ga bo na začetku pospre
mila strela, se bo posto
poma spet shladilo. Ter
mometri bodo zadnje dni 
aprila podnevi kazali med 
7 in 15 stopinjami. V kot
linah se bo posebno v ju
tranjih urah dalj časa za
drževala megla. Tako se 
torej v povprečju letošnje 
aprilsko vreme ne bo iz
neverilo svoji prislovični 
nestanovitnosti.

ANDREJ ARKO

na na razstavi o kmečkih 
uporih. Dosedanji lajstnik je 
o kupi dejal:

»Ta kupa je odigrala med 
upori precejšnjo vlogo. O 
tem, kako je prišla na Mo- 
kriški grad, sta znani dve 
verziji. Po prvi naj bi jo na 
grad prinesel njegov tedanji 
lastnik Stjepan Gregorijanec. 
Kasneje so jo odnesli v Za
greb in kot dota ob raznih 
porokah je šla iz rok v ro
ke ter končno prišla v roke 
uskoškemu kapetanu Jopstu 
Josefu z gradu Tum pri Ko
stanjevici. Druga verzija je 
verjetnejša. Kupo naj bi bil 
Gašper Alapič podaril svoji 
sestri Barbari, ki je bila po
ročena z Petram Erdodjrjem. 
Od te rodbine je kupa pri
šla k mokriškim lastnikom.«

O vsem tem je Falk von 
Gagem pisal tudi v knjigi 
o zgodovini Mokric (knjiga 
je izšla pred enajstimi leti 
v Hamburgu).

Avtor pripoveduje, da Je 
prvi dokument o kupi našel 
v nekem pismu iz sredine 
18. stoletja. Grofica Erdody 
piše o njej svojemu sinu, 
lastniku Mokric, Wolfgangu 
Nicolauisu von Auerspergu. 
Grofica omenja, da je iz te 
kupe pil Matija Gubec sku
paj s svojimi soborci med 
puntarsko prisego. Kupa je 
bila na Mokricah vse do le
ta 1927, ko jo je oče Falka 
von Gagema odnesel v Av
strijo.

Čaša je voščena in na ro
bovih nekoliko poškodovana. 
Sodeč še po dokumentih o 
zasliševanju Ilije Gregoriča 
— sodniki so ga med dru
gim vprašali, ali je Dil iz 
kupe — je mogoče sklepa
ti, da so jo puntarji zares 
uporabljali med obredom za
prisege puntarski stvari.

Berite Primorski 
dnevnik

Premalo
zoper
Dravo

Za 35 km nasipa, ki bo 
varoval Baranjo, letos 

okrog 10 milijonov
OSIJEK, aprila (Tanjug) 

— Za rekonstrukcijo dravske
ga nasipa na levi obali reke, 
ki brani pred poplavami ve
like površine plodnih baranj- 
sfldh polj, več vasi in dragih 
naselij ter del osiješke bbči- 
ne, bodo letos dali okrog 10 
milijonov dinarjev.

Cepra-v gre za velike denar
je, pa dinamika letnih vla
ganj v nasipe ne zagotavlja 
preprečitve novih katastrofal
nih poplav, kakršne so bile 
tu 1965., 1966 m 1972. leta. Sa
mo v rekonstrukcijo drav
skega nasipa na levi obali re
ke v dolžini 35 km bi bilo po
trebno vložiti okoli 10 mili
jonov dinarjev,

Tetovo:
večja

hladilnica
V novem klimatiziranem 
skladišču bo prostora

za 8300 ton jabolk
Največji plantažni pridelo

valec jabolk v Makedoni
ji,- poljedelsko—industrijski 
kombinat Tetovo, namerava 
letos razširiti hladilnico za 
sadje. Tako bodo povečali 
skladiščni prostor za klima
tizirano vskladiščenje jabolk 
in drugega sadja od seda
njih 6000 na 8300 ton. Vred
nost gradbenih del, ki so se 
začela te dni, in nakup opre
me znaša približno 4 milijone 
dinarjev. Razširitev hladilni
ce je nujna, saj v kombinatu 
pridelajo vedno več jabolk.
V kombinatu imajo zdaj 520 
hektarov plantaž s sortnimi 
jabolki, ki jih bodo še 
povečali, saj je povpraševa
nje po kvalitetnem sadju ve
dno večje.

SZ odpira
vrata

turizmu
Beseda ministra D. Sev- 
jana ob otvoritvi sovjet
ske razstave v Ljubljani

LJUBLJANA, aprila — V 
klubu poslancev so odprli 
razstavo Zgodovinski in kul
turni spomeniki Sovjetske 
zveze. Minister-svetnik pri 
sovjetskem veleposlaništvu v 
Beogradu Dimitrij Sevjan je 
poudaril, da je v sodobnem 
svetu Sovjetska zveza na ši
roko odprla vrata turizmu, 
zlasti pa turistom iz sociali
stičnih dežel. Poudaril je po
men turizma za poglobitev m 
razširitev prijateljstva in so
delovanja med Sovjetsko zve
zo in Jugoslavijo ter Slove
nijo. Izrazil je tudi zado
voljstvo sovjetskih turistov, 
ki prihajajo k nam iz leta v 
leto v čedalje večjem števi
lu. DUŠAN ŽELJEZNOV

Mestni
sklad

načrtuje
Vrednost letošnjih pri
pravljalnih gradbenih del 

v Beogradu 700 milj.
BEOGRAD, aprila (Tanjug) 

— Na prvi seji je skup
ščina mestnega sklada za fi
nanciranje urejanja gradbe
nega zemljišča v Beogradu 
sprejela začasen sklep o or
ganizaciji, nalogah in nači
nu upravljanja s skladom, 
nato pa je sprejela še finanč
ni načrt in program del za 
letošnje leto.

Program predvideva, da bo 
vrednost letošnjih del dose
gla 700 milijonov dinarjev ali 
za 7 odstotkov več kot lani. 
Najpomembnejše delo bo pri
prava zemljišč za stanovanj
sko gradnjo, ker petletni na
črt predvideva gradnjo 45 ti
soč stanovanj.

t Belišče
Mednarodni finančni korporaciji IFC ter IICY sta kombi' 
natu »Belišče« odobrili 189,7 milijona dinarjev posojila
Mednarodna finančna korporacija (IFC), članica svetovne banke v Washingtonu, 
ter mednarodna korporacija za investicije Jugoslavije (IICY), ki so jo ustanovile 
jugoslovanske in tuje banke, sta odobrili posojila v skupni višini 33 milijonov 
mark oziroma 189,7 milijona dinarjev za razširitev in modernizacijo proizvodne 
zmogljivosti kombinata »Belišče«, ene vodilnih jugoslovanskih tovarn papirja in 
kartona. Od te vsote odpade na posojilo IFC 27,5, na posojilo IICY pa 5,5 milijo
na mark. Sporazum o teh posojilih so v Zagrebu podpisali predstavnik IFC> 
H. H. Burmeister, izvršni podpredsednik IICY Zoran žagar in predstavniki kom
binata »Belišče«.

Delna ocena dvomesečne ameriške turneje pevske in folklorne skupine iz 
vrst ljubljanskih študentov — Pogovor z M. Munihom in M. Ramovšem

Po dvomesečnem popotova
nju onstran velikega oceana 
sta se študentovski kulturno 
umetniški skupini »France 
Marolt« in »Tone Tomšič« 
vrnili prijetno utrujeni.

še enkrat moramo ponovi
ti, kar je deloma že znano, 
da turneja ni imela namena 
zaobseči samo nekaj mest 
z našimi izseljenci, marveč 
je vključila poleg teh mest 
še vrsto pomembnih središč 
(predvsem univerzitetnih), 
kjer naj bi najširše ameriško 
občinstvo občudovalo naše 
pesmi in plese.

O končnem obračunu tega 
poslanstva in izkupičku umet
niških dosežkov obeh skupin, 
ki sta na vseh prireditvah 
nastopali skupaj, v nekakš
nem zaokroženem prikazu 
slovenske in tudi jugoslovan
ske ljudske glasbeno folklor
ne tvornosti, smo se pogovar
jali z voditeljema skupin, di

rigentom APZ Markom Muni
hom in strokovnim vodjem 
APS Mirkom Ramovšem.

Složno sta potrdila po
membnost turneje v tem smi
slu, da sta se skupini še bolj 
afirmirali. V prihodnje ne bo 
majhna stvar k vsakršnemu 
propagandnemu materialu pri
ložiti tudi ameriške izkaze. 
Vnaprej sta vedela, da ne 
peljeta skupini na izjemno 
pomembno umetniško tur
nejo, za prvo pot v ZDA sta 
morala podrediti program 
managerjevim zamislim, ki se 
je kajpada ravnal po ustalje
nih ameriških merilih. Eno od 
takih meril je narekovalo tu
di to, da sta skupini vseskozi 
nastopali v enotnem progra
mu, izmenjaje se po vsake 
toliko točkah. Seveda je tak 
ritem škodil obema skupina
ma, saj vsaka posebej nista 
mogli pokazati tistega, kot bi 
lahko, če bi nastopali vsaka

posebej. Tako bi mogli pev
ci ali plesalci z naraščajočim 
zagonom, ki se po štirih pes
mih ali dveh plesih komaj 
zbudi, stopnjevati koncert v 
zaokroženo celoto. Tako pa 
je bila Američanom ta celo
ta bolj ali manj folklorna pri
reditev (treba je vedeti, da 
je bilo največ nastopov v 
sklopu nekakšnih abonma
jev, ki predstavljajo pretežno 
plese narodov z vseh koncev 
sveta), na kateri so se — ra
zumljivo — bolj navduševali 
ob plesih kot ob pesmih stro
go koncertno oblečenega zbo
ra.

Zanimivo je dirigentovo 
mnenje o ameriškem občin
stvu, o katerem na splošno 
nima najboljšega mnenja. 
Ugotavlja, da o vokalni glas
bi v primerjavi z evropskim 
malo ve. Po drugi plati pa 
so se redki strokovnjaki, ki 
je prišel z njimi v stik, ču-

dečke ne pojemajo
Bolezen ni nevarna, otroci in odrasli jo zlahka prebolijo, hudo pa ogroža 
nosečnice — Številnejša obolenja se pojavijo zlasti spomladi in jeseni
LJUBLJANA, aprila — V zadnjem času so se v Sloveniji zelo razširile rdečke, za 
katerimi obolevajo predvsem otroci, lahko pa jih dobijo tudi odrasli, če v mladih 
letih bolezni niso preboleli. To je najlažja in najbolj nedolžna nalezljiva bolezen, 
zaradi katere mora otrok za tri ali štiri dni v posteljo. Bolezen ne pušča posle
dic, je pa precej nalezljiva in številnejša obolenja se pojavljajo zlasti spomladi 
ali jeseni.

Epidemiologi imajo izkuš
nje, po katerih vedo, da se 
epidemija močno razširi na
vadno vsakih devet ali deset 
let in tak primer je, kot vi
dimo, tudi sedaj, ko se je bo
lezen razširila v Slovenijo 
najbrž iz Zagreba, saj so prve 
primere javili prav iz Brežic 
in tamkajšnje okolice. Točne
ga števila obolelih služba ne 
more javiti, ker zelo veliko 
ljudi niti ne kliče zdravnika, 
pa tudi prijavljanje obolenj

ni tako strogo prav zaradi te
ga, ker je to lahka bolezen, 
ki ne pušča posledic. Bolezen 
se širi iz kraja v kraj in ko 
nekje pojenja, dosega svoj 
vrh v sosednjem območju, 
močju.

Inkubacijska doba, čas od 
okužbe do izbruha bolezni, 
traja dva do tri tedne, znaki 
obolenja pa so otekle bezgav
ke, nekoliko povišana tempe
ratura in rdečkast izpuščaj, ki 
se pojavi najprej na obrazu,

nato pa razširi po telesu. Med 
boleznijo mora otrok ležati, 
potem pa je pred njo varen 
in imun vse življenje.

Zelo nevarne pa so rdečke 
za noseče žene v prvih treh 
mesecih nosečnosti, kajti, kot 
povedo zdravniki, se lahko 
zgodi, da pusti bolezen posle
dice na plodu ter se rodi nato 
otrok s kakšnimi prirojenimi 
hibami. Tiste nosečnice, ki so 
v mladih letih prebolele rdeč
ke, so pred to nevarnostjo

vame, ker se ponovno ne oku
žijo. Drage, ki bolezni v mla
dosti niso imele, pa se mora
jo v času nosečnosti varova
ti stika z bolniki. Prav zara
di te neprijetne in te hude 
lastnosti bolezni so ponekod 
začeli cepiti mlada dekleta v 
času, ko prehajajo v rodno 
dobo, da bi s cepljenjem pre
prečili nevarnost, ki jim 
grozi.

Kot pravijo zdravniki, bi 
bilo najbolje, da bi tista de
kleta, ki v otroških letih niso 
imela rdečk, cepili konec 
osemletke, da bi jih tako ob
varovali posledic bolezni za 
čas nosečnosti.

MARIJA NAMORS

dili predvsem umetniški ob
delavi naših narodnih pesmi. 
Pevci se tudi niso mogli pri
vaditi nenavadno hladnemu 
sprejemanju občinstva. Vse 
to gre na račun tega, da so 
ljudje pričakovali kaj dru
gega ali vsaj drugačnega (ne
kateri ansambli — tudi ju
goslovanski — prihajajo v 
ZDA z »amerikaniziranimi«, 
to je, na drastične učinke 
prirejenimi ljudskimi plesi in 
pesmimi), ali pa Kar na ra
čun njihovega docela drugač
nega standarda in s tem 
drugačnih kriterijev.

Vodji ne moreta mimo iz
recne pohvale pevcem in ple
salcem, ki so — kajpak brez 
izdatnejših izkušenj — kljub 
velikim naporom obdržali to
likšno kondicijo, da so prav 
za konec turneje, ko se je 
odprlo več možnosti za umet
niško izživljanje na najvišjl 
ravni, »dali vse od sebe«. Ta
ko je bila prireditev v Ken- 
nedyjevem centru v Wa- 
shingtonu, toliko spremenje
na, da je lahko zbor zapel 
tudi več umetnih pesmi, pra
vi triumf. To velja predvsem 
za zbor, saj je imela folklor
na skupina vsepovsod mnogo 
lažje delo, da je navduševala 
tako s slovenskimi kot juž
nimi plesi. Izjemno pohval
ne izjave glavnega manager- 
ja Kennedyjevega centra ve
lja nadvse pozorno upošte
vati, četudi ne bo mogoče 
uveljaviti njegovih povabil za 
ponovne nastope v njegovi 
ustanovi.

Delo skupin med turnejo 
doma ni ponehalo. Muniha 
je pričakalo 80 novih pevcev, 
ki že temeljito obvladajo 
program za letni koncert, ki 
bo kar kmalu. V jeseni pa 
bo zbor šel v Belgijo in na 
Finsko, z velikim upanjem 
pa omenja že tudi turnejo po 
Japonski.

Plesalci bodo z izpopolnje
nim programom, ki bo za 25- 
letnico skupine sestavljen sa
mo iz slovenskih plesov, po
čakali do jeseni, ko bodo 
počastili tudi visoki življenj
ski jubilej svoje mentorice 
Tončke Maroltove. J. Z

S to najnovejšo finančno 
pogodbo so zdaj pokriti vsi 
investicijski stroški v višini 
118,0 milijonov mark ali 678,5 
milijona dinarjev za nove ob
rate, ki jih kombinat Belišče 
gradi na podlagi pogodbe o 
skupni naložbi z nekim kon
zorcijem, v kateri so štiri 
nemške in ena avstrijska dru
žba. Ko bodo novi obrati iz
ročeni namenu (čez dve le
ti), bodo v kombinatu »Beli
šče« odprli 300 novih delov

nih mest, proizvodnjo pa bo-

Tudi čez 
četrtino 

draže
Prodajna cena kv. m sta
novanja v SFRJ je lani 

bila 3.224 dinarjev
BEOGRAD, aprila (Tanjug) 

— Povprečna prodajna ce
na kvadratnega metra pro
danih stanovanj v lanskem le
tu (skupno jih je bilo 24.446) 
je znašala 3224 dinarjev ali za 
423 din oz. za 16 % več kot 
leto poprej. V Srbiji so se 
cene povečale za 11 %, na Hr
vaškem pa celo za 26 %. Naj
večje so bile podražitve tam, 
kjer so prodali največ stano
vanj. Tako so se povprečni 
stroški za gradnjo na Hrvaš
kem povečali za 29 %, v Slo
veniji pa za 25 °/o. Sicer pa 
so lani v Jugoslaviji prodali 
približno za 4000 stanovanj 
manj kot leta 1971. Najslab
še je bilo v ožji Srbiji ter 
v BiH.

do potrojili oziroma povečali 
za dodatnih 57.000 ton fluting 
papirja in 30.000 ton valovite 
embalaže na leto.

Mednarodna korporacija za 
investicije v Jugoslaviji že 
od vsega začetka pomaga 
pombinatu »Belišče« pri ure
sničevanju tega obsežnega in
vesticijskega programa. Kor
poracija je našla kombinatu 
tuje partnerje in pomagala 
na pogajanjih o pogodbi, ki 
je bila sklenjena oktobra la
ni. Na podlagi te pogodbe

Črvar:
novi

hoteli?
Le 6 km severno od 

Poreča načrtujejo 
turistično naselje
POREČ, aprila — Polo

tok Črvar nasproti moder
nega turističnega naselja 
Lanterna, ki slovi po ce
nah in »najlon« plaži, je 
dobil svojega direktorja v 
osebnosti Stanka Kosa, 
očitno človeka, ki je naše 
gore list. črvar (6 km se
verno od Poreča) je bil 
vse do nedavna spričo od
ročnosti in bogate hrasto
ve sence domena »črnih 
bampistov«. črvar ima si
cer trenutno samo direk
torja in pa načrt, da bi 
samotni polotok pozidali 
s hoteli, bungalovi in re
stavracijami (več tisoč po
stelj), če mu bodo le ro
jenice naklonile dovolj fi
nančno prihodnost.

bodo tuji partnerji vložili T 
nove skupne obrate 9,8 nul' 
jonov mark ter dobivali vao 
deme stroje in naprave s 
posojilom v višini 39,3 m'1*! 
jone mark. Te družbe s°' 
»ER-WE-PA«, »Siemens A. 
G..,« »Deutsche Babcock and 
Wilcox A. A.,« in »Peters« jz 
ZR Nemčije ter »Voest« 12 
Avstrije.

Kombinat »Belišče« bo in
vestiral v ta program 98,3
milijone dinarjev gotovine.

Vogel: 
še dosti 
snega

V hribih je v višini nad 
1500 m še vedno ugoO’ 

na smuka
LJUBLJANA, aprila — Sn®g! 

ki je v torek za nekaj 
ur pobelil celo nižje prede 
le, je zlasti razveseljil 
telje smučanja. V hribih 
je snežna odeja odebelila z® 
10 do 20 cm. Največ sneg® 
ima še vedno Komna ( 
cm), dosti ga je tudi na 
Voglu (160 cm), kjer je aa 
podlago v torek zapadlo e 
okrog 20 cm novega sneg®- 
Na Zelenici je zgoraj 120 c* 
debela snežna odeja, pri SP° 
nji postaji pa 25 cm. Tudi n
Krvavcu je še vedno možno
smučati (10 cm novega sne 
ga), kot piše v Informacij® 
Turistične zveze SRS, 's 
velja za Veliko planino.

Prostor za krila
Ob predvidenih letališčih ne graditi naselij — Dena1" 
od podražitve goriv naj bi namensko porabili za ceste
LJUBLJANA, aprila. Na četrtkovi seji komiteja za promet pri slovenskem izvr^‘ 
nem svetu so razpravljali tudi o mreži letališč v Sloveniji na podlagi raziskav 
Ekonomskega centra v Mariboru in letališča Ljubljana-Brnik.

s ti-Ocenili so, da se obe raz
pravi dopolnjujeta. Potrebo
vali pa bi še podrobnejšo raz
iskavo o dolgoročnem razvo
ju letalskega prometa in le
tališke mreže pri nas.

Upoštevati je treba, da se 
bo letalski promet še naprej 
krepil, hkrati pa bodo rasla 
tudi naselja okrbg letališč. 
Preprečiti je torej treba da 
se ne bo zgodilo, kot se je 
v Beogradu, da bi postali 
drag drugemu v napoto. Za
to moramo upoštevati mož
nost, da bo letališče Brnik 
nekoč medcelinsko, letališče 
Slivnica pri Maribora pa ce
linsko in že zdaj ustrezno

omejiti graditev hiš na ustrez
nem območju okrog njih. Do 
takrat pa obravnavajmo le
tališče Brnik kot prvotno 
mednarodno, letališče Mari
bor pa kot mednarodno dru
gotno. Za zdaj pa je še tež
ko določiti, katera letališča so 
tretjega pomena. Razvoj ne
katerih takih pa zvezni pred
pisi ovirajo.

Komite je sklenil, da naj 
graditev letaliških stez plaču
jejo preko interesne skupno
sti. Dokler pa ne bo ustanov
ljena, pa naj zaradi neodlož- 
ljivosti dobe denar preko 
sredstev za gospodarske po
sege.

Komite se je strinjal 
stim predlogom zveznega 
retariata za promet in v/e ’ 
ki predlaga naj bi se pl1 . 
olje podražilo za 60 P®r 
litru. Zbrani denar naj 
li namensko za ceste. S P° 
ražitvijo nafte bi se zrnan ^ 
la nesorazmerja med cen e. 
cestnega in železniškega e 
voza in manj podpira' ^ 
tovorni cestni prevozni ■ sg 
kmetijske stroje naj .
nafta ne podražila- Bencin 
se podražil za 20 par Pr
ra.

ILJA POP&

Sarajevske impresije
Na festivalu jugoslovanskih malih in eksperimentalnih gledališč minuli teden v Sa
rajevu je bilo precejkrat slišati mnenje, da to pravzaprav sploh ni festival
Na festivalu jugoslovanskih malih in eksperimentalnih gledališč, minuli teden 
v Sarajevu, je bilo precejkrat slišati mnenje, da to pravzaprav sploh ni festival, 
vsaj letos in v takšnem izboru, kot ga je opravil tamkajšnji gledališki recenzent 
Luka Pavlovič, ne, pač pa prej nekakšen pregled (»smotra«) komornega in v manjši 
meri raziskovalnega, eksperimentalnega igranja tačas po jugoslovanskih gledali
ščih. Za festival mu namreč manjka, sarajevskemu festivalu, repertoarne ideje, 
koherentnosti, skupnega imenovalca, posebej ,ker sta termina »mali« oziroma 
»eksperimentalni« oder že sama po sebi približna ali vsaj do takšne mere široka, 
da je pod njuno kapo mogoče stlačiti tako rekoč vse, tudi velike in reprezentativne 
predstave, tudi najbolj zaprašeno, akademično in samozaverovano gledališko ropo
tijo, če potrebne profesionalne strogosti in artistične (samo)zahtevnosti — pred
vsem v zvezi z navidez izrazitimi inovacijami in poskusi — sploh ne omenjamo.

Tudi je bilo slišati v Sarajevu, da letoš
nji festival ne more biti zanesljiva in vero
dostojna informacija o tekočem dogajanju 
na zadevnih gledaliških odrih po Jugosla
viji, saj so ostale marsikatere izrazite pred
stave spregledane, »namesto« njih pa uvr
ščene v spored stare uprizoritve iz prej
šnjih sezon, se pravi, tiste, ki bi morale v 
Sarajevo že prej. O eklekticizmu in o zasilni 
selekciji, ki se je po vsem videzu rada ozi
rala tudi po razlogih, ki s samo umetniško 
ali estetsko problematiko posameznih gleda
liških produkcij nimajo posebne zveze, za
doščajo pa drugačnim potrebam, smo mogli 
pisati že v sprotnih poročilih s festivala. 
Čeprav jih festivalski kontekst, ki je zdaj, 
po koncu, v celoti pred nami, potrjuje, tak
šne ugotovitve, bo nemara ustrezneje, če 
poskušamo na novo, nemara širše in morda 
tudi globlje pregledati vsaj tiste umetni
ške in estetske sestavine in poudarke, ki jih 
je sarajevski festival vendarle dal bodisi 
v produktivnem, bodisi v brezplodnem ob

segu te besede, kajpada, zunaj njihovega 
kulturniškega, posredniškega konteksta.

Govoriti je potemtakem mogoče le kon
kretno, o posameznih izdelkih. Med letoš
njimi devetimi sarajevskimi predstavami pa 
je potrebno, kot vse kaže, postaviti na prvo 
mesto produkcijo Kletnega gledališča iz beo
grajskega Ateljeja 212, Svinčnik piše, piše 
s srcem, narejeno po odgovorih, ki sta jih 
na vprašanja iz inteligenčnega testa — dva 
tisoč otrok v starosti med četrtim in štiri
najstim letom — dobila psihologa iz Beo
grada, Vanja Rupnik in Budimir Nešič, in 
ki jih je potem igralec Pavle Minčič zlepil 
v gledališko besedilo ter uprizoril s pomoč
jo partnerke, Rade Djuričin. Vprašanja za
jemajo pojme in pojave, običajne predele 
iz običajnega sveta, pojme, pojave in pre
dele, ki se zdijo običajni »zdravi« pameti 
nekaj povsem nedvoumnega, jasnega, dane
ga, čistega, neproblematičnega ... Pojmi, ki 
so za takšno pamet formulirani v jasnih in 
preglednih besedah in stavkih, pojavi in pre

deli, ob katerih se nikdar ne sprašujemo 
več o razliki med njihovo neposredno in 
konkretno pojavnostjo ter njihovimi bese
dami in formulacijami, o razliki, če naj 
tako rečemo, med pomenom in besedo, se 
pravi, med predmetom in njegovim prevo
dom v verbalni znak. Razlika, ki je med be
sedo in njeno »vsebino«, je v zvezi s temi 
običajnimi pojmi, pojavi in predeli, kot se 
zdi, dokončno pozabljena.

Vprašanja, ki sta jih zastavljala otrokom 
beograjska psihologa, so zategadelj v tej 
luči seveda dokončno in absolutno jasna: 
čemu služi glava, kdo je vojak, kdo je po
gumen, kaj je ribje olje, kakšna je razlika 
med medom in lepilom, kaj je potok, kak
šna je razlika med morjem in reko, zakaj 
je svinčnik boljši od nalivnega peresa, kaj 
je pismo, kaj je država, kaj je glasno in 
kaj je tiho, kaj je gozd, zakaj so rokavice 
boljše od čevljev, kaj je miza, kaj je kava, 
kdo je vnuk, pravica, maščevanje, okno, vra
ta, osamljen, močan, radovednost...? Spra- 
ševalcem, otrokom med štirimi in štirinaj
stimi leti, pa ta vprašanja očitno niso spra
ševala po nečem jasnem, samoumljivem in 
nedvomnem. Zanje razlika med pojavom in 
»njegovo« besedo očitno ni bila pozabljena. 
Še več: prav razlika med označenim in 
označujočim je bila za njihove odgovore te
meljna in vsedoločujoča. V svojih odgovo
rih so v resnici začenjali od začetka — zače
njali so v samem začetku jezika, njihovi 
iz tistega izhodiščnega in izvirnega položaja, 
v katerem se sploh začneja in se sploh lah
ko začne govor. Odgovori otrok so nepo
sredno in nenavadno plastično opisovali prav 
tisto razliko, ki očitno neukinljivo leži med

besedo kot verbalnim zakonom in njenim 
pomenom. Vnuk je, na primer, v teh odgo
vorih »človek, ki ima deda« in v katerega 
se »ljudje zaklinjajo, kadar lažejo«. Vojak 
je »živo bitje, ki je v vojski«. Kava je spet 
»jed za odrasle«, izmislili pa so si jo »lju
dje, ki pridejo v goste«. Srce je, potem, za 
to, da razbija, če tečemo. Razlika med svin
čnikom in nalivnim peresom je v tem, da 
nalivno pero piše s črnilom, svinčnik pa s 
srcem, pri čemer srce pomeni grafit, ki ga 
svinčnik »nosi« v lesu. Omeniti je mimo
grede. potrebno, da so ti odgovori tesno po
vezani s semantičnim ustrojem srbskega je
zika, zategadelj smo seveda mogli v prevo
du omeniti le nekaj prevedljivih. Tako je, 
na primer, po teh otroških odgovorih »nema- 
ština« takrat, »kad neko nema imaštinu«, 
»vernost je kad se majmun vere«, »sto« je 
hkrati miza in štetje do sto... In tako na
prej.

V gledališki transkripciji vsega tega otro
škega »eksperimentiranja« z govorom (bo
lje: otroškega govora oziroma mišljenja sa
mega) je prišla na dan predvsem poetičnost 
in navidezna paradoksnost v iskanju prave
ga pomena za pravo besedo, bravuroznost in 
humor. Igralca sta igrala otroke in njihova 
spraševalca, uprizarjala sta neskončno raz
daljo med predmetom in »njegovo« besedo; 
štela sta do devetindevetdeset (tako da sta 
ob »suhih«, abstraktnih številkah igrala celo 
skalo razpoloženj, čustvovanj in rezoniranj 
kot jih vidijo otroci in nato sedala za »sto« 
Dovoljevala sta si ironijo in komedijo ven
dar je to bila ironija in je bila komedija 
v prvi vrsti na račun gledalcev, nikakor na 
rovaš svojega »dramatičnega materiala«: ob
činstvo se je krohotalo m obenem obujalo 
nostalgijo, spomine na lastno slovo od mla
dosti — kakor da bi pri tem pozabljalo na 
muke in težave, ki so v samem jedru tega 
otroškega, tega prvega spregovarjanja, iz
virnega ogovarjanja stvari in pojavov in 
predelov, s katerimi se srečujemo, nepre
nehoma pozabljajoč na tisto bistveno in te
žavno, kar sploh omogoča govor in jezik — 
razliko. Bila je komedija o naporih, ki spre
mljajo začetek, rojstvo besede. Bilo pa je 
prav v tem tudi nenavadno »pristno« gleda
lišče: spuščalo se je tako rekoč sšmo jedro 
svojih »sestavin« in »instrumentov«, ukvar

jalo se je s »sredstvi«, ki so bila seveda v 
ostalih predstavah samoumljiva in »nepro
blematična«, izgubljena in pozabljena v svo
ji temeljni »naravi«. Tam so bila samo še 
sredstva, instrumenti v službi dragemu, dru
gačnemu, »višjemu« ... Tu pa se je uprizo
ritev spustila v bistvo — besede ter v istem 
iz jedra samega uprizarjala tudi gledališko 
magijo iz njenih konstitutivnih (pozablje
nih!) »sestavin« samih.

Nemara zares ne more biti nenavadno, če 
so vse ostale uprizoritve v Sarajevu ostajale 
v senci predstave o »svinčniku« in njegovem 
»srcu«, čeprav so — nereflektirano! — v za
dnji konsekvenci izkoriščale podobno pot je
zika in odrskega izražanja, le da niso je
male v misel njene zahtevnosti in napomo- 
sti.

Angleška gledališka trupa The People 
Show, ki igra svoje predstave zmerom pose
bej in vedno drugače — v skladu z vsako
kratnim gledališkim prostorom, predstave 
pa naslavlja kar z zaporedno številko (to 
je bila v Sarajevu predstava številka osem
inštirideset), je uprizorila happening takšne
ga »tipa«, kakor je bil v modi pred kakšni
mi osmimi leti, predvsem na Francoskem 
in Danskem. Postavila je na oder, podaljša
nem s podijem globoko med občinstvo, bi
zaren konglomerat gledaliških rekvizitov in 
scenografskih pripomočkov (lovorovi venci, 

' cvetlični lončki, radio, priprave za britje, 
kozarec z zlatimi ribicami, bilo je tudi kak
šnih pol ducata majhnih »grbov« iz prsti s 
križi in gorečimi svečami), nato pa postopo
ma in sistematično razdejala vso to bizar
nost: razmetala zemljo med občinstvo, eden 
od igralcev je pogoltnil zlato ribico, potem 
ko si je iz brezštevilnih drugih hranilnih 
reči pripravil grozljiv sendvič, tako kot so 
medtem pač po radiu svetovali recept, nekaj 
pojedel, ostalo spet pometal »proč«. Drugi 
se je spet ukvarjal z britjem, ženska je 
»prerokovala« prihodnost iz akvarija... De
strukcija vsega, kar so angleški ljudje iz 
»showa« znosili skupaj in nagrmadili na pri
zorišču, je bila popolna, prav tako tudi nji
hovi zaključni (nekoliko romantični) govori 
o tem, kako da so potujoči komedijantje 
z divjega zahoda ... Bilo je nekoliko sme
šno, nekoliko spet grozljivo, bilo je tudi 
sodelovanje občinstva, kakor se spodobi za

happening: ljudje so se bali prsti i 
in koruznih zrn, kar vse je letelo P tero 
rani, bali so se otroške pištolice, s rij v 
je eden od glumačev — »šerif« — isteg® 
avditorij, trepetalo, da ne bo brivec 
storil s svojo milnico... . , tako

Bili pa so v Sarajevu tudi solid ^ot)re(( 
imenovani repertoarni izdelki, »stare, 
predstave: odrska odslikavanja realneg 
ta, gledališka predstavljanja realn . j^a- 
stencialnih in socialnih situacij, 'Sr > ))tra. 
terimi je bilo mogoče »sodelovati« bn0 
dicionalen« način, ne da bi bilo P ^ete 
prebijati mejo: Vitomil Zupan ,*®e a loVan- 
letijo nad Amsterdam v izvedbi Jug ba) jn 
skega dramskega pozorišta iz Beog ga. 
Harold Pinter (Rojstni dan uPr'z.or gugen® 
rajevskega »Kamernega teatra 55«), ju
Ionesco (Macbett Teatar itd. iz Zag^„rodno 
Heinrich Boli (Gobavost, Srpsko na* 
pozorište iz Beograda) in Nikolaj y dim- 
Gogolj (Dnevnik norca, Vigszinhaz iz £ 
peste). Bil je konstruktivni, antisati .fl
litični kabaret o Bosni polpreteklih cgn0 
o tem, da so gledalci morali za vsa bija 
peti Internacionalo, potem, ko se J vga. 
namreč iztekla komedija, sestavljena ,
kršnega narodnega humorja, popev ’ po- 
zovitih Nemcev in hrabrih partizan *^ 
vojne izgradnje in streljanja z man \ol 
naboji (Narodno pozorište iz Ženi • jjU. 
humana). Bilo pa je slednjič tr°J® eje- 
sov z raziskovanjem temeljnih teatr . , spet 
mentov, imenovanih zdaj »fizičen«, z J &jn. 
»totalen« teater, dva poleg skopskeg ,rain. 
skega teatra s Slovenskega (Primors , 
sko gledališče: Krst pri Savici in S -na, 
Pekama: Gilgameš), oba prav dt>br°ii tafco 
tudi iz tega časopisa, oba na 0pa,
imenovanega novega gledališkega joča
v marsikaterem svojih hotenj razK J tnj. 
tradicionalno gledališče z njegovimi 
mi, »starimi« sredstvi, predvsem P® 
čvrstih in jasnih artističnih formul®0«.

Kot že rečeno: sarajevska festival® brez 
nudba je bila pestra, a, z eno izjem 'oditi: 
vrhov. In če naj nam bo dovoljeno -aV0 
nikakor ni v slepi ulici gledališč , ae. 
imajo njegovi posredniki, festivalsk 
žerji-

ANDREJ INKB^
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DANES
ub°TA, 7. APRILA 1973

21.00

ODBOJKA
Moška d liga

dom v 9°rici' ul- Nizza 36
SC Merano

21.151- ŽENSKA DIVIZIJA
pav Dv Vidmuv Dormisch — Sloga

2- moška divizija
Kra5* V Nabrežini

S. Giacomo
* * *

19 J- ŽENSKA divizija

<*^EL
20.3o * * *
Sokol V N®brežini-

Bor

namizni tenis
14.00 °!ŽELNI TURNIR
Sodei,V 3rsto, Rekreatorij Brunner

leta tudi Kras in Sokol

JUTRI
DElJA, 8. APRILA 1973

nogomet
2- AMATERSKA liga

«1-5-00 v Križu 
Breg^sna

15.00
•nio^ Ji Trstu, Ul. Flavia

4 ~~ Zarja

^9ra'.u .Primorje
15 00 * * *
Juventin-Štandrežu

Aurora
* * *

1° 003', A^ATERSKA liga
^n'On _ . J.u' stadion «1

7. TURNIR PRIJATELJSTVA, ŽENSKE
9.00 na Reki
Nastopajo Partizan Reka, Bor, 

Breg in Poreč

7. TURNIR PRIJATELJSTVA, MOŠKI
9.00 v Dolini
Nastopajo Olympia Gorica, Slo

ga, Partizan Zamet in Bule- 
vard.

NAMIZNI TENIS V DRUGEM DNEVU SP

Presenečenje v Sarajevu 
Dva poraza Jugoslavije

ODBOJKA NA REKI IN V DOLINI

Tudi Italijani so z obema ekipama doživeli hude poraze

15 30 ***
PfimoreVc Padriiah

Eibertas Rocol
maju

(Od našega dopisnika)

GMT
12 30 ***
Bar vra Pr°seku

neto — Olimpija
10.30
llb«rtas Jrstll' Sv- Sergij

Sv- Sergij _ Breg B
* * *

Dragutin Šurbek, sicer steber jugoslovanske namiznoteniške reprezentance, 
je v Sarajevu popolnoma razočaral

lliiiiiiiiimmiiiiimmiiiiiiiiiiiimiiiiiiiiimiiuimimiiiuimiiiiiimimmniimiHiiiiiiiimiiiiimiiiinmmii

SARAJEVO, 6. — Z današnjim 
porazom v dvoboju s Sovjetsko zve
zo (2:5), so najboljši namizno
teniški igralci Jugoslavije praktič
no izgubili vse izglede, da obrani
jo bronasto kolajno, ki so si jo 
priborili na dveh zadnjih svetovnih 
prvenstvih ( 1969 v Munchnu ir, 
1971 v Nagoji). Izgledi Jugoslova
nov za plasma v finale so bili 
resno ogroženi že prvega dne tek
movanja, ko so v drugem kolu ne
pričakovano izgubili s Češkoslova
ško z 2:5.

V današnji tekmi s Sovjetsko zve
zo sta prav Stipančič in Šurbek, 
ki sta ponavadi steber moštva, iz
gubila po dve partiji, šurbeka sta 
premagala Gomozkov (21:17, 19:21, 
18:21) in Strokatov (21:18, 15:21, 
17:21), a Stipančiča prav tako Go
mozkov (22:24, 21:11, 13:21) in Sar- 
kojan (17:21, 21:11, 19:21). Ostale 
partije so se končale z naslednji
mi rezultati:

Karakaševič — Sarkojan 14:21, 
18:21, Stipančič — Strokatov 21:18, 
21:17 in Karakaševič — Gomozkov 
21:19, 17:21, 21:14.

Tudi Italijani danes niso imeli 
sreče. Izubili so obe igri. Italijan: 
so podlegli Belgijcem s 4:5, Itali
janke na Nigerijkam z 0:3.

Rezultati:
MOŠKI

V PRVENSTVU D LIGE

c45 p^L\D,nci
0S,alu»9a !!! c

* * *
Primorje8.3q - - "

stadion «1. maj»
Lll>ertas Rocol

4.00 ^RA^AJNIKI
Opčinah

— Gaja 
*! * -*

- .It
*15 v wačetniki a
B*P«ria p[stu' Drev. Sanzio.....

0 — Breg
* * *

košarka
D UGA10

* ■ Bor
* * *

’.30 na DEČKI 
Kontove|u

Juventus
Role? na Opeinah

~~ D°i Bosco
5'30 v n, ***

1904 ' del'a Val,e* Bor

, SPOJKA
^OŠKA DIVI7Idivizija

Aufora ^err|anzaccu
Sloga

15-00 * * *
Cinna«icaP°pdMenonu

^,7 °lympia

IDJO^/^SKA divizija
stadion «1. maj»r°rriana

* * *

id.3o2v Tr°,ŠKA divizija
" C«rso Trstu. Sv. Sergij

Breg
* * *

pA3°2 vŽfNtSKA divizijaFARit V Trstu, ui. Conti 1
Sloga

Bor brez Fabjana

1. A SKUPINA — 3. KOLO
Madžarska — Indonezija 5:0
Švedska — Avstrija 5:2
Južna Koreja — Indija 5:0

1. B SKUPINA - 3. KOLO 
Zahodna Nemčija — Francija 5:1 
Jugoslavija — Anglija 5:0
Japonska — Češkoslovaška 5:3 

4. KOLO
Francija — Anglija 3:5
Jugoslavija — Sovjetska zveza 2:5 
Zah. Nemčija — Češkoslovaška 4:5 

3. A SKUPINA — 2. KOLO 
Belgija — Italija 5:4
Waies — Brazilija 5:4

Jutri zadnji spopadi 
za turnir prijateljstva

NAMIZNI tenis ZARADI PRIPRAV ZA SP

Lahki nalogi za Slogo in Bor v tekmah 1. divizije
Zaradi sklepnega turnirja za 7. 

pokal prijateljstva naši dve šester- 
ki Sloga in 01ympia iz Gorice, ki 
igrata v drugi diviziji, jutri ne 
bosta igrali za točke. Danes obja
vimo samo koledar srečanj obeh 
turnirjev za pokal prijateljstva, v 
nedeljo pa bomo kaj več napisali 
o možnostih naših štirih predstav
nikov.

proti Cianocolori
ŽENSKE

Polet in Kontovel imata lahka nasprotnika v prvenstvu dečkov
D LIGA

1Q.3q * * *
Kontovelu

1 — UGSS

Cianocolori — Bor: derbi v Na
brežini. Predvidevanje je seveda v 
korist Cianocolorija, ki je trenut
no na tretjem mestu na lestvici m 
je bil pred startom prvenstva ce
lo kandidat za osvojitev prvega 
mesta. Kot je znano, je v vrstah 
Cianocolorija nekaj močnih igral
cev, ki so prejšnja leta nastopili 
celo v B ligi. Med vsemi je naj- 
boj poznan Fortunati, ki je bil dve 
leti najboljši strelec B lige z Gin- 
nastico Triestino in z Lloyd Adria
ticom. «Politika» Cianocolorija je 
bila v začetku ta, da je vodstvo 
pretežno kupovalo že izurjene ko
šarkarje in je z njimi, seveda, 
startalo na najvišja mesta. Ko pa 
je uvidelo, da to stane, je tudi sa
mo ustanovilo mladinsko sekcijo, 
da bi v svojih vrstah vzgojilo na
raščaj, iz katerega bi po možnn^i 
črpalo bodoče sile.

Žal bodo tokrat «plavi» nastopili 
brez svojega najboljšega strelca 
Borisa Fabjana, ki si je prejšnjo 
nedeljo poškodoval ko’eno v tekmi 
z Lido Šanson. Za «plave» bo to 
huda izguba. Borova postava bo 
zato naslednja: A. Zavadial, Ru- 
des, Škerlj, Pertot, V. in S. Hr
vatič, D. Zavadial, Ambrožič, Ša 
re, Kralj.

Tekma bo ob 10.30 v Nabrežini 
in ne ob 11. uri, kot smo napačno 
objavili v četrtkovi številki.

DEČKI
V prvenstvu dečkov bodo jutri 

zaposlene vse tri naše ekipe. V 
A skupini bo Polet igral proti Don 
Boscu. Poletovci imajo možnosti za 
osvojitev druge zmage v tem or- 
venstvu, saj ni Don Bosco do se 
daj osvojil niti točke.

V B skupini se bodo borovci spo
prijeli s prvim na lestvici. Inter 
1904 je namreč do sedaj premočno 
zmagal vse tekme in res ne vidimo

možnosti, da bi ga borovci lahko 
ogrožali. Upajmo pa, da bodo na
ši košarkarji igrali kot proti Ser- 
volani.

Kontovel btf sprejel v goste ekipo 
Juventusa. Tcr~moštvo je zadnje 
čase močno napredovalo, a napre
dek so pokazali tudi Kontovelci, 
tako da se nam obeta zanimivo 
srečanje.

TURNIR SABA
Izidi ženske skupine:

SABA — SGT 30:27
Ricreatori — Ferroviario 32:6 
Fornis — Audax 13:7
SABA — Audax 35:6
Italsider — Interclub A 19:11
Ferroviario — Breg 27:15

BREG: Korošec 2, Čok 2, Žer
jal 11, Corbatti, Hacin, Tedesco, 
Loeatelli, Kraljič, R. in P. Starec, 
Rapotec, Kozina.

b 1.

AVTOMOBILIZEM

SILVERSTONE, 6. — Svetovni pr
vak, Brazilec Emerson Fittipaldi, je 
že v prvem dnevu preizkusnih voženj 
na angleškem dirkališču zabeležil 
najboljši čas in popravil absolutni 
rekord proge. S svojim lotusom je 
na razdalji 4,100 km dosegel čas 
1’17”5. Isti čas je sicer pozneje do
segel še Revson na vozilu mc laren, 
Stewart (tyrrell ford) pa je trenutno 
tretji-

PRA LOUP, 6. — Italijan Ilario 
Pegorari je zmagal na zadnji smu
čarski preizkušnji za evropski pokal, 
to je veleslalom v Pra Loupu. Za 
njim se je uvrstil Piero Gros. Evrop
ski pokal je osvojil Italijan Fausto 
Radiči, ki se zaradi poškodbe ni ude
ležil zadnjih tekem.

1. A SKUPINA — 3. KOLO
Japonska — Indonezija 3:0
Jugoslavija — Madžarska 1:3
Sovjetska zveza — Anglija 3:1

4. KOLO
Češkoslovaška — Indonezija 3:1
Sovjetska zveza — Madžarska 2:3
Japonska — Avstrija 3:0

1. B SKUPINA - 3. KOLO 
Francija — Jugoslavija 1:3
Kitajska — Švedska 3:0
Južna Koreja -r Zah Nemčija 3:0 

4. B SKUPINA 2. KOLO 
Nigerija — Italija y 3:0
Turčija — Brazilija 0:3

B. B.

Cagliari - Lazio X
Inter - Atalanta 1
Palermo - L.R. Vicenza X 
Roma - Ternana 
Torino - Bologna 
Verona - Napoli 
Ascoli - Genoa 
Como - Bari 
Foggia - Cesena 
Mantova - Varese 
Reggiana - Lecco

1
I
1 X

Padova - Cremonese 1
Lecce - Messina 1

1. — prvi
drugi

2. — prvi
drugi

3. — prvi
drugi

4. — prvi
drugi

5. — prvi
drugi

6. — prvi
drugi

1
X
2
2
1
1
1
2
1
1
1

X

1 X

Or.
^eksander

Peter

Partizanski 
zdravnik 35

ega, pa tudi težkega življenja partizanskega zdravnika

V ^Sledaia ci
st ^ ohn bta S1 ranjence in bila zadovoljna z mojim delom.

^ ‘noč storiti v takratnih okoliščinah, sta rekla, sem 
j, -ahko Dr ranJ'enci so bili zadovoljni s tem obiskom, saj so 

lla ‘h cia finali, da je partizanska saniteta dobro organizi- 
s .Potrebe ma dovolj zdravnikov.
os <ai dl 10 y lastni bolnici tovarišem niso dovoljevale, da bi 

^ravila naadržala Pri meni. Kmalu že isto popoldne sta se 
p Na&i£ - ,zai v Jelenov žleb.
Š6^°v°ri Sem bo,1-nico v Jelenovem žlebu spet obiskal,
ii o čem ravniki so bili koristni zame, zato sem se želel 

je u:.g0v°riti. Toda ko -%n prišel tja, so ravno odhaja
jo

je bilo

ha V®reSali 'L nalaganjem ranjencev na vozove, drugi
tn *>vino , lvlno. tretji so nakladah opremo. Vmes so kričali

UPOtou ’ K1 Se ni riala »la Vi V« ___M l-l.i-.~li -1   -J________

dajah~“u nared za odhod. Partizani so tekali sem in tja 
re8ali °1Jrav-Ka z nalaganjem ranjencev na vozove, drugi

boi 9^ nikoa- Sv°j?ml ranjenci in z nekaj partizani, 
da °a od-nrai- nisem mo§el zvedeti drugega, kot to, da se 

Italijani - Ja naPrei- Zakaj tako nagla odločitev? So mor- 
ze tako blizu, da je treba nemudoma nadaljevati

umikanje globlje v gozdove?
Eden od zdravnikov je pregledoval ranjence in jih razvrščal 

na težke in lahke ranjence. Težke bodo pustili na mestu, lažje 
bodo poslali naprej.

Tedaj me pokliče komandant in mi pravi: «Ti boš prevzel 
naše težke ranjence.« Na to možnost nisem bil pripravljen, 
zato me je močno prizadelo. Ranjencev ni bilo več mogoče 
spraviti v bolnico na Ogancah na dovolj konspirativen način. 
Prevoz ranjencev na vozovih pri belem dnevu ne more ostati 
neopažen. Zraven tega bodo priča premika hajkačd, katerim 
pri najboljši volji ni mogoče zaupati. Razvedelo se bo, kje je 
bolnica, in možnost, da jo okupator v svojem naletu najde, 
je postala verjetnejša

Toda ni bilo časa za taka razmišljanja. Moral sem nekaj 
ukreniti. Odločil sem se, da ranjencev ne odpeljemo takoj i? 
Jelenovega žleba, ampak šele, ko bo padel mrak.

Bilo je pozno popoldne zadnje sobote v juliju Ranjenci in 
dosti materiala, hrane, obvezil je bilo že na loj trnih vozovih. 
Voznikom, ki so me priganjali, naj odpeljemo, sem dejal, da 
pred mrakom ne gremo nikamor. Zmajevali so z glavami, če® 
kako bomo vozili ranjence ponoči po tako slabi cesti. Še po 
dnevi je vožnja naporna in nevarna.

Vozniki so bili sami domačini iz Loškega potoka. Ta dan 
so nakladali po okoliških senožetih seno. Nekatere med njimi 
sem poznal. Terenca Janeza Mikuliča sem zelo dobro poznal- 
Pravil mi je, da so ga okoli poldne poklicali neki tovariši in 
mu zapovedali, naj takoj zbere vsaj 10 voznikov in naj pridejo 
takoj v Jelenov žleb. Na nesrečo voznikov ta dan ni bilo doma. 
Vasi so bile skoraj prazne. Vse je bilo zunaj na senožetih. 
Košnja je bila namreč v polnem teku. Odpravili so se torej 
na senožeti, kjer so večinoma že nalagali vozove s senom. 
Za taji dnevi so bili lepi, kot nalašč za sušenje sena. Zato so 
vsi hiteli, da bi delo čimprej opravili. K delu so jih preganjale 
še neprestane ves® o ofenzivi, ki se je bližala. Želeli SO, da Di

Kot je znano bodo članice igrale 
na Reki v telovadnici domačega 
Partizana. Urnik posameznih sre
čanj pa bo naslednji: 

ob 9.00 Partizan Reka — Bor 
ob 10.00 Partizan Reka — Breg 
ob 11.00 Poreč — Bor 
ob 12.00 Poreč — Breg 
Naša dva zastopnika, kot tudi 

finalista iz hrvaškega dela Istre, 
sta medsebojno srečanje že odigra 
la. Ekipa Bora potuje na Reko z 
dvema točkama, ker je premagala 
večnega tekmeca, Breg z 2:1.

V Dolini, kjer se bodo pomerili 
člani, se bo turnir odvijal po na
slednjem urniku: 

ob 9.00 01ympia GO — Bulevard 
ob 10.00 01ympia GO — Partizan 

Zamet
ob 11.00 Sloga — Bulevard 
ob 12.00 Sloga — Partizan Zamet

Drevi v Gorici 
Dom-Mcrano

1. DIVIZIJA — članice
Odbojkarice Sloge igrajo drevi v 

Vidmu s PAV Dormisch. Sloven 
ske odbojkarice so velike favoriti
nje za osvojitev nadaljnjih dveh 
točk. To pa še toliko bolj, ker je 
Sloga v dobri formi in ima prav 
gotovo največ možnosti za končno 
zmago v tej skupini. V prvem do
mačem nastopu so zmagale sloga- 
šice s 3:1.

Tržaškemu Boru pa prihaja v 
predzadnjem zavrtljaju v goste 
Torriana iz Gradišča.

Kljub temu, da Tržačanke zadnje 
čase igrajo daleč izpod svojimi re
alnimi možnostmi, bi jim ne sme
la gostujoča šesterka delati veli
kih preglavic.

Nocoj bodo domovci odigrali svo
jo predzadnjo tekmo na lastnih 
tleh proti ekipi nemške manjšine 
na Tirolskem — «Meranu».

Manjkajo še tri kola do konca 
moškega meddeželnega prvenstva 
D lige in za ekipo Doma ni več 
nobenega upanja, da bi se rešila, 
saj zaseda zadnje mesto lestvice 
in se še poteguje za osvojitev pr
vega para točk.

Nocojšnji nasprotnik domovcev 
životari v sredini lestvice, mora pa 
se še boriti proti izpadu, za kar 
bi jim lahko zadostovali dve toč
ki nocojšnjega srečanja.

Gotovi smo, da naloga gostov ne 
bo lahka, kot ni bila lahka prejš
njo soboto v Vidmu za CSI Friuli. 
Domovci, čeprav nimajo več mož
nosti za rešitev, so pripravljeni da
ti vse od sebe v upanju, da osvo
jijo vsaj eno tekmo v tem prven
stvu. Zato bi morala biti nocojš
nja tekma med Domom in Mera- 
nom še kar zanimiva. Prejšnja 
tekma med nocojšnjima tekmece
ma se je zaključila s čisto zmago 
Merana 3:0.

Tekma Dom (Gorica) — G.S. Me- 
ran bo v Gorici v telovadnici Stel- 
la Mattutina (Ul. Nizza 36) s pri
četkom ob 21. uri.

Za to srečanje sklicani igralci 
Doma se bodo morali zbrati pred 
zgoraj omenjeno telovadnico ob 
20.15.

I. K.

Državni turnir potekal 
v znamenju živčnosti

V deželnem turnirju brez Miličeve več kandidatk za zmago

DRŽAVNI TURNIR
Nedeljski državni turnir v Bari

ju je bil zadnji pred državnim pr
venstvom. Vsi boljši italijanski i- 
gralci so namreč odpotovali v Sa
rajevo, teden dni po njinovem po
vratku pa se prične državno pr
venstvo. Zato je tudi razumljivo, 
da je na turnirju prevladovalo živč
no vzdušje, kar se je poznalo pred
vsem pri dekletih, kjer sta prvi 
dve mesti osvojili starejši igralki, 
ki nista bili izbrani za reprezentan
co na SP.

Rezultati sami niso privedli do 
nobene novosti. Tudi igra je bila 
tokrat bolj medla kot običajno in 
noben igralec ni izstopal. Kot ve
dno je bil najživahnejši Bosi, ven
dar pa ni dosegel ravni svojih 
prejšnjih nastopov.

DEŽELNI TURNIR
V nedeljo je bil v Trstu deželni 

turnir za moške, na katerem je od 
naših tekmovalcev zadovoljivo igral 
le Valter Pertot. Na žalost je mno
go Slovencev tudi tokrat manjka
lo, več odsotnosti pa smo zabeležili 
tudi pri ostalih igralcih; zato nam 
turnir ni mogel dati točne slike 
o namiznem tenisu v naši deželi.

Danes pa bodo nastopila dekle
ta, kjer so med favoriti vse naše 
igralke, ki bi morale tako osvojiti 
skoraj vsa prva mesta. Edino v 
tekmovanju članic bo to mesto pri
padlo verjetno kateri predstavnici 
tržaške Julie, to pa zaradi odsot
nosti Miličeve.

MLADINSKO 
DEŽELNO PRVENSTVO
Deželni odbor namiznoteniške zve 

ze bo priredil deželno ekipno pr
venstvo v kategoriji dečkov in mla 
dineev. Prvenstvo bo v drugi po 
lovici maja in bomo o njem še 
poročali.

S. J.

ATLETIKA

Borovi atleti 
na tekmah v Vidmu

Otvoritveno tekmovanje letošnje 
atletske sezone bo jutri zjutraj v 
Vidmu na stadionu v Pademu ob 
8.30. Na njem bodo nastopili tudi 
atleti Športnega združenja Bor z 
ekipo naraščajnikov in članov. Od 
naraščajnikov bo Vili Mikac te
kel na 100 m, Aleksander Ota bo 
verjetno metal kroglo, medtem ko 
se bosta Ivan Kuret in Zvonko 
Hrovatin pomerila v metu kopja. 
Med zimo so vsi precej trenirali, 
njihova priprava pa je bila v glav
nem splošna in zato ni moč pri
čakovati posebnih rezultatov.

V članski konkurenci sta gotova 
nastopa Vojka Cesarja na 100 m 
in v skoku v daljino in Stojana 
Udoviča v metu kopja. Ni povsem 
gotov start Oskarja Grgiča v teku 
na 1.500 m, kjer bi imel atlet gle
de na rezultat iz treninga prejš
nje sobote lepe možnosti za dober 
čas okoli 4’35”.

B. Križman

2. DIVIZIJA — članice
Skupina A
Drevi se bo v tej skupini odigra

lo tretje kolo. V derbi srečanju 
se bosta v Nabrežini spoprijela 
domači Sokol in Bor. Gostje so v 
dveh dosedanjih nastopih tudi dva
krat zmagale. Domačinke so v pr
vem zavrtljaju počivale, krstni na
stop pa so mlade Nabrežinke u- 
spešno prestale. Ker so borovke 
nekoliko starejše in bolj izkušene 
bi kmoJaJe.^asgčUJrfctjo zaporpsbio
zmago. Težka -naloga-pa čaka "dru
go ekipo Brega v srečanju z In- 
terjem.

Skupina B

........................................................................ .................................. ............... ................ ............... .

NOGOMET V PRVENSTVI! 2. AMATERSKE LIGE

Vesna in Breg med sabo za točke 
Zarja nepopolna proti Inter SS

V prvenstvu 3. amaterske lige bodo danes odigrali zadnje kolo
2. AMATERSKA LIGA

V nedeljo bodo odigrali enajsto 
kolo povratnega dela prvenstva. 
Ker smo že pri zaključku tekmo
vanja in bo ta zavrtljaj odločilen 
za naše ekipe,' šttio zbrali nekaj 
izjav stalnih spremljevalcev sloven 
skih moštev.

Po prepričljivem porazu v prvem 
prvenstvenem nastopu z drugo e- 
kipo Brega, imajo odbojkarice Kon- 
tovela vse možnosti, da pospravijo 
prvi par točk v spopadu z UGSS. 
Prav tako se ponuja lepa prilika 
za uspeh tudi mladim zastopnicam 
Sloge. Slogašice odhajajo v nede
ljo dopoldan v goste FARI A. V 
tem kolu bo počival Breg B.

2. DIVIZIJA — člani
V Nabrežini bo Kras opravil le

tošnji drugi prvenstveni nastop v 
srečanju s S. Giacomom. Oba tek
meca sta v prvem kolu ostala 
praznih rok. Za mlade Zgoničane 
bo po vsej verjetnosti izredno tež
ko ugnati nasprotnika. Odbojkarjem 
Brega se ponuja lepa priložnost 
za osvojitev drugega para točk, to 
pot na račun šesterice II Carso.

Olympia Gorica — Sloga 
(15:8, 15:4, 15:4)

3:0

Sinoči je v Nabrežini goriška 01ym- 
pia v predhodno odigranem srečanju 
veljavnem za 7. pokal prijateljstva 
pri članih prepričljivo in povsem za
služeno premagala Slogo. Goričani so 
se v Nabrežini pokazali kot veliko 
boljši nasprotnik in to nedvomno naj
bolje potrjuje končni izid. Šesterki iz 
Gorice je tako uspelo oddolžiti se 
za prvenstveni poraz, ki je obenem 
veljal tudi v tej konkurenci v izlo
čilnem delu tega mednarodnega tur
nirja.

G. F.

Zarja (Aleksander Ražem): «Zar- 
ja v letošnjem prvenstvu morda 
ni izpolnila pričakovanj, predvsem 
ker je imela precej smole, pa tudi 
vratar se letos ni izkazal kot la
ni. Čeprav je ekipa trenutno v sla
bih vodah, mislimo, da se bo re
šila. Za ta cilj mora zbrati 27 točk, 
to se pravi še šest pik. Za izpad 
pa so najresnejši kandidati Liber- 
tas Prosek, Aurisina in Portuale. 
Na nedeljski tekmi z Inter SS bo 
Zarja nastopila v okrnjeni postavi 
brez diskvalificiranega Marca in 
morda tudi brez poškodovanega 
Branka Grgiča. Zato bi jo tudi 
ena točka zadovoljila.

Primorje (Bruno Rupel): «Pri- 
morje je letos že šlo preko priča
kovanj. Zastavljeni cilj — rešitev, 
si je zagotovilo predčasno, v dolo
čenem trenutku pa so jo prištevali 
celo med kandidate za končno zma
go. V zadnjih tekmah so rdeče 
rumeni nekoliko popustili in so tre 
nutno v borbi za četrto ali peto 
mesto. Zmagovalec bo verjetno e- 
kipa Isonza, ki bo verjetno zbrala 
42 točk, Primorje pa bi moralo 
pristati pri 33 točkah, kar pome 
ni, da jih mora do konca prven
stva osvojiti še pet. Za nedeljsko 
tekmo s Sagradom mislim, da bi 
bila ena točka dovolj, treba pa 
se je zavedati, da je Furlanom ze
lo težko kaj odnesti z njihovega 
igrišča.«

Vesna (Branko Lakovič): «Ves- 
na letos ni niti zdaleč izpolnila 
pričakovanj vodstva in navijačev. 
Moštvo je tehnično in telesno tako

pripravljeno, da bi se lahko pote
govalo za višji del lestvice. Kljub 
temu pa je sedaj pri dnu m se 
bori za obstanek v ligi. Križani 
pa se bodo rešili, za kar jim je 
potrebnih od 25 do 27 točk. Obso
jen je le Lib. Prosek, za ostala 
dva kandidata pa je predvidevanje 
tvegano. Vseh sedem ekip z dna 
ima enake možnosti, zato bo borba 
napeta in izenačena. Nedeljski der
bi Vesna — Breg se obeta zani
miv, po nedeljskem spodrsljaju pa 
Vesna nujno rabi točke. Sicer pa 
je Breg v zadnjih tekmah pokazal 
viden napredek, zato mislim, da bo 
neodločen izid najbolj logičen.«

Breg (Igor Strnad): «Breg bi 
lahko letos napravil mnogo več. 
Ni imel sreče s ključnimi igralci, 
kot na primer z Mikušem, ki le
tos dalj časa ni nastopil, lani pa 
je bil nenadomestljiv. Klub temu, 
da se nahajajo v družbi ekip, ki 
se borijo za izpad, mislim, da cpla^ 
vi» ne bodo imeli problemov. Zbra
ti bo treba 27 točk. Trenutno se 
mi zdita v slabih vodah poleg že 
obsojenega Lib. Prosek še Flami- 
nio in Aurisina. Glede nedeljskega 
derbija bi podpisal 1:1. Več mož 
nosti za zimago ima Vesna, ker 
igra na domačih tleh in se mora 
opravičiti za spodrsljaj z Zarjo. 
Upoštevati pa je treba, da Vesna 
letos ni zmagala v nobenem der
biju.«

V ostalih tekmah predvidevamo 
zmago S. Canziana nad Isonzom in 
delitev točk med Campanellami ir, 
Libertasom. Remi bi gotovo zado
voljil Lib. Prosek, ki se bo pome
ril s Foglianom, ki pa računa na 
obe točki. Aurisina mora zmaga
ti proti Portualeju, če hoče računa
ti na obstanek. Muggesana bi mora
la zmagati proti Flaminiu, ki bo 
moral na igrišče z okrnjeno posta
vo zaradi disciplinskih kazni, ki

jih je izrekla nogometna komisija 
po tekmi z Lib. Prosek.

3. AMATERSKA LIGA
Odigrali bodo poslednje prven

stveno kolo.
V skupini «N» bo najvažnejša 

tekma Lib. S. Marco — ACEGAT, 
ki bo odločala o drugem mestu. 
Vodeči Duino bo proti Esperii sku
šal obdržati svojo nepremagljivost 
Union bo sprejel v goste Lib. Ro- 
eol, ki je letos le enkrat zmagal, 
in to z zadnjim na lestvici. Navi
jači Uniona upajo, da bo Podlo- 
njercem po toliko razočaranjih u- 
spelo zaključiti prvenstvo z uspe
hom.

V skupini «D» je praktično vse 
že odločeno. Vodeča ekipa Stock 
ne bi smela imeti težkoč s Fiam- 
mo in si s tem zagotoviti prestop 
v višjo ligo. Tudi Primorec ima 
možnosti, da si utrdi položaj na 
lestvici: Trebenci bodo sprejeli v 
goste moštvo GMT, ki ima na 
lestvici le točko več od njih. Z 
zmago bi si torej Primorec zago
tovil peto mesto, kar bi predstav
ljalo uspeh glede na to, da je bil 
po zimskem delu prvenstva na pred
zadnji stopnički.

V skupini «P» bi Don Bosco in 
Domio ne smela delati preglavic 
vodečima S. Anni oziroma Costa- 
lungi Olimpija ima proti Bar Ve
neta možnost, da osvoji obe točki. 
Ekipa Brega B pa bo šla v goste 
Lib. S. Sergiu, kjer bi lahko konč
no osvojila prvo točko.

B. R.

TENIS
BARCELONA, 6. — Italijan Adria

no Panatta je poskrbel za preseneče
nje na mednarodnem turnirju v tem 
mestu: v polfinalu je premagal enega 
najboljših amaterskih igralcev, doma
čina Orantesa, s 7:6, 6:4, 6:0.

bilo vsaj glavno do takrat opravljeno. Na terenčevo pojasnilo 
so ljudje brž razložili z vozov že naloženo seno in hiteli v 
Jelenov žleb. Tako se je tu naenkrat nabralo kakih deset voz
nikov. Sedaj so naloženi z ranjenci in opremo čakali, da se 
zmrači.

Glavnina partizanov, ki so bili v Jelenovem žlebu, se je 
med tem že odpravila naprej. Z njo so šli aktivisti, terenci in 
drugi, ki jih je stiska pripeljala v Jelenov žleb. Ostali smo sa
mi: dvanajst težkih ranjencev, terenci iz Bele vode in Loškega 
potoka, nekaj partizanov hajkačev, vozniki, Metod in jaz.

Ozračje se je počasi pomirilo. Nič več ni bilo kričanja in 
tekanja okoli vozov. Ranjenci so mimo ležali na vozovih. Nič 
niso govorili med seboj. Tiho in vdano so pričakovali nove 
napore in bolečine, ki jim jih bo gotovo povzročila vožnja na 
trdih in tresočih se lojtmih vozovih. Težkim ranjencem, od 
katerih so nekateri imeli strelno rano s kompliciranim prelo 
mom kosti, je vsak, tudi najudobnejši transport neprijeten.

čas, ki mi je preostal do mraka, sem porabil tako, da 
sem pregledoval ranjence. Jasno, da v takih okoliščinah ni 
bilo nobene dokumentacije, kdo so ranjenci, iz katerih enot 
so in kako so ranjeni. Nekaterim sem mimogrede tudi pojasnil, 
da jih peljemo v bolnico, ki je precej oddaljena od mesta 
kjer se nahajajo sedaj, da bo transport naporen in da ga mo
ramo zaradi tajnosti izvršiti ponoči brez luči in kar se da 
potihem, kajti le tako bomo ohranili tajnost bolnice. Molče so 
me poslušali in se strinjali z menoj, ko sem zahteval, naj bode 
potrpežljivi in mirni.

Ko se je spustil prvi mrak, je kolona desetih vozov z dvaj- 
sfcimi težkimi ranjenci in vsem materialom krenila iz Jeleno
vega žleba. Spočetka je bila vožnja še kar ugodna. Hodil sem 
ob vozovih zdaj spredaj zdaj zadaj in skrbel, da je šlo vse v 
redu. Kam pravzaprav gremo, nihče razen naju z Metodom ni 
natančno vedel. Terenci iz Bele vode in Loškega potoka in voz
niki so verjetno vedeli, da je tam bolnica, niso pa natanko ve

deli, kje je. Tudi to pot jim položaja bolnice nisem hotel po
kazati Zato sem pripeljal kolono na stransko pot. Tik preden 
se cesta, ki pelje od Glažute proti Loškemu potoku, izvije iz 
gozda, smo krenili na desno v reber po strmi gozdni poti, 
Objel nas je še hujši mrak. Bila je že prava noč. Prav nič se 
ni videlo. Vozili smo po poti, da slabše ne bi mogel izbrati. 
Vozovi so škripali, poskakovali s kamna na kamen, se zade
vali ob skale, sunkoma obstajali. Konji so se vzpenjali s skraj
nimi napori, sopihali, vozniki so pritajeno preklinjali in pokali 
z biči. Janezovemu konju je spodrsnilo in sa je razbil koleno.

Počasi smo prodirali skozi gozd in končno prispeli do 
Kovačevega laza. Vožnja po kolovozu je postala ugodnejša. 
Ljudje in živali so si malo oddahnili. Na koncu laza smo ra
njence razložili in jim pripravili ležišča pod visokimi smre
kami na robu gozda. Od tod dalje ni bilo več mogoče z vo 
zovi. To je bila tudi javka za bolnico. Do sem je bilo dovolje 
no kurirjem in drugim partizanom, ki so kontaktirali z bol
nico, tu smo vedno sprejemali ranjence, ki so jih pripeljali 
terenci ali partizani, ki so držali zvezo z nami.

Ni bilo misliti, da bi ranjence po tako naporni vožnji sedaj 
že v popolni temi nosili naprej proti bolnici. To tudi ni bilo po
trebno. Glavno je, da so tu. Naprej poskrbimo že sami zanje 
Zato sem sklenil pustiti jih do jutra tu. Odslovil sem voznike 
in jim zabičal, naj nikomur ne govore, kje so bili ta kaj so 
delali. Bila je že pozna noč, ko smo izmučeni od napornih do
živetij tega dne popadali v globok spanec. Le stražar ki je bil 
stalno na javki, je ostal buden.

Naslednji dan sem šele mogel ugotoviti, koliko nas je pri- 
slo iizi Jelenovega žleba. Razen ranjencev se je zateklo k nam 
se kakšnih 15 ljudi, od katerih so mnogi mislili, da bodo ofen
zivo najlepše prestali v bolnici. Določil sem jih za razna dela

Preden sem spremljevalce ranjencev spustil v bolnico, sem 
jih poklical globlje v gozd na razgovor

(Nadaljevanje sledi)



Uredništvo, uprava, oglasni oddelek,
TRST, Ul. Montecchi 6 PP 559 — Tel. 79 38 08 79 46 38 79 58 23 76 14 70 
Podružnica
GORICA, Ul. 24 Maggio 1 — Tel. 83 3 82 
Naročnina
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Letna naročnina za inozemstvo 19.500 lir, za naročnike brezplačno revija «Dan» 
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«ADIT» - DZS, Ljubljana, Gradišče 10/11 nad. telefon 12

Oglasi Za vsak mm v višini enega stolpca: trgovski 200, finanin
upravni 300, legalni 400, osmrtnice in sožalja 200 lir. »Mali °9 , 
80 lir beseda. Oglasi za tržaško in goriško pokrajino se naročajo 
oglasnem oddelku ali upravi. Iz vseh drugih pokrajin Italije Prl
Glavni urectnik Stanislav Renko ^
Odgovorni urednik Gorazd Vesel Izdaja in tiska ZTT ^

PO MNENJU RIMSKIH PREISKOVALCEV

MAFIJCI PRIPRAVILI ATENTAT 
NA KVESTORJA ANGELA MANGANA

Kvestorjevo zdravstveno stanje se je znatno 
zboljšalo - Policija našla avto atentatorjev

RIM, 6. — Zdravstveno stanje kve- 
storja Mangana, funkcionarja rimske 
«Criminalpol», ki je bil včeraj zvečer 
ranjen skupaj s svojim šoferjem v 
atentatu pred svojim stanovanjem, 
se je znatno zboljšalo. Danes zjutraj 
se je Mangano že pogovoril s pre
iskovalci in jim na kratko opisal di
namiko atentata. Manganov šofer a- 
puntat Casella pa se še vedno bori s 
smrtjo. V zgodnjih jutranjih urah se 
je njegovo stanje poslabšalo in zdrav
niki sodijo, da bo za vedno pohab
ljen, čeprav bo klinično okreval.

Zverinski napad na Mangana in 
vdor v stanovanje rimskega pretorja 
Infelisija je imel velik odmev v drža
vi in v parlamentu. Svetovalske sku
pine vseh parlamentarnih strank so 
vložile pismena vprašanja predsed
niku ministrskega sveta, notranjemu 
in pravosodnemu ministru ter so zah
tevali pojasnila o atentatu, o stališču 
vlade in o ukrepih, ki jih namerava 
sprejeti v tej zvezi.

Policija je začela obširno preiskal- 
vo, da bi odkrila atentatorje, ki so 
bili po mnenju preiskovalcev vsaj tri
je. Po vesteh iz Milana kaže, da so 
agenti že dosegli majhen uspeh in so 
izsledili avto, ki so ga uporabili aten
tatorji. Gre za vozilo «alfa romeo 
2000» milanske registracije z evi
denčno tablico MI-R 78573, ki je bilo 
pred nekaj dnevi ukradeno 40-letnemu 
Ermannu della Rosi v Milanu. Avto 
je na las podoben tistemu, ki so 
ga včeraj uporabili atentatorji in tu
di črka na registrski tablici odgo
varja. Vsekakor pa morajo preisko
valci preveriti še nekaj elementov 
preden bodo lahko z gotovostjo zak
ljučili, da sta avto atentatorjev in 
najdena «alfa» isto vozilo.

V zvezi z ukradenim avtomobilom 
se je izvedelo za zelo pomembno 
okoliščino. Ko so tatovi ukradli avto 
della Rossi v milanski četrti Lam- 
brate je bilo vozilo skoraj brez ben
cina. Preiskovalci so začeli zato pre
iskavo med lastniki črpalk v četrti, 
da bi dobili morebitne elemente za 
njihovo identifikacijo.

Kdo so bili atentatorji? Po mne
nju rimskih preiskovalcev je najbolj 
verjetno, da gre za maščevanje ma
fije. To domnevo je potrdil danes 
zjutraj sam kvestor med pogovorom 
s policijskimi funkcionarji. Poleg te
ga so izvedenci ugotovili, da so mo

rilci streljali proti Manganu s puško 
s skrajšanimi cevmi (gre za tipično 
sicilsko «luparo»), ki je bila nabita s 
šibrami za volke (kar je tudi tipično 
za mafijce). Mangano je pred nekaj 
leti aretiral znanega mafijca Luciana 
Liggia (pozneje je ta pobegnil in je 
še sedaj prost) in je zahteval prisilno 
bivališče za Franka Coppolo .

Druga domneva je, da so za aten
tat odgovorni sardinski emigranti. 
Na kaj so preiskovalci osnovali to 
hipotezo ni znano, dejstvo pa je, da 
so danes zjutraj zaslišali vse pastirje 
sardinskega porekla, ki pasejo ovce v 
bližini rimskega predmestja.

Tretja možnost je, da je atentat po
vezan s preiskavo o protizakonitem 
telefonskem prisluškovanju. Doslej ni 
bilo mogoče izvedeti, če je Mangano 
sodeloval v tej preiskavi in če je, 
kakšne so bile njegove pristojnosti. 
Dejstvo je, da sta istega dne dva

roparja vdrla v stanovanje pretorja 
Infelisija, sodnika, ki je prvi začel 
preiskavo o telefonskem prisluškova
nju. Mangano je bil poleg tega poli
cijski funkcionar v Trstu od leta 1954 
do leta 1959, ko je bil v našem me
stu tudi bivši komisar Beneforti.

Telefonsko prisluškovanje 
ustavno v mejah 
ki jih določa zakon

RIM, 6. — Telefonsko prisluškova
nje je ustavno v mejah, ki jih do
loča zakon. Tako je razsodilo ustav
no sodišče po šestumi razpravi. Vpra
šanje je sprožilo bocensko sodišče, ki 
je bilo mnenja, da je zakon o tele
fonskem prisluškovanju v nasprotju 
s členoma 15 in 24 ustave.

NAPORNA POT ČILSKEGA SOCIALIZMA

Pritisk skrajnežev 
na Aiiendejevo vlado

Pomembna vloga komunistov v boju za 
revolucionarno jireobrazbo čilske družbe

SANTIAGO DE CHILE, 6. — Al- 
lendejeva vlada se je znašla v 
zadnjih dneh v precejšnjih težavah 
zaradi napadov ekstremističnih sku
pin levičarskega loka. V državi je 
prišlo v zadnjih dneh do poskusov 
skupin skrajnežev, da se polastijo 
s silo trgovskih podjetij, tako dr
žavnih kot zasebnih, in da vsilijo 
določeno politiko cen. Te poskuse 
je obsodil podtajnik za notranje 
zadeve Vergara, ki je dejal, da 
gre za kroge, ki namerno izzivajo 
direktne spopade. Med taka doga
janja spada stavka šoferjev držav
nih prevozniških družb. Ta stavka 
je bila nezakonita, kot so bile ne
zakonite nekatere druge oblike 
stavkovnega boja na javnih ulicah 
in v podjetjih. Vmes je morala po
seči policija, da bi napravila red.

Spričo teh dgoodkov se je Allen-
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PO IZSTRELITVI S KENNEDVJEVEGA RTA

Sonda «pioneer» 11 na poti 
proti skrivnostnemu Jupitru

Avtomatska postaja bo priletela na cilj po milijardo km dolgi poti - Tri
je sovjetski kozmonavti bodo že danes poleteli v vesoljski laboratorij?

KENNEDYJEV RT, 6. — Ameri-1 zitelnimi napravami in fotografski-
ški znanstveniki so danes izstrelili 
s kozmodroma na Kennedyjevem rtu 
vesoljsko avtomatsko postajo «pio- 
neer 11», ki bo po milijardo km 
dolgem poletu čez poldrugo leto 
priletela v bližino Jupitra, največ
jega planeta našega sončnega si
stema.

Podobno sondo «p;oneer 10» so 
ameriški strokovnjaki izstrelili pred 
približno enim letom. Avtomatska 
postaja je že srečno «prebredla» 
pas asteroidov in se sedaj naglo 
bliža svojemu cilju in ga bo pred
vidoma dosegla decembra letos.

Postaji sta opremljeni z zelo sen-
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GVERILA V ULSTRU SE NADALJUJE

Atentat v Londonderryju: 
ranjen en angleški vojak

Zaskrbljenost angleške vlade zaradi 
pošiljk orožja iz arabskih držav

LONDON, 6. — V Londonderryju 
je neka angleška vojaška patrulja, 
ki je prišla na anonimen telefon
ski poziv v neko hišo, bila žrtev 
eksplozije. Na srečo je bil ranjen 
le en vojak. Med mimoidočimi pa 
so dobili večje ali manjše poškod
be štirje civilisti.

V Belfastu so specialisti angleške 
vojske, ki pripadajo topniškim eno
tam, razstrelili peklenski stroj, ki 
so ga neznanci nastavili pred ne
kim javnim lokalom. Eksplozija je 
poškodovala lokal in bližnje hiše.

Angleški minister za severnoirske 
zadeve lord William Whitelaw je 
pomilostil 29-letnega Alberta Brow- 
na, ki je bil pred časom obsojen 
na smrt ,ker je ubil nekega poli
cijskega agenta. Visoko severnoir
sko sodišče je odbilo Brovvnov pri
ziv ter je potrdilo, da mora biti 
smrtna obsodba izvršena 25. apri
la. Poseg ministra za severnoirske 
zadeve je B"ownu rešil življenje. 
Kazen je spremenjena v dosmrtno 
ječo.

Brovvne je pripadnik protestant
ske ekstremistične organizacije 
UDA (Ulster defenee asociation). 
Obtožen je bil, da je v bližini Bel
fasta ubil nekega policijskega a- 
genta, ki ga je bal ustavil na ce
sti ter ga hotel legitimirati.

Poleg teh za sedaj še ne pre
več pomembnih dogodkov na pod
ročju severnoirske gvenie je tre
ba omeniti druga politična doga
janja, ki zadevajo predvsem vpra
šanje dobave orožja severnoirskim 
gverilskim enotam organizacije 
IRA. Kot smo že poročali, so juž- 
noirske oblasti zaplenile na ladji 
«Claudia» grške registracije (last
nik je neki zahodni Nemec) 5 ton 
orožja (puške, brzostrelke, eksplo
ziv in podobno). Potapapljači še 
vedno preiskujejo morsko dno v 
bližini kraja, kjer je bila ladja 
ustavljena, ker oblasti domnevajo, 
da je posadka odvrgla dobršen del 
tovora.

V nekaterih krogih trdijo, da so 
prekupčevalci z orožjem pripeljali 
na Irsko od 1. 1971 tri tovore orož
ja. Pošiljke so prihajale baje iz 
Libije. Orožje je bilo sovjetske, 
ameriške in agleške proizvodnje.

Angleška obveščevalna služba 
trdi, da so agenti IRA imeli stike 
v Bruslju s prekupčevalci z orož
jem z Bližnjega vzhoda. Lani so 
opazili več agentov TRA v Tripo
lisu in drugih severnoafriških me
stih.

Angleška vlada je zaskrbljena za
radi teh dogodkov, posebno zato, 
ker se noče zameriti severnoafri
škim arabskim državam.

Kot smo že poročali, so južno- 
irske oblasti aretirale pred tednom 
dnim severnoirskega gverilskega 
predstavnika Joea Cahilla. Vplivni 
voditelj IRA je bil aretiran v bli
žini ladje «Claudia», ker je baje 
nameraval prevzeti skupaj z dru
gimi tovariši pošiljko orožja, ki jo 
je ladja prevažala.

mi aparati, ki bodo posneli ta še 
vedno skrivnostni planet. Ker je 
njegova sestava podobna sestavi 
Zemlje, ko je pred nekaj stotisoč- 
letji na našem planetu nastalo 
življenje, znanstveniki upajo, da 
bodo lahko dobili podrobne infor
macije o tem skrivnostnem biolo
škem pojavu, ki je nastanek življe
nja in o razvojni poti Zemlje.

Jupiter je približno tisočkrat 
večji od našega planeta. Pokrivajo 
ga goste plasti oblakov različnih 
barv, od katerih je rdeča plast 
znana kot «Jupitrovo oko». Okrog 
planeta kroži 12 lun in obdajajo ga 
radioaktivni pasovi, ki so veliko 
močnejši od Van Allenovih pasov.

Zelo močno žarčenje predstavlja 
veliko nevarnost za senzibilne me
rilne naprave avtomatske postaje. 
«Pioneer 10» bo zato letel 140 ti
soč km od Jupitrove površine. 
Kljub tej veliki razdalji pa znan
stveniki upajo, da bodo dobili ve
liko boljše posnetke kot so jih do
slej dobili s teleskopi. Če bodo 
naprave «pioneerja 10» uspešno 
prenesle veliko količino žarčenja, 
bo verjetno njegov dvojnik «pio- 
neer 11» poletel, veliko bližje pla
netu (v razdalji od 8 tisoč do 64 
tisoč km). Po nepotrjenih vesteh 
kaže', da nameravajo znanstveniki 
nato usmeriti avtomatsko sondo 
proti Saturnu.

Obe sondi nosita s seboj zlati 
plaketi, v katerih sta vdolbeni 
poslanici morebitnim živim bitjem, 
ki bi v prostranem vesolju našli 
postaji ali njune razbitine. Posla
nici sestojita iz tako imenovanih 
znanstvenih konstant, ki predstav
ljata moškega in žensko, simbol o, 
našem planetarnem sistemu in še 
druge znake, ki naj bi omogočili 
morebitnim najditeljem ugotoviti 
od kod prihaja sonda in kdo jo je 
zgradil.

Vse naprave «pioneerja 11» niso

delovale v najlepšem redu. Dva od 
štirih energetskih generatorjev se ni
sta postavila v pravilno lego, po 
mnenju znanstvenikov pa to ne bo 
oviralo delovanja sondinih naprav, ki 
bodo imele kljub temu dovolj energije 
na razpolago.

Medtem ko je ameriška avtomat
ska postaja začela svojo pot v ne
skončnost (kot njen dvojnik pioneer 
10 se bo izgubila v vesolju) sovjetski 
vesoljski laboratorij «saljut 2» še ve
dno kroži okrog našega planeta. V 
zvezi s tem poskusom je moskovski 
dopisnik britanskega lista «Evening 
Standard* Viktor Luis sporočil, da 
bodo sovjetski znanstveniki v krat
kem izstrelili s kozmodroma v Baj
konurju vesoljsko ladjico «sojuz», s 
katero se bodo trije kozmonavti »po
vzpeli* v vesoljski laboratorij.

Luis, ki je po navadi zelo dobro 
obveščen o tem kar se dogaja v SZ, 
pravi, da bo ladjica izstreljena danes 
ali pa jutri.

dejeva vlada znašla v precepu. Na 
eni strani pritiskajo nanjo konser
vativni krogi, ki skušajo zavreti 
proces demokratizacije in sploh 
preosnovo čilskega gospodarstva 
ter družbenih odnosov, na drugi 
strani pa so vedno bolj aktivni 
predstavniki levičarskih gibanj, ld 
bi hoteli vsiliti sedanji vladi me
tode in oblike najbolj korenitega 
boja proti reakciji in konservativ
nim silam. V teh razmerah je se
veda najlaže delovati na področju 
distribucijske mreže, kjer je ob
čutiti hudo pomanjkanje osnovnih 
življenjskih potrebščin. Levičarska 
opozicija sili vlado k popolnemu 
nadzorstvu nad trgovino (na de
belo in na drobno) desničarji pa 
prežijo na zadevne vladne ukrepe, 
da bi sprožili obširno vsedržavno 
akcijo proti »marksistični* vladi.

Allendejeva vlada ima zato v teh 
dneh največ opravka z levičarski
mi ekstremisti. Omembe vredno je 
dejstvo, da so čilski komunisti v 
tem boju izredno previdni ter pred
stavljajo pomemben činitelj politič
nega ravnotežja v državi. Njihovo 
načelo je, da se izvaja v teh raz
merah vztrajna, sicer omejena, re
volucionarna akcija, katere namen 
naj bi bil pripravljanje pogojev za 
nadaljnje kvalitativne spremembe 
v čilski družbi.

Opreznost političnih dejavnikov v 
Čilu je še bolj razumljiva zaradi 
nenehnega pritiska ameriškega ka
pitala na to državo. V teh dneh 
je ameriški list «Washington poste 
objavil članek iz katerega je raz
vidno, da je ameriška obveščeval
na služba že 1. 1964 grobo inter
venirala v čilske notranje zadeve. 
Tedaj se je Johnsonu posrečilo, da 
z 20 milijoni dolarjev prepreči iz
volitev AUendeju za čilskega pred
sednika. L. 1970 je podoben poskus 
spodletel. Pri vseh teh političnih 
operacijah v Čilu so bile zaplete
ne razne ameriške družbe (ITT in 
druge) tajna ameriška obveščeval
na služba CIA in podobne ustano
ve. Akcija je potekala v duhu John
sonovega gesla, da je treba pre
prečiti prodor «castrizma» v Južni 
Ameriki.

Atentat v Oportu
LIZBONA, 6. — Dve bombi sta 

eksplodirali včeraj ponoči v portu
galskem mestu Oporto. Prvi pek
lenski stroj je eksplodiral v po
slopju, kjer je pred časom imel 
svoj sedež štab vojaškega odreda, 
drugi pa v prvem nadstropju po
slopja, kjer ima vojaški guverner 
svojo uradno rezidenco. Eksploziji 
nista terjali človeških žrtev in tudi 
materialna škoda je majhna.

Odgovornost za atentata si je 
prevzela organizacija »Revolucio
narne brigade portugalske osvobo
dilne fronte*, katere predstavniki 
so telefonsko obvestili časnike o 
atentatu.

Prispevajte za

DIJAŠKO MATIC«!
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PO PETIH TEDNIH ZASEDBE

POVEZAVA
Ste kdaj pomislili, da obsta

ja določena povezava med po
klicem, ki ste si ga izbrali in 
mesecem, v katerem ste se ro
dili? Ne? No, če niste vi, so 
pa to storili za vas znanstve
niki angleškega vseučilišča v 
Bradfordu. Po analizi podat
kov. ki so jih zbrali z inter- 
vjuvanjem 35 tisoč ljudi, so 
ugotovili, da so poslanci do
bili svojo prirojeno napadal
nost od «krvoločnih» zodiakal- 
nih znakov kot je lev.

Nadalje- so raziskovalci od
krili. da se večina komikov ro
di v času. ki gre od polovice 
zime do pozne pomladi, mea- 
tem ko se vojaki rajši rodijo 
v drugi polovici po'etja ali 
prvi polovici jeseni. Zelo čud
na kategorija so umetniki. saj 
si od teh glasbeniki nairaje 
izberejo za rojstni dan zimski 
dan, vsem ostalim pa sta bolj 
všeč pomlad ali pa poletje

Rezultati znanstvene raziska
ve pa kažejo nekatere velike 
pomanjkljivosti Hitler bi mo
ral biti blagega značaja, Eich- 
mann pa celo pohleven kot 
jagnje.

TRŽAŠKI DNEVNIK
V BOLNIŠNICO Z GLOBOKO RANO V TREBUHU

Zagoneten primer 
krvavega obračuna
Verzija ranjenca se ne ujema z izsledki policijske preiskave

Z globoko rano v trebuhu od 
vbodljaja z nožem so včeraj okrog 
18.30 sprejeli na oddelku za prvo 
pomoč tržaške splošne bolnišnice 
35-letnega Vittoria Sordilla. Moža, ki 
je po rodu Neapeljčan, a stanuje 
v našem mestu v Ul. Fabio Seve- 
ro 94, so najprej nemudoma odvedli 
v operacijsko sobo, kjer so mu 
razkužili in zašili, nakar ga 
je zaslišal podčastnik javne var
nosti Dalena. Verzija, ki jo je 
ranjenec dal policiji pa je v mar
sičem v nasprotju s tem, kar so 
agenti javne varnosti v dosedanji 
preiskavi sami ugotovili.

Sordillo je namreč povedal, da 
se je okrog 16.20 pripeljal s svo
jim avtomobilom fiat 128 coupe 
pred poslopje v Ul. F. Severo, kjer 
prebiva. Ko je izstopil iz avtomo
bila in ga zaklenil, se mu je pri
bližal neznanec navidezne starosti 
tridesetih let ter mu z bliskovito 
naglico zasadil nož v trebuh. Nez
nanec mu je ob tem zabrusil v 
obraz «Sedaj je račun poravnan*, 
in naglo izginil. Z zadnjimi močmi, 
ki so ga vidno zapuščale, se je 
Sordillo izvlekel na vhodni hodnik 
poslopja, kjer stanuje ter izgubil 
zavest. Mladenič ni vedel povedati 
niti tega,- kdo ga je pripeljal v 
bolnišnico.

Policijski agenti so njegove iz
jave takoj preverili in ugotovili, 
da je v njegovi pripovedi najbrž 
marsikaj izmišljenega. Predvsem so 
na podlagi pričevanja neke deklice 
ugotovili, da je bil Sordillo okrog 
18. ure še čil in zdrav, sam pa 
je izjavil, da ga je neznanec ra
nil ob 16.20. Tudi o domnevnih 
madežih krvi na ulici pred av
tomobilom in na hodniku, kamor 
naj bi se bil izvlekel, ni bilo ne 
duha ne sluha.

Skratka, Sordillova rana je osta
la zaenkrat skrivnost, ki jo sku
šajo agenti letečega oddelka se
daj razvozlati. Sordillo je bil za
poslen v «pizzeriji» Lanterna v Ul. 
Oriani in ni izključno, da si je 
prav tu ustvaril kakšnega sovraž
nika, ki je hotel z njim obračunati. 
Zaenkrat ni znano niti to, kdo je 
ranjenca pripeljal v bolnišnico. 
Nekdo, ki je bil Ob 18.30 na hod 
niku oddelka za prvo pomoč, je 
opazil, kako se je pred bolnišni 
co ustavil fiat 1100 temne barve, 
iz katerega je izstopil ranjeni Sor
dillo, nakar je avtomobil z vso 
hitrostjo odpeljal proti središču 
mesta.

Sordillova rana vsekakor ni huj
šega značaja, zaradi česar bo v 
destih dneh lahko zapustil bolniš
nico.

za zunanjo trgovino ICE, popoldne 
ob 16. uri pa bo na sedežu go
spodarske zbornice posebno poslov
no srečanje med predstavniki hrvat- 
skih gospodarskih krogov in odpo
slanstvom iz naše dežele. Na sre
čanju, ki se ga bodo udeležili 
tudi predstavniki obeh mešenih 
zbornic (iz Milana in iz Beograda), 
tržaške delegacije italijansko-jugo- 
slovanske zbornice ter predstavni
ki gospodarske zbornice z Reke. 
bodo razpravljali predvsem o novi 
ureditvi jugoslovanske zunanje trgo
vine, o industrijsko - tehničnem so
delovanju med podjetji iz naše 
dežele in iz SR Hrvatske ter o 
trgovinskih in turističnih stikih med 
obema deželama.

Odbor za nadzorstvo 
nad cenami določil 
nove cene goriva

Pokrajinski odbor za n^?°r^j- 
nad cenami, ki mu predseduje 
prefekt dr. Austria, je doloc ^ 
ve cene naftnim proizvodom ^ 
segrevanje na podlagi nove~.rede- 
kona, ki urejuje davek na ”, ,e. 
lavo teh proizvodov. Cena Pe y 
ja za razsvetljavo in seSreva %o- 
dvajsetlitrskih posodah bo P° . v() 
vih določilih odbora za nadzo ^ 
nad cenami 795 (vključno ^nS 
na dodatno vrednost IVA)- 
nafte na stot v poletnem 
bo 3255 lir (IVA vključena) z<* 
ličine, ki ne presegajo 4.000 0 
in 3148 za količine nad 4.000 ^
V zimskem času pa bo h?*. „a) 
stotih stala 3278 (IVA vklj.„ 31?3 
za količine pod 4.000 litrov 3 
lir za količine nad 4.000 bt ’

Vsi _ trgovci z omenjenimi 
vodi 'morajo razobesiti na . n\gi 
mestu seznam z novo . 10~rjgati. 
cenami, ki jih ne smejo * ot. 
Državni in občinski nadzonu ^ 
gani bodo strogo nadzirali P 
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VČERAJ ZJUTRAJ PRI NABREŽINSKEM ŽELEZNIŠKEM

Tragična smrt avtomobilih 
pri trčenju na trbiški cest1
Voznika je najbrž obšla slabost, zaradi česar ie 
vozil s ceste in silovito treščil v steber m°s

da bi to pomenilo razk^^trs^vl! 
primeri z ostalo Italijo. M1 .jfl pri 
za zunanje zadeve je na ske skup-

Na spomladanskem sejmu

Prihodnji petek v Zagrebu 
«Dan Furlanije-J. krajinc»

V ponedeljek bo v Zagrebu slo
vesno odprtje Mednarodnega spo
mladanskega sejma, na katerem bo 
kakor znano nastopilo s kolektivno 
razstavo tudi deželno združenje 
trgovinskih zbornic. Na razstavi bo 
sodelovalo 33 podjetij 'z naše de
žele, predvsem iz tržaške in vi
demske pokrajine.

V petek. 13. aprila, bo na sej
mu »Uradni dan Furlanije Julij
ske krajine». Ob 12. uri bo na 
sporedu skupen ogled italijanskega 
paviljona, ki ga organizira Zavod

Indijanci pokadili kalumet miru 
s predstavniki vvashingtonske vlade

Sporazum določa med drugim ustanovitev posebne 
komisije, ki bo preučila indijansko problematiko

WOUNDED KNEE, 6. - V »Ra
njenem kolenu*, majhni indijanski 
vasici v rezervatu Pine Riidge, ki 
je že mesec dni v središču pozor
nosti zaradi nepričakovanega m od
ločnega protesta pripadnikov ple
mena Ogalala Sioux, so voditelji 
indijanskega gibanja ALJ pokadili 
kalumet rri.ru z vvashingtonskinu 
funkcionarji. Po 37 dneh zasedbe 
in po skoraj mesec dni dolgih po
gajanjih so končno dosegli mirovni 
sporazum.

Kaj določa sporazum? Po še ne
preverjenih vesteh kaže, da bodo ma- 
nifestanti zapustili vasico takoj ko 
se bo njihov predstavnik Iiussel 
Means sestal v Washingtonu s funk
cionarji Bele hiše. Na dnevnem re
du pogovorov naj bi bil program 
za bodoča srečanja na katerih naj 
bi posebna komisija preučila indi
jansko problematiko in številne po
godbe, ki so jih ZDA doslej podpi
sale z indijanskim narodom.

V znak dobre volje so Indijanci 
že izročili orožje agentom zvezne 
policije in so začeli podirati bari 
kade okrog «Ranienega kolena*. Pri
stali so tudi na aretacijo nekaterih 
svojih aktivistov, ki so obtoženi o-

boroženega upora proti vladi ZDA.
Sporazum nadalje predvideva, da 

bo zvezna policija začela temeljito 
preiskavo o rezervatu v Pine Rid- 
geju. Življenjski pogoji Indijancev 
v rezervatih se namreč niso veliko 
spremenili od časa, ko je «Pobesneli 
konj* pozival k uporu proti «belemu 
vragu* vse, indijanske bojevnike, ker 
so bili njihovi življenjski pogoji 
nevzdržni. Upravo imajo še vedno 
v rokah Skorumpirani funkcionarji 
in podkupljeni indijanski voditelji, 
ki so obogateli na račun raeče- 
poltega prebivalstva. Če si pa In
dijanci upajo iz rezervata so per
spektive še slabše. Čaka jih brez
poselnost in iskanje oiranie v al
koholu.

Washingtonska vlada je obljubila, 
da bo posebna komisija skrbela za 
nadzorstvo nad upravniki rezerva
tov in da se bodo življenjski pogoji 
izboljšali. Bo tokrat tudi izpolnila 
svojo obljubo?

Prav na to je danes po podpisu 
pogodbe opozarjal glavar «Rdeči 
los*, ki je odločno nasprotoval iz
ročitvi orožja. «Tudi pred 83 leti 
— je opozoril mlade voditelje gi

banja AIM, ko so v tepeeju pod
pisovali sporazum — smo v »Ra
njenem kolenu* izročili orožje »pla
vim suknjičem*: poklali so 300 
žensk, starcev in otrok*.

Že pred časom smo omenili, da 
je »Ranjeno koleno* zgodovinska 
vas. Tu se je pred 83 leti s pokolom 
indijanskih otrok, starcev in žena 
zaključilo osvajanje Zahoda. Konje
niki v plavih uniformah iij rume
nih rutah so napadli in brez usmi
ljenja poklali prebivalstvo nezava
rovane vasi. Svinčenke ameriške 
vojske so pobile okrog 300 starcev 
in žena.

«Ko z visokega hriba svoje sta
rosti — je dejal pokojni glavar Črni 
los književniku Johnu J. Neighardtu 
— gledam v preteklost še vedno 
vidim pred seboj razmesarjena trup
la otrok, starcev in žensk tako jas
no kot sem jih videl tistega dne. 
In vidim tudi, da je z njimi v 
okrvavljenem snegu umrlo še ne
kaj drugega, ki je zakopano v vi
harju. Tam gor so umrle sanje o 
svobodi našega naroda. Bile so lepe 
sanje...* Bodo mar v «Ranjenem 
kolenu* še enkrat ubite sanje in
dijanskega naroda?
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Deželna konferenca KPI
(Nadaljevanje z 2. strani)

čelno vprašanje in vprašanje boja, 
ki je neločljivo s splošnim bojem 
za demokracijo in za svobodo. KPI 
se ni nikoli omejila na potrjeva
nje načelnih izjav in je svoje ob
veze konkretizirala s stvarnimi po 
budami v parlamentu, v deželi, 
krajevnih ustanovah, rajonskih kon- 
zultah in v množičnih akcijah

Tudi na tem' področju je levo
sredinska formula doživela ban
krot, saj predstavlja preokret na 
desno korak nazaj in nevarnost za 
slovensko manjšino. Desni center 
je zanikal obljube celo prejšnje vla
da enotni slovenski delegaciji in še 
vedno zanika prisotnost slovenske 
manjšine na področju Beneške Slo
venije ter Kanalske doline.

Cuffaro je nadaljeval: «Vse to 
še enkrat dokazuje, da je treba 
to vprašanje reševati v tesni po
vezanosti z demokratično preosno
vo, z vlogo dežel, in naše še po
sebej, v okviru krajevnih avtono
mij po eni strani in v okviru gos
podarskega, socialnega ter urba
nističnega načtovanja po drugi, 
proti vsaki nevarni težnji izolaci
je problemov na same Slovence, 
kar vodi k ošibitvi slovenske manj
šine*.

«Treba je podčrtati, da v politi
ki in v boju KPI ni protislovja 
med razrednim bojem in napori za 
akcijsko enotnost Slovencev za 
njihove pravice. Enotnost je lahko, 
in mora biti, čim širša, mora to

rih so demokratično razpravljali, 
izraz enotnosti baze in stvarnih 
ter globoko občutenih zahtev.*

Slovenska narodnostna manjšina 
se naravno zanima za še nadalj
nje izboljšanje odnosov s sociali
stično Jugoslavijo, saj predstavlja 
naravni element zbliževanja, prija
teljstva, kulturnega zbližanja in 
lahko to vlogo izvršuje v čim več
ji meri, če ji je zagotovljen svo
boden razvoj v državi, v kateri 
živi. Od tu tudi zahteva, da se na 
osnovi republiške ustave in dežel
nega statuta organsko in globalno 
reši vprašanje slovenske skupno
sti v Italiji. Gre za vprašanje, ki 
ne more biti na noben način pod
rejeno stopnji razvoja mednarod
nih odnosov in ki je sestavni del 
razvoja italijanske demokracije, 
predstavlja pa istočasno tudi pri
spevek k politiki miru, prijatelj
stva in ovrednotenja mednarodne 
vloge naše dežele.

V naslednjih poglavjih je Cuffa
ro ponovno podrobneje obdelal go
spodarska in socialna vprašanja z 
vidika razvoja in v okviru zahteve 
po demokratičnem načrtovanju. 
Zadnje poglavje pa je posvetil od
nosom z drugimi strankami in vlo
gi partije ter njenim nalogam pred 
deželnimi volitvami.

Ob zaključku sinočnjega zaseda
nja je konferenco pozdravil pred
stavnik hrvaške Zveze komunistov 
Drago Vlahnič, ki je podčrtal do
bre odnose med obema partijama.

Konferenca bo danes ves dan na-
meljiti na sodelovanju različnih se-1 daljevala z delom, v nedeljo do
stavnih delov na osnovi stvarne oolrine bodo delegati odobrili reso- 
platforme, točnih ciljev boja. ki so '"rite. "••n 'm bo govoril član vse- 
demokratično izdelani in o kate 4r/* H'to partije Pajetta.

Po tragični prometni nesreči, ki 
je predvčerajšnjim globoko odjek
nila med prebivalstvom čarbole, 
je v včerajšnjih jutranjih urad 
spet legla nad naše ceste temna 
senca smrti. Tudi v tem prime
ru je bila prizorišče smrtne pro
metne nesreče državna cesta 202. 
Avtomobil srednje kubature se je z 
vso silo zaletel ob desni steber 
železniškega mostu pri Nabrežini 
in šofer je bil pri tem na mestu 
mrtev.

Žrtev nesreče je 38-letni odvet
nik Romano Riosa, po rodu iz Ko
pra in stanujoč v našem mestu v 
U. Romagnosi 9. Riosa se je ob 
tričetrt na deveto nič hudega slu
teč peljal v svojem «autobianchi 
A 11!» z registracijo TS 1472)8 pn 
trbiški cesti proti Tržiču. Ker je 
ta cesta široka in precej ravna, 
je Riosa močneje pritisnil na plin. 
Hitrost avtomobila je bila najbrž 
precej visoka, ko se je lotil kratke 
in položne strmine pred železniškim 
mostom, kjer se cestišče za kratek 
predel razdvoji in zoži. Tedaj je 
iz še nepojasnjenih vzrokov začelo 
avtomobil zanašati na desno stran 
cestišča. Rioso je najbrž obšla sla
bost, kajti drugače si ne moremo 
razlagati dejstva, da avtomobilist 
sploh ni poskuša! zavreti vozila, 
ko se je ta s še vedno visoko 
hitrostjo nevarno približeval ste
bru železniškega mostu. Orožniki 
z nabrežinske postaje, ki so poz
neje ^ na kraiu nesreče podrobno 
proučili dinamiko trčenja, namreč 
niso našli na cestišču nobenih zna
kov zaviranja.

Trčenje je bilo silovito, saj je 
bil temnordeči «autobianchi» sko
raj popolnoma uničen, tako da ga 
ni bilo mogoče prepoznati. Pogled 
v notranjost avtomobila pa je bil 
še grozljiveiši. Nesrečnega Rioso je 
razbita pločevina stisnila v smrto
nosen objem, da so se morali ga
silci openske postaje, Ki so jih 
obvestili o nesreči, dolgo truditi 
celo s pomočjo varilcev, da so 
nesrečnikovo truplo potegnili iz 
razbitin. Kot rečeno je bil Riosa 
na mestu mrtev zaradi silovitih u- 
darcev v glavo, številnih zlomov 
po vsem telesu in vdrtja prsnega 
koša.

Na kraj nesreče je kmalu nato 
prispelo tudi osebje Rdečega križa, 
vendar je zdravnik lahko le potr
dil Riosovo smrt. Njegovo truplo 
so nato na ukaz namestnika držav
nega pravdnika D’Onofria prepe
ljali v tržaško mrtvašnico, kjer je 
na razpolago sodnim oblastem.

vodstvu Evropske gospodars sjed- 
nosti s priporočilom, naj ^ pa
nje priznalo Furlaniji - venda' 
jini status obrobne dežele.
priporočilo ni bilo sprejeto' ^ se 

Barbi je na koncu dejal- 
ne strinja s trditvami, da s sjjs- 
ko gospodarstvo nahaja v pie- 
ski. Po narodnem dohodku 
bivalca se Trst nahaja na tud> 
mestu v Italiji, je deja'’,p.l0Sti 60 
pokazatelji o obsegu zaposi 
ugodni. . (jal-

Liberalci, demokristjani to <ja 
demokrati so na seji IZJ rijta!'
so zadovoljni z odgovorom f. ja
nika Barbija, komunisti, m ^ se 
republikanci pa so da
z odgovorom ne strinja)0' ujgflia- 
ni zajel celotne tržaške P janja 
tike in da se v glavne jh P? 
le na obljube, k • preve<
imajo zlasti tržaški deia» 
grenkih izkušenj.

V založbi ISDEE

Knjiga Beniamiaa

o S love Mih in Hrvati
pfOIt'

Pred kratkim je Institut z 
čevanje in dokumentacijo . ^ 
Evropi v Trstu (ISDEE) $0r
knjigo zgodovinske ser;hnnje 
rodnostno in politično 0 „xosl'e\ 
vencev in Hrvatov» — u..aosloVnn‘ 
Ijenstva do ustanovitve j J
ske države. . Sftlri'

Knjiga je delo DeniamiV^ 
ja, predgovor je naVls ;zpod P 
liani, uvodne note pa 
resa Arduina AgnelliP■ e(j.

V četrtek, 12. t.m. b°J0°ASnf' 
sednik ISDEE prof- ArJu n t0t£ 
li ob 18. uri v
Korzo Italija 27/U■ torj a 10
predstavil v prisotnosti a 
vo knjigo.______

Važen sestanek 
najemnikov stanovanj ^

Združenje stanovanjski 
čencev, sindikalna^Rri.^ gvez8

Podtajnik Balbi 
o vprašanjih zastoja

(Nadaljevanje z 2. strani)

primerno okrepijo ter je v ta na
men nredvidena naložba 1.400 mi
lijonov hr, kolikor so bile nekatere 
letalske proge v zadnjem času o- 
krnjere, pa je to pripisati dejstvu, 
da so bile te proge premalo za
sedene. Kar zadeva mednarodno po
vezavo v teleselekciji je Barbi de
jal, d.a se ta ne bo mogla razviti 
na našem področju do druge polo
vice prihodnjega leta, ker manjka
jo ustrezne'- naprave.

Glede pomorstva je Barbi dejal, 
da CIPE predvideva okrepitev Tr
žaškega Lloyda. Pri Portogruaru 
bodo nastale nove petrolejske čistil
nice, je še nadaljeval Barbi, za 
tržaški Arzenal - sv. Marko pa bo
do zagotovljena nova naročila. Za 
razvoj krajevnega gospodarstva bo 
še naprej pomembna opora »krožni 
sklad*, kateremu bodo namenjena 
nova finančna sredstva, če bo spre
jet ustrezni zakonski predlog po
slane? Belcija. Pristojni organi se
daj preučujejo možnost, da bi po
daljšali veljavnost davčnih in fi
nančnih olajšav na Tržaškem tudi 

okviru vsedržavnega davčnega 
preustroja.

Glede znanega vprašanja o ce
ni bencina, je Barbi zanikal mož
nost kakršnega koli znižanja, češ

CISL in UIL, ACLI in
drug vabijo naiefnAe favnega ^ 
delavce, da se udekz® ■
rovanja 
18.30 na

v torek, 10-TTfPs ŠP% 
sedežu CISL, • peti OJAo.oU na seut^u ~ .T. r_jn 

dione 7. Obrazložili bodo dal
pari,™,, s "

g*,S g
ioMki%

Prikazali bodo tudi P ,as'tnjki .j 
ga najemnikom P0®1®.. hjš, da s 
upravitelji stan0.v^ške pogod^dosegli nove najemniške v ^ w 
poviškom najemnin
od sto. _

------ ’ . neodvis’
O Tržaški odbor za mV' msejj o&° 
nost Vietnama je na za J sa;gor>sL 
protestiral zaradi pri jja]ijo. ,.u 
ga tirana Van Thieuja v ^edni
bor je poslal brzojavke^ zunaDj
republike, predsedniku dežf!

ministru in naS'°!’
ga odbora, v katerih _P°__ cn0štflV.
Ijence naj se zavfamfi,°pZasporazUiiit>9
nje 
in za

pariškega mirovneg stotisoc
__ .. prekinitev muce V>
političnih pripornikov izpustit> 
namu, ki bi jih morah BP 
svobodo.

OBVESTILO

UDvescamu ki W J?4. ft
malo. da bo v soboto, ^16^^ 
la t. 1. na razpolago „ jeiregg,|j 
portiču ob restavraciji Cast^.o p

ni'
Obveščamo vse,

premični žerjav z n0*^gS°tavIj£l,Hf 
" tvrdke Roiatti, za P k0 #, 

jic in čolnov na
Za informacije m

USTANOVA SLb^
ladjic

TURISTIČNA USTAN 
- tel. 209-166.


